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سرمقاله

نقل است که از ابن  سینا پرسیدند:»از کدام حیوان بیشتر می ترسی؟« 

گفت:»گاو«

پرسیدند:»چرا؟!«

گفت:»چون شاخ دارد و عقل ندارد!«

حـالا شـده حکایـت مـا و رئیـس دولت آمریکا، آقـای ترامپ که علی رغم 

ندانسـتن های بـی حـد و حسـاب، سـمبه پـرزوری بـرای متحـدان و شـرکای 

جهانـی خـود دارد و هرچـه و از هـر دری کـه بنـوازد، آن هـا را بـه رقـص وا 

مـی دارد. دشـمنی ایـالات متحـده بـا ایـران صحبت امـروز و دیروز نبـوده و 

بر کسی هم پوشیده نیست؛ اما در دوره ترامپ شکل لجبازانه ای به خود 

گرفته است. او در مدت حضور خود در راس قدرت، با استفاده از همین 

حربه قدرت، هر چند وقت یک بار فهرسـت جدیدی از اشـخاص، ارگان ها 

و شـرکت های مختلف ایرانی، هرچند تکراری تهیه کرده و در طومار بلند 

تحریم هـای خـود قـرار می دهـد و قصـد دارد بـا قطـع همـه راه هـای ارتباطی 

ایران با دنیا، کشور ما را در انزوای بین المللی فرو ببرد.

بـه هـر حـال، در تمـام ایـن سـال ها مـا راه های مختلفـی را بـرای مقابله با 

این تحریم ها و تهدیدها پیدا کرده ایم؛ همان طور که در دوره های گذشته، 

راه هـای بسـیاری را بـرای صـادرات محصـولات صنعتـی کشـور از طریـق 

شرکت های کوچک تر بخش خصوصی یافته ایم.

بـا ایـن حـال، فهرسـت جدیـد تحریم های اعمال شـده علیه ایـران از دو 

جنبـه بـرای صنایـع فلـزی ایران حائز اهمیت بـود. اولین نکته، قرار گرفتن 

نزدیـک بـه 20 شـرکت بـزرگ فعـال در حـوزه صنایـع فلـزی کشـور در ایـن 

فهرسـت بـود کـه طبیعتـا بـا توجـه به حجـم تولیدات، صنعت فولاد سـهم 

عمـده ای در آن داشـت. قـرار گرفتـن نام شـرکت های بـزرگ ایرانی اگرچه 

دور از ذهـن نبـود ولـی حضـور همـه ایـن نام هـا در یـک فهرسـت نشـان از 

تمرکـز دولـت آمریـکا بـرای زمین گیـر کـردن مهم تریـن صنایـع غیرنفتـی 

ایران داشت.

نکتـه مهـم دیگـر در ایـن فهرسـت ایـن بود کـه علاوه بر نام شـرکت های 

بـزرگ و دولتـی کشـور، نـام تعـدادی از شـرکت های کوچک فعـال در بخش 

حمل ونقـل  و  صـادرات  مسـئولیت  تحریم هـا  طـول  در  کـه  خصوصـی 

بین المللـی محصـولات ایـران را بـه عهـده داشـتند، در آن ذکـر شـده بـود. 

کارشناسـان در ایـن مـورد معتقدنـد، ورود آمریـکا برای تحریم شـرکت های 

قبیـل  ایـن  فعالیـت  کـه  دارد  ایـن  از  نشـان  خصوصـی  بخـش  کوچـک 

شـرکت های همـکار در حـوزه صـادرات نیز مـورد رصد قرار گرفته و طبیعتا 

کار را برای صادرات بیش از پیش دشوار خواهد کرد. 

اگرچـه در مقابـل ایـن گـروه، عـده ای هسـتند کـه بـا نـگاه خوشـبینانه 

اعتقاد دارند صنایع فلزی ایران در این تحریم ها نیز مانند دفعات گذشته 

راه خـود را بـرای صـادرات می یابـد و گلیـم خـود را از آب بیـرون خواهـد 

جدیـد،  تحریم هـای  اعمـال  بـا  کـه  اسـت  مسـلم  حـال،  ایـن  بـا  کشـید. 

وارد  داخلـی  تولیدکننـده  شـرکت های  بـا  کمتـری  واسـطه  شـرکت های 

همکاری می شوند؛ در نتیجه، روند صادرات با مشکلات بیشتری روبه رو 

خواهد شد و قدرت مانور صادرکنندگان ایرانی برای تعیین قیمت کاهش 

خواهد یافت.

امـا نکتـه نگران کننده تـر در موضـوع تحریم ها، از سـوی دولت آمریکا 

نیسـت کـه اگـر ایـن طـور باشـد، فعـالان حـوزه صنعـت بیـش از 40 سـال 

اسـت کـه بـا شـکل های مختلـف آن مواجه اند. در واقـع، بزرگ ترین موانع 

بـر سـر راه تولیـد داخلـی، کشـور حاصـل خودتحریمی هایـی اسـت کـه 

دولـت بـه تولیدکننـدگان روا داشته اسـت. اجبـار بـرای بازگردانـدن ارز 

صادراتـی بـه سـامانه نیمـا، الـزام تولیدکننـدگان بـرای ارائـه محصـولات با 

نرخ دستوری در بازار داخلی، کندی دیپلماسی اقتصادی برای برقراری 

روابـط بانکـی و مالـی بـا شـرکای تجـاری بـرای تسـهیل صـادرات، اعمـال 

عـوارض صادراتـی بـر محصـولات معدنـی بـه اصطـلاح خـام، ممانعـت از 

واردات مـواد اولیـه، ماشـین آلات و تجهیزاتـی کـه امـکان تولیـد و عرضـه 

آن ها در کشور وجود ندارد و بسیاری موارد دیگر، مشکلاتی نیست که 

دولت آمریکا در آن نقش داشـته باشـد و به نظر می رسـد بر طرف کردن 

آن، بـه جـای شـعارهای هـرروزه و تکـرار دور زدن و مقابلـه، نیـاز بـه اندکـی 

کفایـت و برنامه ریـزی مـدون و همچنیـن یـاری گرفتـن از قابلیت هـای 

بخش خصوصی داشته باشد.

با تحریم ها چند چندیم؟!

پیمان صفردوست



فــولاد
آلومینیوم
مـــس
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ایـن روزهـا کمبـود مـواد اولیه مـورد نیاز شـرکت های فـولادی داخلـی، به چالـش جدی صنعت فولاد کشـور تبدیل شـده اسـت و 
دسـت اندرکاران امـر می کوشـند تـا بـه هر طریق ممکـن، شـرکت های معدنی را بـرای فـروش مواد اولیـه به شـرکت های فولادی 
داخلـی متقاعـد کنند. از سـوی دیگـر وزارت صنعت، معدن و تجـارت در کنار ایمیدرو برای جبـران این کمبود مـواد اولیه، تاکید جدی 
بـر افزایـش اکتشـافات و راه انـدازی پروژه هـای معدنـی در کشـور دارد و تلاش می کند تا به هـر نحو ممکن صنعت فولاد کشـور، از 
برنامـه  زمان بنـدی شـده برای رسـیدن بـه ۵۵ میلیون تن فولاد پیش بینی شـده در سـند چشـم انداز عقب نماند. طبیعی اسـت که 
در ایـن وضعیـت، خبـر راه انـدازی یک پروژه گندله سـازی یک میلیون تنی در کشـور، خبری خـوش برای اهالی صنعت فولاد باشـد. 
در ایـن شـماره هفته نامـه فلـزات آنلاین، بـه بهانه از سـرگیری فـاز اجرایی پـروژه یک میلیون تنی گندله سـازی شـرکت معدنی و 
صنعتـی صبانـور، بـه گفت وگـو با محمـد کلانتـری، مدیرعامل این شـرکت پرداخته ایـم تـا از مراحل پیشـرفت این پروژه و سـایر 

برنامه های شرکت صبانور آگاه شویم. آنچه در ادامه می خوانید شرح این گفت و گو است:

گندله سازی یک میلیون تنی کردستان در راه است
مدیرعامل شرکت توسعه معدنی و صنعتی صبانور در گفت و گو با »فلزات آنلاین«:

برای آغاز گفت و گو لطفا کمی درباره شرکت  ◄

صبانـور، ذخایـر معدنـی و محصولات تولیـدی آن 

توضیح دهید.

همان طـور کـه می دانیـد شـرکت معدنـی و 

صنعتـی صبانـور دارای سـه معدن اسـت که در 

و  دارنـد  قـرار  و کردسـتان  اسـتان های همـدان 

در  آن هـا  احتمالـی  و  قطعـی  ذخیـره  میـزان 

ایـن  اسـت.  تـن  میلیـون   150 حـدود  مجمـوع 

شـرکت سـالانه سـالانه 2.5 میلیـون تـن سـنگ 

آهـن دانه بنـدی، 1.2میلیــــون تـن کنسانتـــــره و 

500هزار تن گندله تولید می کند.  

شـرکت  گندلـه  و  کنسـانتره  تولیـد  ظرفیـت 

صبانور، به ترتیب 1.6 میلیون تن و 550هزار تن در 

سال است.

عـلاوه بـر ایـن مـوارد، یـک پـروژه گندله سـازی  ◄

هم در دست اقدام دارید؟

بلـه؛ شـرکت صبانـور پـروژه یک میلیـون تنی با 

نیـز هم اینـک در  را  نـام گندله سـازی کردسـتان 

دست اجرا دارد؛ البته حدود پنج سال پیش از این 

هم برای اجرا و راه اندازی این طرح اقدام شده بود 

ولی به دلایلی، این طرح در همان مراحل ابتدایی 

رهـا شـد. مـا سـعی کردیـم از تمـام پتانسـیل های 

گندله سـازی  پـروژه  و  کـرده  اسـتفاده  موجـود 

از  تـا  بیندازیـم  جریـان  بـه  دوبـاره  را  کردسـتان 

ظرفیت های معدنی موجود در این منطقه به نحو 

مطلوب استفاده کنیم.
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دلایـــل نیمــه کـــاره مانــــدن ایـــن طـــرح در  ◄

گذشته چــه بود؟

پنـج سـال پیـش قـراردادی با پیمانکاران چینی 

بـرای اجـرای ایـن پـروژه بـه امضـا رسـیده و حـدود 

4.5میلیـون دلار هـم بـرای مراحـل مهندسـی و 

سـاخت آن پرداخـت شـده بـود ولـی بـه دلیـل بـروز 

مشـکل مالـی، ایـن طـرح در همـان مراحـل اولیـه 

متوقف شد. ما بعد از گذشت پنج سال توانستیم 

بـا  پـروژه رهـا شـده را دوبـاره زنـده کنیـم و  ایـن 

پیمانکاران چینی برای از سرگیری اجرای این پروژه 

وارد مذاکره شدیم.

در حـال حاضـر پـروژه گندله سـازی کردسـتان  ◄

در چه مرحله ای است؟

در واقع پس از عقد قرارداد، مراحل اجرایی این 

طرح آغاز شـده اسـت. زمین و زیرسـاخت های آن 

اعـم از آب و بـرق و گاز همـه آمـاده اسـت؛ قـرارداد 

تامیـن تجهیـزات نیز به مبلـغ 18 میلیـون دلار نیز 

بـرای مهندسـی و تامین کننـدگان چینـی به امضا 

رسـیده و پیش پرداخـت آن نیـز بـه ایـن پیمانـکاران 

پرداخت شـده اسـت. با برآوردهای انجام شـده به 

نظـر می رسـد بـا شـروع بـه کار خـط تولیـد گندلـه 

کردسـتان، حـدود 200 نفـر بـه صـورت مسـتقیم 

جـذب ایـن واحـد شـوند کـه بـا توجـه بـه نزدیکـی 

محل احداث کارخانه به شهرستان بیجار، اولویت 

اول ما برای تامین نیروی کار، استفاده از نیروهای 

همین منطقه خواهد بود. 

تامیـن مالـی پـروژه بـه چـه صـورت انجـام  ◄

شده است؟

خوشـبختانه بـا برنامه ریزی هایـی کـه انجـام 

شده، تا امروز مشکلی در تامین مالی نداشته ایم. 

مـا در راسـتای تامیـن مالـی این پروژه، شـرکتی به 

نـام صبـا امیـد را تاسـیس کرده ایـم کـه 70 درصـد 

سـهام آن در اختیـار شـرکت معدنـی و صنعتـی 

اختیـار  در  نیـز  آن  دیگـر  درصـد  و 30  صبانـور 

پامیدکـو اسـت. همچنیـن مـا در طـول ماه هـای 

گذشـته، دو محموله صادرات به میزان 100 هزار 

تـن کنسـانتره نیـز داشـتیم کـه در ماه  شـهریور از 

بنـدر امـام خمینـی انجـام شـد. بـا توجـه بـه ایـــن 

ایـن  از  حاصـل  درآمــــد  از  بخشــــی  موضـــوع، 

صــــادرات نیــــز بــــرای تامیــــن تجهیـــزات خـــط 

گندله سازی در نظر گرفته شده است.

پیش بینی برای زمان اتمام پروژه و راه اندازی  ◄

خط تولید گندله کردستان چگونه است؟

ما تا امروز توانسـته ایم طبق برنامه مشـکلات 

بـه وجـود آمـده در اجـرای ایـن پـروژه قدیمـی را بـه 

نحـو مطلـوب حل کنیم و مجددا با چینی هـا وارد 

قـرارداد شـویم. بـا توجـه بـه قـرارداد منعقد شـده و 

آماده بودن زیرسـاخت های لازم در محل احداث 

کارخانـه، تجهیـزات ایـن پـروژه از حـدود پنـج مـاه 

آینـده بـه تدریـج از چیـن بـه ایـران منتقـل خواهد 

شد و طبق برآوردهای انجام شده امیدواریم که 

این پروژه تا 24 ماه آینده به بهره برداری برسد.

در حـال حاضـر مقاصـد فـروش محصـولات  ◄

شرکت صبانور کدام شرکت ها هستند؟

هدف گذاری امروز شـرکت ما برای فروش، بر 

تامین نیاز مواد اولیه شـرکت های فولادی داخلی 

متمرکز شده است و در حال حاضر برای صادرات 

محصـولات ایـن شـرکت برنامـه ای نداریـم. سـنگ 

آهـن اسـتخراجی مـا در شـرکت صبانـور در مرحله 

اول تبدیـل بـه کنسـانتره شـده و در مرحلـه بعد به 

صورت گندله درمی آید. بخشی از این محصولات 

به صورت گندله و بخشی نیز به شکل کنسانتره 

بـه فـروش می رسـد. در حـال حاضـر عمده تریـن 

خریـداران گندلـه صبانـور، شـرکت فـولاد مبارکه و 

شرکت فولاد آذربایجان هستند و کنسانتره را نیز 

به مجتمع فولاد خراسان ارسال می کنیم.

شـما کـه پیـش از ایـن در بحـث صـادرات نیـز  ◄

فعـال بوده ایـد، چـرا امـروز ایـن گزینـه فـروش را 

محصولات خود را کنار گذاشته اید؟

در گذشته شرایط تولید مواد اولیه شرکت های 

فولادی متفاوت بود و منعی برای صادرات سـنگ 

آهن، گندله و کنسانتره نیز وجود نداشت ولی در 

حـال حاضـر شـرکت های داخلـی فولادسـاز از نظـر 

تامین مواد اولیه مورد نیاز تولید فولاد دچار مشکل 

جدی هستند و باید این موضوع در اولویت بالاتری 

قرار گیرد. در واقع صادرات مواد اولیه فولادسـازی 

توسـط شـرکت های معدنـی از یـک سـو و تمایـل 

روزافزون این شرکت ها برای تکمیل زنجیره فولاد و 

دسـتیابی به خط تولید فولاد باعث شـده تا دسـت 

شرکت های فولادساز از مواد اولیه خالی بماند. این 

کمبـود مـواد اولیـه بـرای شـرکت های بزرگـی مثـل 

فـولاد مبارکـه باعـث شـد تـا آن هـا از طریـق وزارت 

صنعت، معدن و تجارت اقدام کنند تا شرکت های 

معدنی را از صادر کردن مواد خام بازدارد. بر همین 

اسـاس نیـز دولـت بـه این موضـوع ورود پیدا کـرد و 

برای حل این مشکل ضمن اعمال تعرفه 25 درصدی 

بـرای صـادرات ایـن مواد، اعلام کرد که محصولات 

شرکت های معدنی باید با اولویت تامین مواد اولیه 

شرکت های فولادسازی داخلی به فروش برسد. به 

همیـن دلیـل مـا نیـز بـه عنـوان زیرمجموعـه ای از 

صنعت فولاد کشور، با تبعیت از بخش نامه صادر 

شده و در نظر گرفتن کمبود کنسانتره و گندله در 

کشور، گزینه صادرات را از برنامه های خود حذف 

کردیم و برای فروش این محصولات، با شرکت های 

فولادی داخلی وارد مذاکره شدیم.

آیا قیمت های تعیین شده و دستوری داخلی  ◄

که بـــرای کنسانتـــره و گندلـــه وضع شـده اسـت، 

می توانــــد تامین کننــــده نیـــازهـــــای اقتصــــادی 

شرکت های فعال در حوزه معدن باشد؟

 طبیعتـا قیمت هـای پیشـین در ایـن زمینـه 

چنـدان مطلـوب نبود و همیـن موضوع هم باعث 

ترغیـب بیـش از پیـش شـرکت های معدنـی بـرای 

قیمـت سـنگ آهـن، کنسـانتره و 
گندلـه بایـد به طـور طبیعـی و بر 
تقاضـا  و  عرضـه  نظـام  اسـاس 
صـورت  بـه  نـه  شـود،  تعییـن 
دسـتوری و بخش نامـه ای. که اگر 
ایـن نظـام برقـرار شـود، طبیعتـا 
گندله و کنسـانتره در کشور قیمت 
بالاتـری از قیمـت امـروز خواهـد 
داشت و حاشیه سـود مطلوب تری 
را نیـز برای بخش معـدن به همراه 

خواهـد آورد
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صـادرات ایـن محصـولات بـود ولـی بـا جلسـات 

مشـترکی کـه شـرکت های بـزرگ معدنی همچون 

چادرملـو و گل گهـر بـا شـرکت های بـزرگ فـولادی 

داشـتند، توافقاتـی حاصـل شـد کـه تـا حـدی ایـن 

مسـئله به توازن نزدیک شـد. حاصل این جلسـات 

مشـترک و هم اندیشـی ها موجـب شـد تـا بالاخـره 

قیمت کنسـانتره تولید داخل، از میزان 14 درصد 

بـه حـدود 16درصـد قیمـت شـمش فـولاد شـرکت 

فولاد خوزستان برسد و قیمت گندله نیز با همین 

میزان رشد، از 21.5 درصد به حدود 23.5 درصد 

قیمـت شـمش فـولاد خوزسـتان ارتقـا پیـدا کنـد. 

البته نباید از این موضوع هم غافل باشیم که برای 

دسـتیابی بـه تـوازن، ایـن قیمت ها همچنـان جای 

افزایش بیشتر دارند.

بـه نظـر شـما در ایـن اختـلاف نظـر موجـود  ◄

بین شـرکت های معدنی و فولادی، حق با کدام 

گروه است؟

در واقـع نمی تـوان در ایـن مـورد بـه صـورت 

مطلق نظر داد و حکم صادر کرد. به نظر می رسد 

هر دو سوی این چالش به نوعی حق دارند. از یک 

سـو شـرکت های معدنی مثـل گل گهـر و چادرملو 

حـق دارنـد تـا محصـول خـود را بـا توجـه بـه قیمت 

بالاتـر  و  روز  قیمـت  بـه  محصـول،  شـده  تمـام 

بفروشـند؛ از سـوی دیگر شـرکت های فولادسـازی 

نظیـر شـرکت فـولاد مبارکـه هـم حـق دارنـد کـه بـا 

وجـود معـادن غنی سـنگ آهـن در کشـور و امکان 

تولید کنسانتره و گندله مورد نیاز، انتظار داشته 

از  را  خـود  نیـاز  مـورد  اولیـه  مـواد  کـه  باشـند 

شـرکت های داخلـی خریـداری کننـد. بـا ایـن حال 

اگـر بخواهـم بـه عنـوان مدیرعامـل یـک شـرکت 

معدنـی و صنعتـی در ایـن مـورد اظهـار نظـر کنـم، 

فکـر می کنـم کـه قیمت سـنگ آهـن، کنسـانتره و 

گندله باید به طور طبیعی و بر اساس نظام عرضه 

و تقاضـا تعییـن شـود، نـه بـه صـورت دسـتوری و 

بخش نامـه ای. در ایـن صـورت فـروش این مـواد بر 

اسـاس پیشـنهاد قیمـت بالاتـر انجام می شـود که 

اگر این نظام برقرار شود، طبیعتا گندله و کنسانتره 

در کشـور قیمـت بالاتـری از قیمـت امـروز خواهد 

داشـت و حاشـیه سـود مطلوب تـری را نیـز بـرای 

بخش معدن به همراه خواهد آورد. 
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فــولاد

تمرکز ما بر بهینه سازی است

باید در پی تولید فولادهای پیشرفته باشیم

سرمایه گذار، بانک را به معدن ترجیح می دهد!
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فــولاد

بسـیاری از اهالـی بخش معدن اعتقـاد دارند که فعالان این بخش نیز بایـد به حوزه صـادرات ورود کنند تا علاوه بر ارزآوری برای کشـور، 
حاشـیه سـود بالاتری را برای توسـعه این صنعت داشـته باشـند. اعتقاد این گروه بر این اسـت که تمرکز بر فروش داخلی باعث شـده 
تا شـرکت های فولادسـازی داخلی، مواد اولیه مورد نیاز خود که بیشـتر شـامل گندله و کنسانتره اسـت را با قیمتی پایین تر از قیمت واقعی 
از بخـش معـدن خریداری کنند و با فروش فولاد به قیمت بازار آزاد بیشـترین سـود را نصیب خود می کننـد. در واقع، فعالان بخش معدن 
ورود بـه عرصـه صـادرات را راهـی بـرای نزدیـک کـردن قیمـت مـواد اولیه فولادسـازی بـه قیمت واقعـی می داننـد. راهی کـه با وضع 
تعرفه هـای صادراتی بر مواد اولیه بسـته شـده اسـت. به ایـن بهانه گفت و گویی را با محمـود گوهرین، مدیرعامل شـرکت عمران مومان 

چابهار انجام دادیم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

نظـر شـما دربـاره تصمیمـات اتخـاذ شـده از  ◄

صـادرات  بـر  تعرفه گـذاری  بـرای  دولـت  سـوی 

مواد اولیه مورد نیاز فولادسازی کشور چیست؟

بـا توجـه بـه اینکـه کشـور مـا در حـال حاضـر 

بیـش از پیـش بـه ورود ارز نیـاز دارد، اتخـاذ ایـن 

نظـر  بـه  اسـت.  بـوده  اشـتباه  کامـلا  تصمیـم 

می رسـد کـه در شـرایط موجـود نـه تنهـا نبایـد 

مسیر صادرات مسدود می شد، بلکه حتی باید 

نیـز  تشـویق  کار  ایـن  بـرای  را  تولیدکننـدگان 

می کردند.

در صـورت آزاد شـدن صـادرات سـنگ آهـن،  ◄

کنسـانتره و گندلـه، بـا کمبـود مـواد اولیـه مـورد 

نیاز فولادسازی های داخل کشور چه باید کرد؟

ایـن دو مقولـه ای اسـت کـه می تـوان بـه طـور 

مجـزا بـه آن پرداخـت؛ آزاد شـدن صـادرات مـواد 

مدیرعامل شرکت عمران مومان چابهار:

سرمایه گذار، بانک را به معدن ترجیح می دهد!



هفتهنامه

13
 é شماره é 102 بهمن 1398

فــولاد

بـــــا  همزمـــان  می توانـــد  فولادســــازی،  اولیــــه 

برنامه ریزی در مــــورد ایــــن مـــواد بـــرای تامیـــن 

نیــــاز فولادسـازی های کشـور باشـد. مـا نبایـد به 

بهانــــه حـــل مشکـــل یـک ســـوی ایـــن معادلـــه، 

برنامه ریزی هـای انجـام شـده در سـوی دیگـر را 

نادیده بگیریم و آن ها را دچار مشکل کنیم.

فــــروش داخلــــی مــــواد اولیـه فولادسـازی  ◄

چه مشـکلاتی را بــــرای بخــــش معـــدن ایجـــاد 

خواهد کرد؟

گذشـته از تفـاوت قیمتی که فـروش داخلی 

و صادرات نسبت به هم دارند، نکته مهمی که 

در حـال حاضـر در اعمـال تعرفه هـای صادراتـی 

فـروش  و  کـه صـادرات  اسـت  ایـن  دارد  وجـود 

طــــی  معــــدن  بخـــش  خــــارجی شرکــت هــــای 

قراردادهایـی انجـام می شـود کـه برخـی  از آن هـا 

طولانی مـدت هسـتند و ایـن شـرکت ها مجبـور 

هسـتند علی رغـم عـدم سـوددهی، بـرای حفـظ 

بـازاری کـه بـرای بـه دسـت آوردن آن تلاش هـای 

زیـادی انجـام شـده اسـت، بـه ایـن قراردادهـا تـا 

پایـان مـدت مقـرر عمـل کننـد کـه ایـن موضـوع 

فشـار بـر بخـش معـدن را دوچندان می کنـد. در 

هــــر حــــال، اتخـاذ تصمیمــــات خلق الساعـــه و 

ایجـــاد چالش های ناگهانی برای صنعت کشور، 

در هـر بخشـی کـه باشـد، مـا را دچـار مشـکلات 

فراوانـی خواهـد کـرد کـه بـا هیـچ اسـتدلالی بـه 

صلاح کشور نیست.

آیا نمی توان راهی برای انطباق یافتن بخش  ◄

معدن با این قوانین یافت؟

موضـوع و مشـکل اصلـی در صنعـت فـولاد 

کشـور، قوانینـی اسـت کـه مـدام در حـال تغییر 

قوانیـن  وضـع  نمی شـوند.  تثبیـت  و  هسـتند 

خلق السـاعه و تصمیمـات ناگهانی بـه هیچ وجه 

نمی توانـد در جایـی مثـل صنعـت کـه بـرای هـر 

برنامه ریزی هـای جـدی وجـود  بـه  نیـاز  حرکـت 

دارد، قابل قبول باشد. این نوع تصمیم گیری ها 

عـلاوه بـر اینکـه فعـالان بخـش معـدن را دچـار 

مشکلات عدیده می کند، چهره صنعت ایران را 

می کنـد.  خـراب  بین المللـی  بازارهـای  در  نیـز 

نمی تـوان انتظـار داشـت صنعتی که تـا دیروز به 

و  می شـد  تشـویق  بیشتــــر  صـــادرات  سمـــت 

برنامه هـای خـود را بر این اسـاس تنظیـم  کرده، با 

ابـلاغ یـک دسـتورالعمل ناگهانـی، بلافاصـه بـه 

سـمت فـروش داخلـی تغییـر مسـیر دهـد و هیچ 

مشـکل خاصـی نیـز پیـش نیایـد؛ بـه هـر حـال این 

موضـوع تبعـات خـود را بـرای بخـش معـدن بـه 

دنبال خواهد داشت.

بــــه نظـــر شمـــا و بـــا در نظـــر گرفتــــن نیـــاز  ◄

فولادسـازان کشـور بـه مـواد اولیـه و مـواردی کـه 

ایـن  فرمودیـد، چـه تصمیمـی می توانسـت در 

زمینه بهتر باشد؟

تصمیم گیری هـای انجـام شـده در خصـوص 

بـه  بایـد  همـواره  فولادسـازان،  و  معـدن  بخـش 

نحـوی باشـد کـه جانـب اعتـدلال رعایـت شـود. 

تشـکیل  بـا  ابتـدا  از  ایـن موضـوع می توانسـت 

جلسـاتی مشـترک بـا حضـور نماینـدگان بخـش 

و  شـود  پیگیـری  کشـور  فولادسـازان  و  معـدن 

برنامه ریـزی مدونـی در خصـوص آن انجـام شـود 

که صلاح هر دو طرف در آن اندیشیده شود. ما 

اگر بخواهیم به فرمایشـات مقام معظم رهبری 

در خصوص رونق تولید عمل کنیم، نباید در این 

مسـیر مـدام یـک بخـش خـاص را تحـت فشـار 

بگذاریـم؛ زیـرا در هـر حـال همـه ایـن بخش ها در 

راستای یک زنجیره فعالیت می کنند و تضعیف 

منفـی  تاثیـر  مجموعـه  کل  بـازده  در  هریـک، 

زنجیـره  ایـن  اگـر  برعکـس  امـا  داشـت  خواهـد 

کشـور  عایـد  آن  از  کـه  سـودی  شـود،  تقویـت 

می شـود، چندین برابر بیشـتر از همه مالیات ها 

و عوارض اخذ شده از آن خواهد بود.

دولـت در ایـن موضوع چه نقشـی می تواند  ◄

داشته باشد؟

طبیعتـــا وضـــع ایــــن قوانیـــن در نهادهــــای 

زیرمجموعـه دولـت انجـام می شـود و دولت در 

متعـادل کـردن این وضعیت نقش بسـیار مهمی 

دارد. بـرای ایـن کار لازم اسـت تـا مدیرانـی بـرای 

برقـرار  توانایـی  کـه  شـوند  انتخـاب  امـور  اداره 

کـردن ایـن تـوازن را داشـته باشـند و تقویت همه 

جانبـه در همـه بخش هـای صنعـت فـولاد را مـد 

نظـر قـرار دهند. ما اگر به دنبال سـرمایه گذاری 

در صنعت هسـتیم و می خواهیم مردم را نیز به 

این کار تشویق کنیم، باید بسترسازی های لازم را 

نیـز در ایـن خصـوص انجـام دهیم تا رغبـت برای 

شـود.  ایجـاد  خصوصـی  بخـش  سـرمایه گذاری 

یکـی از پیامدهـای تصمیمـات خلق السـاعه در 

صنعت کشور همین خواهد بود که سرمایه گذار 

بخــــش خصوصـــی، وقتـــی سرمایـــه خـــود را در 

صنعــت در خطـــر می بینــد، ترجیـــح می دهــد تا 

یـک سـود تضمیـن شـده مثـل بانک هـا را انتخاب 

کنـد؛ انتخابـی کـه ضـرر نهایـی آن بـه دولـت و 

صنعت کشور وارد می شود.

نظـر شـما دربـاره وضعیـت کنونـی بخـش  ◄

معدن چیست؟

همـواره، در ایـن سـال ها بسـیاری از دوسـتان و 

آشـنایانی را کـه در گذشـته بـا هـم در بخـش راه و 

بــــــرای  را  می کردیـــــم  فعالیــــت  ســاختمــــان 

سرمایه گذاری در بخش معدن تشویق کرده ام و 

ایـن  از  اکنـون  کـه  بگویـم  می توانـم  جـرات  بـه 

پیشـنهادها و تشـویق ها پشـیمان هسـتم. امـروز 

می بینیم که در بخش معدن خبر خاصی نیست 

به جز اینکه هر روز، وضع یک قانون جدید، عرصه 

را بـــــر فعـــالان ایـن بخــــش تنگ تــــر می کنــــد و 

معــــدن کاران هــــر روز مستاصــــل تر از گذشتــــه 

می شوند؛ این شرایط نه تنها سرمایه گذاران جدید 

بخش خصوصی را از سرمایه گذاری در این حوزه 

دور می کند، بلکه حتی فعالان کنونی این بخش 

را برای توسعه و اقدام جدید دلسرد کرده است.

نمی توان انتظار داشـت صنعتی که 
تا دیروز به سـمت صادرات بیشـتر 
تشویق می شـد و برنامه های خود را 
بر این اسـاس تنظیم  کرده، با ابلاغ 
یک دسـتورالعمل ناگهانی، بلافاصه 
بـه سـمت فـروش داخلـی تغییـر 
مسـیر دهـد و هیچ مشـکل خاصی 

نیز پیـش نیاید
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معـاون توسـعه و تکنولـوژی شـرکت فـولاد هرمزگان گفـت: در سـال های آینده بـا توجه به پیشـرفت صنعت و توسـعه محصولات 
فولادی، نیاز به تولید فولادهای پیشـرفته تر بیشـتر از گذشـته خواهد شـد و شـرکت های فولادی برای حضور موثر در عرصه صنعت 

فولاد، باید تکنولوژی های جدید فولادسازی را نیز در برنامه های آتی خود مدنظر داشته باشند.

معاون توسعه و تکنولوژی شرکت فولاد هرمزگان:

باید در پی تولید فولادهای پیشرفته باشیم

علیرضا کاظمی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« اظهار داشـت: 

بررسی های اخیر حوزه صنعت نشان می دهد که 

در سـال های آینده با توجه به گسـترش صنعت و 

توسعه محصولات فولادی، در چهار حوزه صنعت 

خـودرو، صنایـع دریایـی، انـرژی و سـاختمانی بـه 

فولادهـای پیشـرفته تری نیـاز خواهیـم داشـت و 

تکنولوژی هـای جدیـد در  بـه کارگیـری  طبیعتـا 

شـرکت های فـولادی بـر مبنـای ویژگی هـای مـورد 

نیاز صنایع مختلف و بهبود کیفیت و استحکام 

محصولات خواهد بود.

کاظمـی در توضیـح وضعیتـی کـه صنعـت 

مواجـه  آن هـا  بـا  آینـده  سـال   20 ظـرف  فـولاد 

چنـد  آینـده  دهـه  دو  در  کـرد:  بیـان  اسـت، 

موضـوع چالشـی در صنعـت فـولاد رخ خواهـد 

داد که یکی از آن ها کاهش شـیب رشـد تقاضا 

در پی کاهش مصرف فولاد در صنایع مختلف 

مصرف کننده فولاد است.

فـولاد  شـرکت  تکنولـوژی  و  توسـعه  معـاون 

هرمزگان تصریح کرد: پیش بینی می شود که این 

روند کاهشی تا سال 2040 میلادی ادامه پیدا کند 

و پـس از آن، بـه علـت گسـترده تر شـدن بازیافـت 

فولاد، این شیب به صورت ثابت در آید.

وی افـزود: نـرخ رشـد سـالانه فـولاد از سـال 

2015 تـا 2025 میـلادی تقریبـا 1.2 درصد اسـت 

و از سـال 2025 تـا 2035 میـلادی بـه 0.9 درصـد 

خواهد رسید.

کاظمی در این مورد خاطرنشان کرد: در این 

بـازه زمانـی فرآیندهـای صنعتـی بـه تدریـج بـه 

محیـط  زیسـت  دوسـتدار  رویکردهـای  سـمت 

 CO2 حرکت می کنند که پیامد آن کاهش تولید

و همچنیـن کاهـش مصـرف انـرژی و تغییراتـی 

است که به دنبال انقلاب صنعتی چهارم اتفاق 

خواهد افتاد.

فولاد و نیاز چهار صنعت مهم ■

فـولاد  شـرکت  تکنولـوژی  و  توسـعه  معـاون 

هرمزگان در مورد صنایعی که بیشترین ارتباط با 

فولاد را خواهند داشت و بالاترین میزان مصرف را 

از  یکـی  گفـت:  اختصـاص می دهنـد،  خـود  بـه 

بیشترین مقادیر رشد در این بازه زمانی مربوط به 

صنایع کشتی سازی خواهد بود زیرا بخش زیادی 

از حمل و نقل ها به دلیل منافع اقتصادی و مسائل 

زیسـت محیطی از طریق دریا انجام خواهد شـد. 

بعد از حوزه کشتی سازی، بیشترین رشد مصرف 

مربـوط بـه فولاد سـاختمانی خواهد بود. البتـه در 

ایـن بـازه زمانـی، میـزان مصـرف فـولاد در صنایـع 

کشتی سـازی 10 درصـد و در حـوزه سـاختمانی 

حدود 16 درصد کاهش خواهد یافت.

کاظمـی همچنیـن در مـورد مصرف فـولاد در 

صنایع خودروسازی دنیا بیان کرد: پیش بینی ها 

حاکـی از ایـن اسـت کـه علی رغـم اینکـه شـیب 

میزان تولید خودرو و تقاضای آن افزایشی است، 

شـدت اسـتفاده از فـولاد در صنعـت خـودرو تـا 

خواهـد  کاهـش  درصـد   20 حـدود   2035 سـال 

اسـتفاده  نیـز  موضـوع  ایـن  دلیـل  و  داشـت 

شرکت های خودروسازی از آلیاژهای با استحکام 

بالا در خودروهای تولیدی است.

بـا  کـرد:  ابـراز  ایـن مسـئله،  توضیـح  در  وی 

پیشـرفت تکنولـوژی در طـول زمـان، طبیعتـا ایـن 

رونـد دور از ذهـن نخواهـد بـود؛ بـه عنـوان مثـال، 

در سـال 1937 میـلادی پـل معلـق گلدن گیـت در 

حـدود  مصـرف  بـا  آمریـکا  سانفرانسیسـکوی 

83هزارتن فولاد ساخته شد و این در حالی است 
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کـه امـروز اگـر بنـا باشـد مشـابه همان پل سـاخته 

شود، با توجه به پیشرفت تکنولوژی، این کار را با 

نصف این مقدار فولاد امکان پذیر خواهد بود.

تغییرات اساسی فولاد ■

کاظمی یادآور شـد: امروزه در دنیا سـه هزار 

و500 گریــــد فــــولادی بـا آنالیــزهــــا، خـــواص و 

ویژگی هـای متفــاوت در صنایـع مختلــف مورد 

استفـــاده قــــرار می گیــــرد کــــه 20 ســـال پیــش، 

75درصد آن ها وجود نداشتند و انتظار می رود 

کـه ایـن رونـد در 20 سـال آینـده نیـز بـر همیـن 

منوال ادامه داشته باشد.

وی گفت: به طور کلی فولاد در آینده در سه 

حـوزه اصلـی بـا تغییـرات قابـل توجهـی روبـه رو 

خواهـد بـود کـه ایـن حوزه هـا شـامل فولادهـای بـا 

اسـتحکام بالا، فولادهای با مقاومت بالا در برابر 

خوردگـی و فولادهـای پرفورمنـس اسـت و ایـن 

مـوارد نشـان می دهـد کـه شـرکت های فـولادی 

باید موضوع همگام سـازی و همسویی تولیدات 

خـود بـا توجـه به نیاز صنایع مصرف کننـده فولاد 

را در برنامه ریزی هـای تولیـدات خـود مـد نظـر 

داشته باشند.

تغییرات فولادی در صنعت خودرو ■

هرمـزگان  فـولاد  توسـعه  و  فنـاوری  معـاون 

اذعان کرد: در صنعت خودرو، نیازها همواره در 

حال تغییر و تحول هستند و قوانین تصادفات به 

شـــدت سختگیرانــــه شــــده است. خودروهـــای 

به روز، باید آزمون هــای سختی را سپــری کنند تا 

شـوند؛  ایمنـی  سـتاره های  کسـب  بـه  موفـق 

همچنین به دلیل نیازهای زیسـت محیطی لازم 

است وزن خودروها کاهش پیدا کند و به همین 

دلایـل اسـت کـه در حـال حاضـر در خوردروهـای 

سـاخت شـرکت های مطرح، تنها درصد کمی از 

فولادهای کم کربن مورد اسـتفاده قرار می گیرند 

و بیشـتر کمپانی هـای مطـرح خودروسـازی بـه 

سـمت اسـتفاده از فولادهـای بـا اسـتحکام بـالا و 

وزن کمتر گرایش پیدا کرده اند.

کاظمی در توضیح این موضوع ادامه داد: از 

سـال 1994 میـلادی، تعـداد 35 شـرکت فـولادی، 

محصولی با استحکام کششی 450 مگاپاسکال را 

تولیـد کردنـد کـه باعـث شـد 25 درصـد از وزن 

خودروهای سـاخت آن زمان کاسـته شـود. از سـال 

1999 تا سال 2002 میلادی نیز نسل بعدی این نوع 

محصـولات توسـط 33 شـرکت فـولادی تولید شـد 

که دارای استحکام یک هزار مگاپاسکال بود و 20تا 

30 درصد در کاهش وزن خودرو تاثیر داشت.

البتـه  کـرد:  تصریـح  خصـوص  ایـن  در  وی 

تحقیقات در این زمینه به این موارد ختم نشد و 

از سال 2008 میلادی نسل سوم این نوع فولادها 

حاضـر  حـال  در  و  هسـتند  بررسـی  دسـت  در 

هـزار  دو  تـا  اسـتحکام کششـی  بـا  محصولاتـی 

مگاپاسکال تولید می شوند.

فولادهای فوق ضخیم و صنعت کشتی سازی ■

بـا  کاظمـی در مـورد اسـتفاده از فولادهـای 

اسـتحکام بـالا در صنایـع کشتی سـازی نیـز ابـراز 

کـرد: در حـوزه دریایـی بحـث فولادهای ضد ترک 

و با استحکام بالا مطرح است تا مقاومت لازم را 

در صنایع کشتی سازی داشته باشند.

وی در ایـن خصـوص بـه افزایـش حجم نقل و 

انتقالات دریایی در دو دهه آینده اشـاره کرد و 

ادامـه داد: بـا توجـه بـه این موضوع،  این نیاز به 

وجود می آید که سـایز کشـتی ها بزرگ تر شـود و 

بـر همین اسـاس نیـاز به تولید ورق هـای فولادی 

فـوق ضخیـم و بـا اسـتحکام بالا به وجـود می آید 

تـا ایمنـی ایـن سـازه ها مطابـق بـا اسـتانداردهای 

لازم رعایت شود.

حوزه انرژی و لزوم تولید فولادهای مستحکم ■

معـاون فنـاوری و توسـعه فـولاد هرمـزگان در 

ادامه، به بررسی لزوم تولید فولادهای با استحکام 

بالا در حوزه انرژی پرداخت و تصریح کـــرد: در این 

حــــوزه نیــــز شاهــــد ایـن موضــــوع هستیــــم کـه 

حفـــاری های اکتشـــافی، از منـــابع سطحـــی، بـــه 

حوزه هـای عمیـق گرایـش پیـدا کرده به طـوری که 

هم اکنـون حفاری هـای اکتشـاف نفـت در شـرق 

روسیه تا عمق 15 کیلومتری در اعماق دریا ادامه 

یافته است. بنابراین استفاده از فولادی با مقاومت 

بالا که در برابر فشار عمق دریا و سرمای 60 درجه 

زیر صفر مقاوم باشـد، شـکل پذیری بالا داشـته و 

مناسب محیط ترش باشد بسیار اهمیت دارد.

در صنعـت فـولاد از سـال ۱۹۶۰ 
میـلادی تـا امـروز، بـه ازای تولید 
هر تـن فـولاد ۶۱ درصـد کاهش 
مصـرف انرژی داشـتیم؛ یعنـی از 
۵۰ گیـگاژول انرژی بـه ازای تولید 
هـر تـن فـولاد، بـه ۲۰ گیـگاژول 
انـرژی بـرای تولید یک تـن فولاد 

رسـیده ایم
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نسـل  فولادهـای  تولیـد  اهمیـت  کاظمـی 

جدیـد در حـوزه انـرژی را در تولیـد توربین هـای 

بـادی دانسـت و گفـت: توربین هـای بـادی بـه 

شـکل قابـل توجهـی سـازگار بـا محیـط زیسـت 

هسـتند و به همین دلیل در آینده بیشـتر مورد 

توجه قرار می گیرند.

بـه  انـرژی تولیـــد شـده  وی دربــــاره میـزان 

وسـیله توربین هـای بـادی عنـوان کـرد: در سـال 

2018 میــلادی میـــزان انــرژی که با ظرفیـــت این 

توربین هـــــا در اتحادیـــــه اروپـــــا تولیـــــد شـــــده 

20گیـگاوات بـوده و پیش بینـی می شـود کـه این 

میزان تا سال 2030 چهار برابر خواهد شد.

معـاون فنـاوری و توسـعه فـولاد هرمـزگان 

در ایـن خصـــوص اضافـه کـرد: بـر ایـــن اســــاس 

تخمیـــــن زده می شـــــود کـــه 23 درصــــد کــــل 

ظرفیت هــای برق تولیــدی در آینـــده، از طریق 

توربین هـای بـادی خواهد بـود و در نتیجه نیاز 

پیـدا  افزایـش  نیـز  تجهیـزات  ایـن  سـاخت  بـه 

خواهد کرد.

نقش فولادهای مقاوم در حوزه ساختمان ■

کاظمـی در خصـوص نقـش فولادهـای نسـل 

کـرد:  عنـوان  نیـز  سـاختمان  حـوزه  در  جدیـد 

استفاده از فولادهای با استحکام بالا، مقاوم و با 

وزن کمتر بیش از پیش در حوزه ساختمان سازی 

اهمیـت پیـدا کـرده اسـت. در این حـوزه با توجه 

بـه افزایـش ارتفاع سـازه ها، اسـتحکام بـالا، مقاوم 

در برابـر خوردگـی اتمسـفری و همچنیـن بـا وزن 

کمتر فولاد، تاثیر بسزایی در مقاومت ساختمان 

در برابر فرسایش و ویرانی خواهد داشت. ضمن 

اینکـه نقش میـزان مقاومت فولاد در سـازه هایی 

می شـوند،  احـداث  زلزله خیـز  مناطـق  در  کـه 

بسیار بااهمیت است.

کاهش هزینه و آلایندگی در تکنولوژی  ■

تولید فولاد

کاظمـی در بخـش دیگـری از صحبت هـای 

خود، با اشـــاره به رونــــد کاهشـی هزینــــه های 

تولیــــد فـولاد از گذشـته تـا امـروز بیـان کـرد: 

درصنعت فولاد از سال 1960 میلادی تا امروز، 

به ازای تولیــــد هـــر تــن فولاد 61 درصد کاهش 

مصـرف انـرژی داشـتیم؛ یعنـی از 50 گیـگاژول 

انـــــرژی بـــــه ازای تولیـــــد هــــر تـــن فـــولاد، بـــه 

20گیگاژول انرژی برای تولیـــد یک تــــن فــــولاد 

رسیده ایـــم کـــه ایـــن کاهــش مصـــرف انـــرژی، 

علاوه بــر ایجـــاد بهـــره  مالی، تاثیــر زیـــــادی در 

حفظ محیط زیست می گذارد.

نیـز  حاضـر  حـال  در  کـرد:  خاطرنشـان  وی 

هدف گذاری برای کاهش میزان دی اکسیدکربن 

درصـد   50 تـا  فـولادی  صنایـع  در  شـده  تولیـد 

صـورت گرفتـه اسـت و صنایـع پیشـرفته بـرای آن 

برنامه ریزی های بلندمدتی را انجام داده اند.

معاون فناوری و توسـعه فولاد هرمزگان در 

و  تولیـد  تکنولـوژی  بهبـود  کـرد:  تاکیـد  پایـان 

کاهـش هزینه هـای تولیـد باعـث می شـود تـا به 

ایـن بـاور برسـیم کـه فولادهـای با اسـتحکام بالا 

آینـده اقتصـاد و صنعـت دنیـا را رقـم می زنند و 

حال این پرسـش مطرح می شـود که آیا صنعت 

فــــولاد مــــا، می توانــــد همســــو و هم راستـــا بـــا 

صنعــــت فـــــولاد دنیـــــا حرکــــت کنـــــد و چــــه 

استراتژی هــــایی در ایــــن زمینـــه لازم اســـت تا 

به این هدف برسیم؟!

در خوردروهـای  حـال حاضـر  در 
سـاخت شـرکت های مطرح، تنها 
درصد کمـی از فولادهای کم کربن 
می گیرنـد  قـرار  اسـتفاده  مـورد 
مطـرح  کمپانی هـای  بیشـتر  و 
خودروسـازی به سـمت استفاده از 
فولادهای با اسـتحکام بـالا و وزن 

کمتـر گرایـش پیـدا کرده انـد
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مدیرعامـل شـرکت مجتمـع فولاد خراسـان گفـت: سیاسـت گذاری مـا در مجتمع 
فـولاد خراسـان بـر این مبنا بـوده اسـت کـه برنامه ها همچنـان بر محور گذشـته 
پیـش بـرود امـا در عین حـال تلاش کرده ایـم که تمرکـز مضاعفی بر بهینه سـازی 

و افزایش بهره وری داشته باشیم.

خبرنـگار  بـا  گفت وگـو  در  غفـوری  کسـری 

پایـگاه خبـری و تحلیلی »فلزات آنلاین«، اظهار 

داشـت: شـرکت های فولادسـازی بـزرگ کشـور 

تمــام تـــوان خـــود را بـــه کــار گرفته انــد تــا بــــا 

از  بـا بهره گیـری  از دانـش موجـود و  اسـتفاده 

نیروهــای مجـــرب داخلــی ایــن صنعـــت را در 

کشـور شـکوفاتر کننـد و برگـزاری رویدادهایـی 

فـولاد کـه  ماننـد همایـش ریخته گـری مـداوم 

توســـط فـــولاد هرمزگــان برگـــزار می شــــود، در 

همین راستا است.

مدیرعامل شـرکت مجتمع فولاد خراسـان در 

خصـوص برنامه هـای شـرکت فولاد خراسـان برای 

شکوفایی هرچه بیشتر صنعت فولاد، بیان کرد: 

پـس از تغییـرات مدیریتی، سـعی ما بـر این بوده 

کـه برنامه هـا همچنـان بـر محـور گذشـته پیـش 

بـرود امـا در عیـن حـال تـلاش کرده ایـم که تمرکز 

افزایـش  و  بهینه سـازی  موضـوع  بـر  مضاعفـی 

بهره وری داشته باشیم.

وی در ایـن مـورد افـزود: در همیـن راسـتا در 

بخـش تامیـن مـواد اولیـه انسـجام ایجـاد کردیـم؛ 

همچنیـن اسـتراتژی خاصـی را بـرای هـر یـک از 

خطوط تولید و واحدهای تولیدی مجتمع تدوین 

کردیم که به خوشبختانه در همین مدت، آثار آن 

نمایان شد و در بخش فروش موفق به ثبت رکورد 

جدیـدی در بخـش فـروش داخلـی و صادراتـی در 

همـه ادوار فـولاد خراسـان شـدیم؛ بـه طـوری کـه 

موفق شدیم در فروش صادراتی این شرکت حدود 

4.5 درصد پیشرفت داشته باشیم.

غفـوری همچنین یـادآور شـد: مـا در ماه های 

اخیـر نیـز موفـق شـدیم کـه در سـه خـط تولیـدی 

مجتمع فولاد خراسان، یعنی خطوط گندله سازی، 

احیا و همین طور فولادسازی، رکوردهای جدیدی 

را بـه ثبـت برسـانیم کـه در همـه ادوار فعالیـت 

مجتمع فولاد خراسان بی سابقه بوده است.

فـولاد خراسـان  مدیرعامـل شـرکت مجتمـع 

ثبـت ایـن رکوردهـا را نشـان از تـوان بالقـوه ایـن 

مجتمـع در عرصـه فـولاد دانسـت و عنـوان کـرد: 

ایـن موضـوع نشـان از ایـن نکتـه دارد کـه افـراد 

متخصصـی در ایـن مجتمـع حضـور دارنـد و در 

صـورت وجود اسـتراتژی برای تامین مـواد اولیه، 

تامیـن قطعـات و تولیـد، مجتمـع فـولاد خراسـان 

روزهای بهتری را در پیش خواهد داشت.

وی در مورد جایگاه مجتمع فولاد خراسان در 

میـان فولادسـازان کشـور، اذعـان کـرد: با توجه به 

آمـار ارائـه شـده، مجتمـع فـولاد خراسـان بعـد از 

شـرکت های فـولاد مبارکـــه و فـــولاد خوزستـــان، 

سومیــن فولادســـاز بــزرگ کشــور اســت کــه این 

موضـوع مسـئولیت مـا را در ایـن حـوزه بیشـتر 

می کنـــد و امیدواریـــم کـه بـا اجـرای طرح هـای 

توسعه ای در آینده، بتوانیم شرایط بهتری را برای 

صنعت فولاد کشور رقم بزنیم.

غفــــوری در ادامــــه، تامیــــن مــــواد اولیــــه و 

کنسـانتره را از مهم تریـن مشـکلات فولادسـازان 

بزرگ کشور دانست و خاطرنشان کرد: متاسفانه 

راه انـــدازی و بهــره بــــرداری از زنجیــــره فولاد در 

مجتمـع فـولاد خراسـان بـه عنـوان یـک مجتمـع 

بـزرگ فـولادی، بـه صـورت همزمـان پیـش نرفتـه 

اسـت و پــــروژه کنسانتــــره سازی مـا نتوانستــــه 

همپـای سـایر بخش هـای ایـن زنجیـره راه انـدازی 

شـود؛ بـه همیـن دلیل مـا پـروژه 2.5 میلیون تنی 

تولید کنسانتره سنگان را در اولویت برنامه های 

خـود قـرار داده ایـم و در تـلاش هسـتیم عملیـات 

اجرایی آن را به زودی آغاز کنیم.

مدیرعامــل شرکـــت مجتمـــع فــولاد خراســان 

تاکیـد کـــرد: در واقـع برنامـه کوتاه مدت ما بحث 

راه اندازی خط تولید کنسانتره سازی سنگان است 

کـه بـه زودی وارد فــــاز اجرایـــی می شــــود و بـــا 

راه انــــدازی آن، فـولاد خراســــان اولیــــن مجتمــــع 

فولادسـازی کشـور خواهـد بـود کـه زنجیـره کامـل 

فولاد از معدن تا محصول نهایی را در اختیار دارد.

وی در خصـوص اعمـال فشـارهای آمریـکا در 

خصوص واردات الکترود، تصریح کرد: خوشبختانه 

مجتمـع مـا در دوره مدیریـت قبلـی، تدابیـری را 

بـرای تامیـن الکتـرود اندیشـیده اسـت و همچنـان 

طبـق همـان برنامـه پیـش می رویـم؛ امـا بـا توجه به 

اینکــــه الکتـــرود مصــــرفی در کوره هــــای قــــوس 

الکتریکی از آن دسته اقلام مصرفی است که تاثیر 

زیـادی بـر قیمـت تمـام شـده محصـول مـا دارد، 

هدف نهایی ما این است که بتوانیم الکترودهای 

با کیفیت مطلوب را با قیمت پایین تری خریداری 

کنیـم. بـا توجـه بـه وجـود ذخایر اسـتراتژیک، فعلا 

مشـکلی از ایـن بابـت نخواهیـم داشـت و بـا همان 

برنامـه ای کـه ایمیـدرو به فولادسـازان کشـور ابلاغ 

کرده، در این مسیر پیش می رویم.

مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد خراسان:

تمرکز ما بر بهینه سازی است
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توانایی ساخت 6 هزار واگن مترو را داریم

150 میلیون دلار در سال فویل وارد کشور می شود

عدم وجود دانش فنی مناسب در بین تولیدکنندگان در و پنجره
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آلومینیـوم صنعتـی بـا اهمیت اسـت که در اکثـر حوزه ها و صنایع کاربـرد دارد. در گذشـته، چالش هایـی در حوزه تامین مـواد اولیه این 
صنعـت وجود داشـت که مانع از تحقق بسـیاری از اهداف می شـد و با سـرمایه گذاری که در بخش بالادسـتی صـورت گرفت، موجب 
شـد ایـن مشـکل برطـرف شـود و در سـال جـاری با بـه ثمر رسـیدن سـرمایه گذاری صـورت گرفتـه و تکمیـل کارخانـه آلومینیوم 
جنوب)سـالکو( کـه یکـی از چهـار  کارخانه بـزرگ تولید آلومینیوم در خاورمیانه اسـت، موجب شـد انتظار ما که همان توسـعه صنعت 
آلومینیـوم کشـور و تولیـد محصـولات بـا ارزش افزوده بالا هسـت، به حقیقـت نزدیک شـود. در این خصـوص با شـهریار طاهرپور، 

مدیرعامل شرکت آلومینیوم جنوب به گفت وگو نشسته ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

روند پیشرفت مجموعه کارخانه آلومینیوم  ◄

بـه  بـوده و چـه زمانـی  بـه چـه صـورت  جنـوب 

بهره برداری کامل می رسد؟

برای تولید آلومینیوم نیاز به تکمیل و ساخت 

چهار قسـمت رکتیفایر، آندسـازی، احیا و ریخت 

وجـود دارد کـه در حـال حاضـر، بخـش رکتیفایـر 

شـرکت سـالکو کاملا نصب شده اسـت و در این 

زمینه مشکلی نداریم.

در بخش احیا 258 دیگ یا سـلول داریم که 

300 هـزار تـن آلومینیـوم، بـه وسـیله ایـن دیگ ها 

تولید خواهد شـد؛ در کارخانه های تولیدکننده 

ایـن  در  فعـال  کشـورهای  تمـام  در  آلومینیـوم 

حـوزه، دیگ هـای احیـا را بـه تدریـج وارد مـدار 

تولیـد می کننـد و نمی توان تمام دیگ های احیا 

را در یـک زمـان وارد کـرد. رونـد تکمیـل کارخانه 

با چهار دیگ شروع شده است که تا پایان سال 

تعـداد دیگ هـای فعـال بـه 86 عـدد و ظرفیـت 

100هزار تن می رسد.

برقی کـــه برای ایــــن 258 دیگ نیــــاز داریـــم، 

520مگــــاوات اســــت کــــه در حــــال حاضــــر، 

200مـگاوات بـرق مـورد نظر را در اختیـار داریم. 

شـرکت  باقی مانـده،  بـرق  320مـگاوات  بـرای 

سـرمایه گذاری غدیـر متعهـد شـده که بـرق مورد 

نیـاز کارخانـه را تامیـن کنـد. به همیـن خاطر، یک 

خـط بـرق 35 کیلومتـری بـرای ایـن منظـور بایـد 

احـداث شـود کـه 50 درصـد ایـن خـط بـرق تکمیل 

شده است و تا پایان مرداد ماه سال 1399 این خط 

35 کیلومتـری تکمیـل و 320 مـگاوات بـرق مـورد 

نیاز در اختیار ما قرار خواهد گرفت.

طبـق  اقدامـات  نیـز  آندسـازی  بخـش  در 

برنامه ریزی هـای صـورت گرفتـه، پیش می رود؛ 

به گونه ای که 90 درصد بخش آندسـازی فعال 

شـده اسـت و تا پایان سـال، این بخش تکمیل و 

آماده بهره برداری کامل می شود.

پـس از مرحلـه ذوب، مـذاب تولیـد شـده بـه 

بخـش  می شـود.  بـرده  ریخته گـری  کارکاه هـای 

ریخته گری سالکو از دو کارگاه تشکیل شده است؛ 

یکی از کارگاه ها مخصوص تولید شمش است که 

شمش 50 پوندی در آن کارخانه تولید می شود و 

کارگاه دوم بـه تولیـد اسـلب و بیلـت اختصـاص 

داده شده است.

در حـال حاضـر، کارگاه تولیـد شـمش مـا آماده 

شـده و کارگاه اسـلب و بیلـت تـا پایـان سـال جـاری 

ایـن نکتـه لازم اسـت کـه  آمـاده می شـود. ذکـر 

تمامی تجهیزات هر چهار بخش آلومینیوم نصب 

شده و فقط مسائل راه اندازی باقی مانده است.

آیا امکان سرمایه گذاری بخش خصوصی در  ◄

شرکت آلومینیوم جنوب وجود دارد؟

در حال حاضر، با توجه به اینکه تمام تجهیزات 

مدیرعامل شرکت آلومینیوم جنوب:

نقش توسعه ای سالکو در صنعت آلومینیوم قابل توجه است
برنامهریزیبرایتولیدمحصولاتیباارزشافزودهبالا 
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و ماشین آلات مورد نیاز را در اختیار داریم، نیازی 

به سرمایه گذاری بخش خصوصی نداریم و بهتر 

اســـــت در صنــــایع پاییــــن دستی آلومینیــــوم 

سرمایه گذاری صورت گیرد.

بــــرای صــــادرات محصـــولات آلومینیـومی  ◄

تولیـد شـده و واردات آلومینـا از طریـق دریـا و 

اسکله، اقدامی صورت گرفته است؟

بـرای واردات آلومینـا و صـادرات محصـولات 

نهایـی، سـازمان توسـعه معـادن و صنایـع معدنـی 

)ایمیدرو( در حال احداث اسکله پارسیان بوده که 

بخشـی از آن بـرای اسـتفاده سـالکو در نظـر گرفتـه  

شـده اسـت و تجهیزات، Ship-unloader باید در 

ایـن اسـکله نصـب شـود. توسـط ایـن تجهیـزات؛ 

آلومینای مورد نیاز را می توانیم تخلیه و به پسکرانه 

منتقل کنیم. در پسـکرانه، سـیلوهایی را باید برای 

آلومینا و کک نفتی بسازیم. این اسکله و تجهیزات 

در تیـر مـاه سـال 1399، تکمیـل و قابـل بهره بـرداری 

می شود و در این مدت ما باید از اسکله های دیگر 

مثل اسکله شهید رجایی استفاده کنیم.

فاینانـس مـورد نیـاز را بـرای تکمیـل پـروژه  ◄

آلومینیوم جنوب را در اختیار دارید؟

پروژه سالکو برای تولید 300 هزار تن آلومینیوم، 

فاینانـس شـده و تنهـا مشـکل تحریم هـا بـر سـر راه 

پـروژه  ایـن  هزینـه  دارد.  وجـود  اعتبـار  تامیـن 

یک میلیارد و 200 میلیون دلار است که 15 درصد 

یا معادل یک میلیارد یوآن آن را سهامداران داخلی 

آن  مابقـی  و  کرده انـد  پرداخـت  سـال 1394  در 

فاینانس چین است که به دلیل تحریم  بانک های 

چینی نمی توانند به پیمانکاران ما پولی پرداخت 

کننـد. جـا دارد از شـرکت سـرمایه گذاری غدیـر و 

و  پـروژه  ایـن  احـداث  بـرای  ایمیـدرو  سـازمان 

حمایت هـای بی دریـغ بـرای راه انـدازی آن تقدیر و 

تشکر کرد.

نیاز کشور به شمش پرایمری چقدر است؟ ◄

حـدود  پرایمـری  شـمش  بـه  کشـور  نیـاز 

300هزارتـن اسـت کـه اگـر ساخت وسـاز، رونـق 

افزایـش  نیـز  پرایمـری  شـمش  بـه  نیـاز  بگیـرد 

می یابــــد. نیـــــاز داخلــــی از طریــــق تولیـــــدات 

شـرکت های ایرالکـو، المهـدی و جاجـرم تامیـن 

کارخانـه  سـه  ایـن  تولیـدی  ظرفیـت  می شـود؛ 

حدود 460 هزار تن بوده که این میزان تولیدات 

از تقاضـای موجـود در کشـور بیشـتر اسـت. بـه 

بـرای  سـالکو  شـرکت  تولیـدات  خاطـر،  همیـن 

صادرات، در نظر گرفته شده و تمام برنامه های 

شـرکت آلومینیـوم جنـوب بر این مبنا اسـت که 

بتوانیم صادرات داشته باشیم.

جهـت  در  خارجـی  شـرکت های  برخـی  بـا 

صـادرات مذاکراتـی انجام داده ایم اما تحریم های 

موجـود مشـکلاتی را بـرای صـادرات محصـولات 

ایجاد کرده اند. چراکه علاوه بر تحریم فلزات پایه، 

شـرکت سـالکو نیز به طور خاص تحریم اسـت؛ اما 

بـه دلیـل نیـازی کـه سـایر کشـورها به محصـولات 

آلومینیومـی دارنـد، پیش بینـی مـا ایـن اسـت کـه 

می توانیـم از تحریم هـای وضع شـده عبور کـرده و 

محصولات تولید شده را در بازارهای بین المللی 

عرضه کنیم.

بــــرای تامیــــن آلومینـــای مــورد نیـــاز چـــه  ◄

برنامــه ای داریــد؟

نیـاز سـالانه سـالکو بـه آلومینـا 600 هـزار تـن 

اسـت. همچنیـن بـا توجـه بـه نیـاز 900 هـزار تنی 

ایرالکو و المهدی، نیاز این سه واحد تولیدی به 

یـک میلیـون و 500 هـزار تـن آلومینا می رسـد که 

تنهـا 250 هـزار تـن آن توسـط کارخانـه آلومینـای 

جاجـــرم تامیـــن می شـود. بـه همیـــن خاطــــر، 

احـداث یـک کارخانــــه تولیــــد آلومینـــا یکـی از 

ضروریـات کشـور اسـت؛ امـا تـا آن زمـان، باید از 

سایر کشورها این ماده اولیه را وارد کنیم.

اندونـزی،  هنـد،  ویتنـام،  مثـل  کشـورهایی 

استرالیا، برزیل، ونزوئلا و... این ماده اولیه را در 

اختیـار دارنـد و بایـد بررسـی کنیـم کـه بـه چـه 

صورتـی بـا ایـن کشـورها می توانیـم وارد مذاکـره 

شـویم و آلومینـای مـورد نیـاز را تامین کنیـم. در 

حـال حاضـر، به صـورت تهاتری مـواد اولیه مورد 

در بخش احیا ۲۵8 دیگ یا سـلول 
داریـم که 3۰۰ هـزار تن آلومینیوم، 
به وسـیله این دیگ ها تولید خواهد 
شـد؛ در کارخانه هـای تولیدکننـده 
آلومینیوم در تمام کشـورهای فعال 
در ایـن حـوزه، دیگ های احیـا را به 
تدریـج وارد مـدار تولیـد می کنند و 
نمی تـوان تمـام دیگ هـای احیا را 
در یک زمـان وارد کرد. روند تکمیل 
کارخانـه بـا چهـار دیـگ شـروع 
شـده اسـت کـه تـا پایـان سـال 
تعـداد دیگ های فعال بـه 8۶ عدد 
و ظرفیـت ۱۰۰هـزار تن می رسـد
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نیاز را خود را از این کشورها تامین می کنیم.

ایمیـدرو در تـلاش اسـت کـه کارخانـه ای بـه 

منظور تولید آلومینا در منطقه ویژه پارسیان، با نام 

آرال تاسـیس کنـد که ظرفیت ایـن کارخانه حدود 

یـک میلیـون تن اسـت؛ شـرکت سـالکو نیز یکـی از 

سـهامداران ایـن کارخانـه بـه شـمار می آیـد؛ بـه 

گونه ای که 35 درصد سهام شرکت آرال متعلق 

بخـش  بـه  متعلـق  آن  درصـد   55 سـالکو،  بـه 

ایمیـدرو  بـه  متعلـق  آن  و 10 درصـد  خصوصـی 

اسـت و مـا امیدواریم بـا راه اندازی کارخانـه آرال 

مشکل تامین آلومینا در کشور حل شود.

کک نفتی، ماده اولیه دیگری است که برای 

تامین آن با مشـکلات بسـیاری مواجه هسـتیم و 

باید هرچه سریع تر در این زمینه سرمایه گذاری 

لازم صـورت بگیـرد و کارخانـه ای بـرای تولیـد آن 

در کشور، تاسیس شود.

شرکت سالکو با بهره برداری کامل از ظرفیت 

300 هزار تنی، به 120 هزار تن کک نفتی نیاز دارد. 

در حـال حاضـر، در مجمـوع نیـاز کارخانه هـای 

تولیـد آلومینیـوم در کشـور بـه ایـن مـاده اولیـه، 

حـدود 300 هـزار تـن اسـت کـه بـه دلیـل فراهـم 

نبـودن زیرسـاخت های تولیـدی در کشـور، بایـد 

تمام این میزان را وارد کنیم.

آمریکا مجددا کک نفتی و  الکترود گرافیتی 

را تحریـم کـرد امـا می توانیـم از طریـق ضایعـات 

نفتـی، کک مـورد نیـاز خـود را تولیـد کنیـم. اگـر 

وزارت نفـت بـا مـا همـکاری لازم را در این زمینه 

انجـام دهـد، مـا بـا برخـی از شـرکت های خارجی 

بـرای تامیـن فاینانـس و دانـش فنـی گفت وگـو 

بخـش  ایـن  بتوانیـم  آن هـا  کمـک  بـا  تـا  کردیـم 

تولیدی را در کشور راه اندازی کنیم.

آیــــا برنامــــه ای بــــرای تامیــــن بلندمــدت  ◄

آلومینــا داریــد؟

مـا تــــازه بـه حــــوزه تولیــــد آلومینیــــوم وارد 

شـده ایم، بـه همیـن خاطـر، مـواد اولیـه را بایـد به 

وارد  کنیــــم؛  و  خریــــداری  تهاتـــــری  صــــورت 

شـرکت های تولیدکننده آلومینا، پذیرفته اند که 

آلومینـــا را در اختیـــار مـــا قــرار بدهنـــد و مــا در 

ماه هــای آتی شمـش به آن ها بدهیم که این امر، 

به تولید ما کمک کرده است.

ما نیاز به زمان داریم تا تولیدکنندگان آلومینا 

ما را بشناسند و در آن زمان می توانیم قراردادهای 

بلنـــدمـــدت، منعقـــد کنیـــم. در قراردادهــــای 

بلندمدت، هزینه های تامین آلومینا، کمتر است 

البتـه در حـال حاضـر، شـرایط برای منعقـد کردن 

قراردادهای بلندمدت بسـیار سخت شده است 

و بـه همیـن خاطـر، تنهـا شـرکت های محـدودی 

تمایل به اینگونه قراردادها دارند.

تحریم هـــا تا چــه انــدازه موجب کنــد شدن  ◄

فرآینــد تولیـــد شمـــش آلومینیــومی در شرکـــت 

سالکو شود؟

بـه هـر حال، تاثیر تحریم ها را بر فعالیت های 

نادیـده  نمی تـوان  آلومینیـوم  زمینـه  در  تولیـد 

گرفـت امـا مـا باید اقداماتی انجام دهیم که این 

تحریم ها تبدیل به فرصت شود.

شرکت هـــایی کــه در شرایط تحریـــم با ما در 

زمینــه تامیـــن آلومینـــا و کک نفتـی همکــــاری 

می کننـــد، محصـــول تولیـدی خـود را بـا بهایـی 

بسیـــار بیشتـــر به مـــا می فروشنـــد و همچنیــن 

تحریم ها عملیات واردات و صادرات را با تاخیر 

مواجه می کند.

علاوه بـــرایــــن، تحریم هــــا در زمـــان ساخــــت 

کارخانه، مشکلاتی را برای ما ایجاد کرد و موجب 

شد، فرآیند ساخت کارخانه با تاخیر همراه شود.

بـا توجـه بـه سـابقه فعالیـت شـما در زمینـه  ◄

آلومینیوم، چه عواملی می تواند موجب افزایش 

میزان فروش و رشد این صنعت در کشور شود؟

در سـال 2018، میـزان تولیـد آلومینیـوم در 

جهان 63 میلیون تن بود که هر سال 6 درصد بر 

اضافـه  آلومینیـوم  خریـد  بـرای  تقاضـا  میـزان 

می شـود؛ بـه همیـن خاطـر، همـواره بـرای فـروش 

تقاضـا  سـالکو  شـرکت  شـده  تولیـد  آلومینیـوم 

وجود دارد.

هزینـه  بـودن  پاییـن  دلیـل  بـه  کشـور  در 

نیـروی انسـانی و انـرژی؛ تولیـد داخلی کمتر از 

سایـــر کشـــورها هزینـــه دارد، به همیـــن خاطر، 

تقاضـا بـرای محصـولات تولیـد شـده شـرکت ما 

بیشتــر است و اگـــر مــا بتوانیـــم آلومینــا و کک 

نفتــی را با قیمـــت کمتـــری در کشـــور تولیـــد 

کنیـم، قطعـا محصـول تولیـد شـده شـرکت مـا، 

ارزش افـزوده بهتـری را بـرای کشـور بـه همـراه 

خواهد داشت.

کشـــــور  ◄ در  خصــوصی ســــازی  رونــــد  آیـا 

می توانـــد بـــه توسعـــه صنعـــت آلومینیــوم در 

کشــور کمک کنــد؟

مبحـث خصوصی سـازی در کشـور از سـال 

1387 مطـرح شـد؛ اگـر شـرکت های تولیدکننـده 

شـود،  واگـذار  افـراد متخصـص  بـه  آلومینیـوم، 

می تواند نتایج مثبتی به همراه داشته باشد.

در حـال حاضـر، دولـت بایـد از برخـی صنایـع 

تولیـدی در کشـور حمایـت کنـد، بـه خصـوص 

صنایع تولید آلومینا و شمش آلومینیوم که نیاز 

صنایـع  در  امـا  دارنـد  بیشـتری  پشـتیبانی  بـه 

و  نـدارد  وجـود  ضرورتـی  چنیـن  پایین دسـتی 

می توان آن حوزه ها را به بخش خصوصی واگذار 

پایین دسـتی  صنایـع  واگـذاری  امـکان  کـرد. 

آلومینیـوم کـه سـرمایه گذاری و ریسـک کمتری 

دارد به راحتی امکان پذیر است.

برنامــــه مــــا ایــــن اســــت کــــه چنـــد شرکت 

پایین دستی را در کنار شرکت سالکو فعال کنیم 

خریـد  بگیرنـد.  مـذاب  مـا  از  بتواننـد  آن هـا  تـا 

مـذاب موجـب می شـود کـه هزینه هـای تولیـد 

بـرای آن  شـرکت ها کاهـش پیـدا کنـد و بتواننـد 

صادرات داشته باشند.

نیـاز سـالانه سـالکو بـه آلومینـا 
۶۰۰ هـزار تـن اسـت. همچنیـن 
بـا توجه بـه نیـاز ۹۰۰ هـزار تنی 
ایرالکـو و المهـدی، نیاز این سـه 
واحـد تولیـدی بـه یک میلیـون و 
۵۰۰ هـزار تـن آلومینـا می رسـد 
که تنهـا ۲۵۰ هزار تن آن توسـط 
کارخانـه آلومینـای جاجـرم تامین 
می شـود. به همین خاطـر، احداث 
یـک کارخانه تولید آلومینـا یکی از 
ضروریات کشـور اسـت؛ اما تا آن 
زمـان، باید از سـایر کشـورها این 

مـاده اولیـه را وارد کنیم
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توسـعه حمل ونقـل ریلی یکـی از موارد مهـم در حوزه تقویت زیرسـاخت های هر کشـور به شـمار می آید و برای کلان شـهری همانند 
تهـران، بـا افزایـش روزافزون جمعیت، توسـعه مترو از ضروریـات انکار ناپذیر اسـت؛ به گونه ای کـه در حال حاضـر، روزانه میلیون ها 
مسـافر در پایتخت با مترو رفت و آمد می کنند. به همین منظور نیاز به تجهیز واگن ها بیشـتر از گذشـته احسـاس می شـود و با اینکه 
واردات برخـی قطعـات و سیسـتم  ها از سـایر کشـورها، به دلیل نداشـتن تکنولـوژی لازم، مقرون به صرفه تـر خواهد بـود؛ اما به دلیل 
تحریم هـای وضع شـده علیه کشـور، تنها راه باقی مانـده برای به روز کردن تجهیزات، بومی سـازی قطعات اسـت که البته در کشـور 
اینگونـه اقدامـات توسـط متخصصـان و شـرکت های دانش بنیـان به سـرعت انجام می شـود. در خصـوص این موضـوع با مجتبی 

گلشنی، مدیرعامل شرکت واگن سازی تهران گفت و گو کرده ایم که متن کامل آن  در ادامه آمده است:

توانایی ساخت 6 هزار واگن مترو را داریم
بازارداخلی،مجالصادراترابهمانمیدهد 

را  ◄ اهدافـی  چـه  تهـران  واگن سـازی  شـرکت 

دنبال می کند و حوزه فعالیت این شرکت شامل 

چه مواردی است؟

مجموعـه واگن سـازی تهـران از سـال 1382 بـه 

عنـوان پیمانـکار سـاخت واگـن و لوکوموتیـو در 

و  تهـران  متـرو  شـرکت  شـهرداری،  خدمـت 

سـازمان های قطار شـهری مراکز اسـتان ها بوده و 

هـدف اصلـی این شـرکت تولید قطارهـای مترو و 

اسـت.  تهـران  متـروی  خطـوط  نیازهـای  تامیـن  

مجموعـه واگن سـازی تهـران تـلاش می کنـد بـا 

افزایـش کمـی و ارتقـای کیفـی ایـن وسـیله نقلیـه 

امـن، راحـت و ارزان قیمـت، آن را بـه انتخاب اول 

شـهروندان بـرای سـفرهای درون و حومـه شـهری 

تبدیل کند.

تهـران  واگن سـازی  شـرکت  فعالیـت  حـوزه 

تنهـا محـدود بـه تهیـه و سـاخت قطـار نبـوده و 

طبقـه  دو  و  یـک  واگن هـای  سـاخت  کنـار  در 

نگهــــداری و تعمیـــرات  متــــرویی، خدمــــات 

دوره ای و تعمیـــرات اساسـی )اورهـال( نـاوگان 

ریلـــی، تامیــــن قطعـــات یدکــــی تخصصــــی و 

تجهیــزات تعمیـــرگاهــی و همچنیــن خدمــات 

پروژه هــــای  خصـــوص  در  مهنـــدسی  و  فنـــی 

مربـوط بـه صنعـت نقلیـه ریلـی را در دسـتور کار 

دارد و بـه عبارتـی توسـعه و گستـــرش صنعـت 

حمل ونقـل ریلـی بـه ویـژه بخـش درون شـهری 

دامنه فعالیت شرکت است.

چه برنامه های توسـعه ای در زمینه بهبود و  ◄

افزایش کیفیت و میزان تولیدات در دستور کار 

آیـا  تولیـد،  افزایـش هزینـه  بـه  توجـه  بـا  داریـد؟ 

فعالیت در این حوزه مقرون به صرفه است؟

سفـــرهــــای درون شهــــری روزانــــه جـــزو 

جدایی ناپــذیر زندگی مــردم شهرنشیـــن است و 

قطــــار کـــه از وسایــــل نقلیـــه ایمـــن و اقتصــادی 

حمـــل ونقــــل محســــوب می شـــود و ارتبــــاطی 

روزمره و تنگاتنگ با مشـتری )مسـافران( دارد. 

بـــرای شرکــــت واگن ســـازی تهـــران بـه عنـــوان 

تولیدکننـــده قطـــار، اصـــل مشتری مــــداری و 

رضایـــت آن هـــا همـــواره مدنظــر بـــوده و تلاش 

مجموعـــه شرکـــت ایـــن اســــت با استفــــاده از 

تجـارب و توانایی هـای موجـــود و بـا ساخـــت و 

ارائـه قطارهـای جدید، متنوع و دارای کیفیت 

درون  ریلـی  حمل ونقـل  نیازهـای  مطلوب تـر، 

شـهری را بـرآورده کنـد تا فضایـی امن، راحت و 

ارزان برای مسافران فراهم شود.

درون سازمـــان هـــم مــــواردی نظیـــر بهبـــود 

فرآیندهـا در جهـت افزایـش بهـره وری، توجـه بـه 

نیروهـای انسـانی بـه عنـوان منابـع اسـتراتژیک 

سازمــــان، کمـــک بـه ارتقـــای دانـــش و کیفیــــت 

خدمــات، استفــاده از ابزارهــای مهنـــدسی بـرای 

ارتقای فرآیندها و تکامل سیستم ها و افزایش سهم 

در  اصلـی  و سیسـتم های  قطعـات  بومی سـازی 

دسـتور کار قـرار گرفتـه اسـت. همچنین، شـرکت 

واگن سـازی تهـران طبـق طـرح توسـعه  کارخانـه، 

توانایی ساخت 6 هزار واگن مترو را نیز دارد.

ایـن شـرکت در زمینـه صـادرات چـه میـزان  ◄

فعالیت دارد؟

در حـال حاضـر، شـرکت در زمینـه صـادرات 

فعالیـت خاصـی نـدارد اما این توان وجـود دارد تا 

در صورت نیاز و درخواست کشورهای همسایه، 

در حوزه دانش فنی، خدمات مهندسی، مشاوره 

و انتقـال تجربیـات، نگهـداری و تعمیـر و حـوزه 

سـاخت و تحویـل واگـن و لوکوموتیـو و تجهیزات 

تعمیرگاهـی فعالیـت داشـته باشـیم و موجبـات 

ارزآوری را فراهم کنیم.

فلـز آلومینیـوم در صنعـت واگن سـازی چـه  ◄

جایگاهـی دارد و بـه طـور مشـخص در تولیـد چـه 

قطعاتی از آن استفاده می شود؟

آلومینیـوم بـه دلیـل ویژگی هـای متالـوژی و 

خواصــی کــه دارد از فلـــزات استراتـــژیک در صنعــت 

محســـوب می شـود و طبعـا شـرکت واگن سـازی 

تهران هم که تنها شـرکت سـازنده واگن های مترو 

بـا بدنـه آلومینیومـی در ایـران اسـت، بـه جـز بدنـه 

اصلی قطارها، در سایر قطعات مانند هندریل ها، 

سقف هــــا، اجــــزای صندلی هــــا، برخــی قطعــات 

سیستـــم تهویــه و کف ســــازی واگـــن بـا طــــرح 

)HONYCOM( و ... از این فلز استفاده می کند.

مدیرعامل شرکت واگن سازی تهران:
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آلومینیـوم بـه دلیـل ویژگی هـای 
از  دارد  کـه  خواصـی  و  متالـوژی 
صنعـت  در  اسـتراتژیک  فلـزات 
محسـوب می شـود و طبعا شرکت 
واگن سـازی تهـران هـم کـه تنها 
شـرکت سـازنده واگن های مترو با 
بدنه آلومینیومی در ایران اسـت، به 
جز بدنـه اصلـی قطارها، در سـایر 
قطعات مانند هندریل ها، سـقف ها، 
اجـزای صندلی هـا، برخـی قطعات 
سیسـتم تهویه و کف سـازی واگن 
بـا طـرح )HONYCOM( و ... از این 

فلـز اسـتفاده می کند

بـه منظـور سبک سـازی وزن نهایـی قطـار و به 

واسطه سبک و فرم پذیر بودن آلومینیوم، در این 

صنعت استفاده فراوانی از این فلز می شود.

رعایـت چـه اسـتانداردهایی در ایـن صنعـت  ◄

ضروری است؟

بـا توجـه بـه مفهـوم کلـی اسـتاندارد یعنـی 

داشـتن و برآورده کردن حداقل شـرایط مورد نیاز، 

شـرکت واگن سـازی تهـران همواره در تـلاش بوده 

تا همیشه فراتر از استاندارد عمل کند و با تلاش 

و کوشـش در تمامـی بخش هـا موفـق بـه دریافت 

بیشتر استانداردهای کیفی، ایمنی و بهداشت و 

ماننـــــد  دنیـــــا  روز   )ISO( زیســــت محیطـــــی 

ISO14001ISO9001 ،OHSAS18001 و  شـــده و 

در حـــوزه تخصصــــی جــــوش دارای استانــــدارد 

ISO3834 است.

آیـا قطعات مصرفی در صنعت واگن سـازی  ◄

بومی سـازی شـده اسـت یـا از کشـورهای دیگـر 

وارد می شود؟

در صنعـت ریلـی بـه دلیـل پیچیدگـی فرآیند، 

تولید قطعاتی مانند چرخ و محورها و خاص بودن 

قطعاتـی ماننـد سیسـتم ترمـز و تهویـه قطـار، ایـن 

صنعت تا حدودی در انحصار چند کشور اروپایی 

قرار دارد و با در نظر گرفتن خصوصیت های خاص 

صنعـت ریلـی ازجملـه بـادوام بـودن و مانـدگاری 

زیاد قطعات نسبت به سایر وسایل نقلیه عمومی، 

همـه  بـرای  ایـن صنعـت  در  کامـل  بومی سـازی 

کشـورها ازجملـه کشـور مـا گاهـی مقرون به صرفه 

نبوده و تهیه آن از کشورهای تولیدکننده انحصاری 

آن منطقی تـر بـه نظـر می رسـد؛ امـا بـا توجـه بـه 

شـرایط فعلـی کشـور مـا و تحریم هـای بین المللی، 

صنعت ریلی تحت تاثیر قرار گرفته و در راستای 

تحقـق پیـام و خواسـت مقـام معظـم رهبـری در 

کشـور،  ملـی  تـوان  و  دانـش  بـه  اتـکا  خصـوص 

بومی سازی جزو اهداف اصلی لحاظ شده است.

شـرکت واگن سـازی تهـران بـه نوبـه خـود در 

وضعیت بحرانی کشور با اتکا به توان مهندسی 

جوانان کشـور و از طریق اسـتخراج مسـتندات و 

نقشه های ساخت و فرآیند اجرای کار )مهندسی 

نقشه هــــــای تهیـــــه  و  طـــراحـــــی  و  معکــــوس 

DRAWING  SHOP( بـا نصـب ماشـین  افزارهای 

مناسب امکان تولید بیش از 400 عدد از قطعات 

کارگاه هـای  در  را  خـود  نیـاز  مـورد  و  حسـاس 

سـاخت و قطعه سازی شـرکت فراهم آورده است 

کـه از مهم تریـن آن هـا می تـوان بـه سـاخت کامل 

مطبـوع،  تهویـه  سیسـتم  بدنـه  باتـری،  بدنـه 

داکت هـای سیسـتم تهویـه مطبـوع، بلوک هـای 

کف واگن های آلومینیومی، تجهیزات روشنایی 

داخل واگن و ... اشاره کرد.

بومی سـازی  بـه  می تـوان  مهـم  مـوارد  از 

سـازه های فلـزی واگـن اشـاره کـرد که خود شـامل 

کـه از طراحـی و مهندسـی سـازه فلـزی واگن هـا، 

پاسـخ های  دریافـت  بعـدی،  سـه  مـدل  تهیـه 

مکانیکـی، اسـتاتیکی و دینامیکـی واگن، تحلیل 

تنـش بخش هـای مختلـف بدنـه فلـزی و حصـول 

اطمینـان از صحـت مـدل طراحـی شـده و سـپس 

سـفارش  منظـور  بـه  سـاخت  نقشـه های  تهیـه 

قسمت های مختلف می شود.

در زمینه بومی سازی قطعات و سیستم های  ◄

جانبی چه اقداماتی انجام داده اید؟

قطعاتی مانند سازه اصلی بدنه )استراکچر(، 

دکوراسـیون داخلـی )GRP(، دیواره هـای داخلی، 

)مسـافری،  صندلـی  انـواع  واگـن،  دماغـه  سـازه 

راهبـری(، انـواع پروفیل هـای مصرفـی، پنجره هـا، 

انواع درهای داخل واگن ها، سیسـتم گرمایشـی، 

سیستم تهویه، هندریل و... توسط زنجیره تامین 

)شرکت های قطعه ساز( ایرانی تولید می شود.

و  کشـور  کلان  سیاسـت های  راسـتای  در 

دستورات مقام معظم رهبری، شرکت واگن سازی 

در تـلاش اسـت تـا در اقـدام ملـی، مجموعه هـای 

اصلـی تشـکیل دهنده واگن متـرو را که تاکنـون از 

خـارج کشـور تامیـن و خریـداری می شـد، ماننـد 

چرخ ها، سیسـتم رانش )ترکشـن موتور( و سیسـتم 

اینگونـه  بـا  تولیـد کنیـم کـه  ترمـز را در کشـور 

اقدامـات سـهم تولیـد داخلـی واگـن بـه بیـش از 

55درصد خواهد رسید.
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مدیرعامل شـرکت والاد گفت: در حال حاضر، شـرایط بازار داخلی به دلیل کاهش میزان ساخت وسـاز و وضعیت نامناسـب اقتصادی، 
در وضعیـت مطلوبـی قـرار ندارد و در این شـرایط، قطعا بازارهای صادراتی می توانسـت به توسـعه و پیشـرفت این صنعت کمک کند 

که متاسفانه به دلیل نداشتن ارتباطات سیاسی مناسب این امکان نیز از ما دریغ شده است.

محمـد حسـین فریـور در گفت وگو با خبرنگار 

پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن«، اظهـار 

داشـت: رشـد شـرکت )از لحـاظ کمـی و کیفـی( 

همواره به صورت تدریجی بوده اما در سال هایی، 

توسـعه شـرکت شـتاب بیشـتری بـه خـود گرفتـه 

اسـت؛ به طور مثال، در سـال 1393 بخش طراحی 

و تولید سیستم های آلومینیومی در، پنجره و نما را 

در شرکت راه اندازی و فعال کردیم و در سال 1396 

نیـز کارخانـه شـقایق کـه کارخانـه تولیـد پروفیـل 

است، را خریداری کردیم.

وی توضیـــــح داد: در حــــال حاضـــــر، تمـــــام 

تولیدکنندگان در، پنجره و نما با مشکلات مالی و 

عدم ثبات بازار مواجه هستند؛ به گونه ای که از 

لحاظ فروش و تقاضا شاهد کاهش چشمگیری در 

ایـن امـر بـه فعالیـت  سـال های اخیـر بوده ایـم و 

تولیدی این صنف آسیب هایی وارد کرده است.

مدیرعامـل شـرکت والاد در ادامـه خاطرنشـان 

کرد: زمانی که نوسانات قیمتی شدیدی در بازار 

بـرای خریـد  وجـود داشـته باشـد، میـزان تقاضـا 

محصـولات نیـز دچـار بی ثباتـی می شـود و در این 

مواقـع، مدیـر یـک مجموعـه تولیـدی نمی توانـد 

از حضور در بازارهای جهانی محروم شده ایم
مدیرعامل شرکت والاد:
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برنامه ای جهت تجهیز و به روز رسانی دستگاه ها و 

ماشین آلات کارخانه داشته باشد.

فریـور اذعـان کـرد: عاملـی کـه می توانسـت 

نابه سـامانی بـازار داخـل را برطـرف کنـد و موجـب 

کـه  بـود  صـادرات  شـود،  فـروش  میـزان  بهبـود 

متاسـفانه به دلیل نداشـتن ارتباط بانکی با سـایر 

کشـورها، بازارهـای کشـورهای همسـایه را نیـز از 

و  سیـــــاسی  عوامــــل  البتــــه  دادیــــم  دســــت 

ممنوعیت هـای وضـع شـده از سـوی دولـت نیـز 

آسـیب های زیادی را به بخش صادرات وارد کرد. 

محصـولات  کیفیـت  کـه  اسـت  حالـی  در  ایـن 

تولیـدی در شـرکت مـا بـه سـطح مطلـوب و قابـل 

قبولـی رسـیده و امـکان صـادرات بـه کشـورهای 

همسـایه و حتی برخی از کشـورهای اروپایی برای 

ما وجود دارد.

وی در خصـوص سـطح کیفـی طراحـی در و 

پنجره های تولید داخلی، تصریح کرد: در سال های 

و  زمینـه طراحـی  در  مناسـبی  اقدامـات  اخیـر، 

مهندسـی در و پنجره ها در کشـور صورت گرفته 

اسـت اما باید بپذیریم که سـابقه طراحی و تولید 

سیستم های نما، سابقه و قدمت چندانی ندارد و 

زمان بیشتری را می طلبد تا به کیفیت مطلوب در 

این زمینه برسیم.

مدیرعامـل شرکـــت والاد بیـــان کـرد: تولیــــد 

سیستم هـــای در، پنجــــره و نمـــا در کشورهــــای 

اروپایـی، 100 سـال قدمـت دارد؛ در حالـی کـه در 

کشور ما تنها 10 سال است که از اینگونه سیستم ها 

برای طراحی و تولید در و پنجره استفاده می شود. 

بـه همیـن خاطـر، نبایـد اقدامـات تولیـدی کـه در 

کشـور انجـام می شـود را بـا کشـورهای اروپایـی 

مقایسـه کنیـم. مسـلما مـا نیـاز بـه زمـان بیشـتری 

داریم تا به آن میزان از توسعه و رشد دست یابیم؛ 

اقدامـات صـورت گرفتـه، در ایـن زمینـه بسـیار 

امیدوارکننده است.

فریور با اشاره به نقش قابل توجه تکنولوژی در 

حوزه در و پنجره، اظهار کرد: تنها 40 درصد از در 

و پنجره های موجود در کشور با روش های سنتی 

و قدیمـی تولیـد شـده اند و بقیـه آن بـا اسـتفاده از 

تکنولوژی هـای نویـن طراحـی و سـاخته شـده اند و 

سهم بیشتری از بازار را به خود اختصاص داده اند.

وی در ادامـه بیـان کـرد: اکنـون بـرای واردات 

دنیــــا،  روز  تکنولـــوژی هــــای  و  ماشیــــن آلات 

چالش هـای بی شـماری داریـم؛ بـه همیـن خاطـر، 

بخشی از تکنولوژی های مورد استفاده در کشور 

بسیــــار قدیمـــی و کهنـــه هستنــــد. بــه منظــور 

به روزرسـانی تکنولوژی هـای تولیـــد، نیـــاز داریـم 

کـه از خدمـات سـایر کشـورها اسـتفاده کنیم اما 

به دلیـل عدم ارتباط سیاسی و اقتصادی مطلوب 

با سایــــر کشورهــــای جهـــان نمی توانیم در ایـــن 

خصـوص کارآمـد باشـیم. همچنیـن، بـا توجـه بـه 

نمی توانیــــــم  قطعــــا  موجـــــود  ظرفیــــت  هــــای 

ماشـین آلات تولیــــد در و پنجــــره را در کشــــور 

داخلی سازی کنیم.

مدیرعامل شرکت والاد در ادامه تصریح کرد: 

بـرای مثـال، ما می دانیم چه نوع پلی آمیدی برای 

تولیـد در و پنجره هـای ترمال بریـک نیـاز داریم اما 

زمانـی کـه امـکان وارد کـردن آن پلی آمیـد بـرای ما 

وجود ندارد، در حقیقت، فرآیند تولید دچار وقفه 

می شــــود؛ همچنیـــن بـــه دلیـــل قدیمـــی بــــودن 

ماشین آلات موجـــود در کشــــور، امکــــان تولیــــد 

پلی آمید با کیفیت مطلوب را نداریم و در نهایت، 

بـا اسـتفاده از تکنولـوژی قدیمـی کـه در اختیـار 

داریــــم، پلی آمیــــدی را تولیـــد می کنیـــم کــه بـــا 

تولیدات به روز شده، همخوانی ندارد.

فریور اذعان کرد: با اینکه روند استانداردسازی 

پروفیـل در و پنجـره در کشـور بـه کنـدی انجـام 

می شـود، امـا بـا ایـن حـال، مـا بـه ایـن رونـد بسـیار 

خوش بیــــن هستیــــم؛ زیـــرا اقدامـــات اســاسی و 

زیربنایـی در ایـن زمینـه انجـام شـده اسـت و در 

سـال های آتی حتما این حوزه با سـرعت بیشـتری 

پیشرفت خواهد کرد.

وی در پایـــان گفـــت: در ســال جـــاری، بـــازار 

خریـد و فـروش در و پنجـره بسـیار محـدود شـده 

اسـت، بـه همیـن خاطـر بسـیاری از همـکاران مـا 

سعی می کنند قیمت محصولات تولید شده را 

کاهش دهند. با توجه به اینکه قیمت و کیفیت 

دو مولفه کاملا وابسته به هم هستند، نمی توان 

محصولـی را بـا قیمت پاییـن و کیفیت بالا تولید 

کــرد؛ در نتیجــه شاهد کاهــش کیفیــت برخــی 

محصــــولات نیــــز در حـــوزه تولیــــد در و پنجـــره 

هستیــم. طبیعـی اسـت اگـر تقاضـا بهبـود پیـدا 

کند، کیفیت نیز ارتقا خواهد یافت.

تمام تولیدکننـدگان در، پنجره و نما 
بـا مشـکلات مالـی و عـدم ثبـات 
بـازار مواجـه هسـتند؛ بـه گونه ای 
کـه از لحاظ فروش و تقاضا شـاهد 
کاهـش چشـمگیری در سـال های 
اخیـر بوده ایـم و این امـر به فعالیت 
تولیدی این صنف آسـیب هایی وارد 

اسـت کرده 
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مدیـر کارخانـه شـرکت آلومینیـوم پـارس در مـورد میـزان تولید فویل در کشـور، 
گفـت: تولیـد فویـل در کشـور 3۰ هـزار تـن در سـال اسـت در حالـی که کشـور 
سـالانه به 7۰ هزار تـن فویل نیاز دارد. بـه همین خاطر، باید اقدامات زیرسـاختی 
مناسـبی بـرای تولیـد فویل ور صـورت گیرد تـا واردات کاهـش یابـد و بتوانیم در 

این زمینه به خودکفایی برسیم.

150 میلیون دلار در سال فویل وارد 
کشور می شود

افشین مقتدر در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین«، اظهار داشت: 

پروژه  تاسیس شرکت آلومینیوم پارس به منظور 

تبدیـل شـمش به انواع محصولات فویلـی و ورق 

قابـل اسـتفاده در صنایـع داخلـی و خارجـی بـه 

قبـل از انقـلاب مربـوط می شـود. در سـال 1353 

قرارداد راه اندازی این کارخانه با شرکت اروپایی 

هانتر عقد شد و از سال 1356 اولین خط تولید، به 

صـورت آزمایشـی راه اندازی شـد. ایـن کارخانه در 

زمـان انقـلاب، رها و بعدها توسـط پرسـنلی کـه در 

زمـان نصـب حضـور داشـتند، بـه تدریـج فعالیـت 

خـود را از ســــر گرفــــت. در سـال 1383 نوســـازی 

مجموعه توسط شرکت فاتا هانتر ایتالیا و به ارزش 

حـدودا 50 میلیـون یـورو انجـام شـد کـه در آن، 

ماشین آلات جدید، نصب و برخی از دستگاه های 

قدیمی نیز از خط تولید جدا شدند.

وی بیــــان کــــرد: به جـــز شرکـــت آلومینیوم 

پـارس، شـرکت آلومینیـوم هـزار کـه در کرمـان 

واقع شده نیز در زمینه تولید فویل آلومینیومی 

فعـــال اســـت. البتـــه چـــون تولیــد آزمـــایشی آن  

شرکــــت در ســــال 1382 شـــروع شـــده اســـت، 

تکنولوژی های نوین تری را نسبــت به شرکت ما 

در اختیار دارد. شرکت آلومینیوم پارس از لحاظ 

تکنولوژی در مقایسه با سایر صنایع تولیدکننده 

فویل در دنیا، در حد متوسط قرار دارد.

مدیــــر کارخانــــه شرکـــت آلومینیـــوم پـارس 

افـــزود: بسیـــاری از کارخانه هــای تولیــدکننــده 

مــدرن در ایـن حـوزه در چیــن، کـره جنـوبی، ژاپن، 

کانادا، نروژ و آمریکا واقع شـده اند البته در دنیا 

تنها 6 کمپانی، تولیدکننده دستگاه نورد وجود 

دارد کـه ایتالیایـی، آلمانـی، چینـی، آمریکایـی، 

ترکیه ای و ژاپنی هستند.

■ StripCaster استفاده از دستگاه

مقتـدر خاطرنشـان کـرد: بیـش از 70 درصـد 

شرکت هــــای تولیــدکننـــده فویـــل از دستگـــاه 

StripCaster استفاده می کنند که دلیل اصلی 

اسـتفاده از ایـن دسـتگاه، ارزان بـودن آن و پاییـن 

مدیر کارخانه شرکت آلومینیوم پارس:

بـودن هزینـه تولیـد از طریق این دسـتگاه اسـت. 

مزیـت اصلـی دسـتگاه StripCaster ایـن اسـت 

بـه  نیـاز دارد؛  اولیـه کمـی  کـه سـرمایه گذاری 

گونـه ای کـه بـا دو میلیـون یـورو می تـوان خـط 

StripCaster بـا ظرفیـت یـک هـزار تـن در مـاه را 

راه ندازی کرد.

وی در ادامه تصریح کرد: اگر شرکتی بخواهد 

 )DC  DirectChill ( مشابه این ظرفیت را با روش

و نـورد گـرم راه انـدازی کنـد، بایـد سـرمایه گذاری 

هفت میلیون یوروریی داشته باشد.

مدیر کارخانه شرکت آلومینیوم پارس اظهار 

کـرد: مزیـت دیگـر StripCaster هزینـه پاییـن 

تولیـد اسـت کـه بـه ازای هـر کیلوگـرم تبدیـل 

شـمش بـه کویـل حـدود دو هـزار تومـان هزینـه 

صرف می شود. در حالی که این میزان در روش 

DC و نورد گرم بیش از چهار هزار تومان است.

بـا  فویـل  تولیـد  بـرای  داد:  توضیـح  مقتـدر 

ضخامـت  کمتـر از 50 میکـرون از نـورد دو لایـه 

درخواسـت  بـه  معمـولا  و  می کنیـم  اسـتفاده 

مشـتری از این روش اسـتفاده می شـود که باقی 

و  می شـود  فویـل  روی  کمتـر  چربـی  مانـدن 

مقاومت آن نیز افزایش پیدا می کند.

نیـاز  حاضـر،  شـرایط  در  کـرد:  تصریـح  وی 

حـدود  صنعتـی،  فویل هـای  انـواع  بـه  کشـور 

70هـزار تـن در سـال اسـت کـه 30 هـزار تـن آن در 

داخـل کشـور تولیـد و 40 هـزار تـن دیگـر از طریق 

واردات تامین می شود. واردات فویل به کشور، 

ارزشـی بالـغ بـر 150 میلیـون دلار در سـال دارد. 

البتـه در سـال های گذشـته میزان تولیـد داخلی 

حدود 22 هزار تن بوده که از این میزان واردات، 

حـدود 20 هـزار تـن بـرای تولیـد قوطـی نوشـابه 

اسـتفاده شـده اسـت. زیرا این نوع فویل ها آلیاژ 

خاصـی دارنـد کـه در داخـل کشـور قابـل تولیـد 

تـا  اسـت  تـلاش  در  ایمیـدرو  البتـه  نیسـت. 

کارخانـه ای بـه منظـور سـاخت و تولیـد ایـن نـوع 

فویل در داخل کشـور تاسـیس کند. 20 هزار تن 

دیگـر نیـز، مربوط به فویلی می شـود که قابلیت 

تولیـد آن را در کارخانـه داریـم امـا ظرفیـت لازم 

برای تولید در اختیار نیست.

مدیر کارخانه شرکت آلومینیوم پارس افزود: 

با توجه به نیازی که به فویل قوطی وجود دارد، 
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بایـد بـرای بومی سـازی ایـن محصـول در کشـور، 

تولیـد  ظرفیـت  یـا  کنیـم  تاسـیس  کارخانـه ای 

شـرکت آلومینیـوم پـارس را 20 هـزار تـن افزایـش 

دهیـم. گرچـه در شـرکت تمـام زیرسـاخت های 

ضـروری ماننـد بـرق، زمیـن، نیـرو انسـانی و ... 

وجـود دارد امـا بـرای تولیـد داخلـی این محصول 

نیـاز داریـم کـه سـرمایه گذاری مناسـبی در ایـن 

زمینه انجام شود.

نیاز شرکت آلومینیوم پارس به واردات  ■

مواد نسوز

مقتــدر اذعــان کـــرد: چالشی کــه در زمینــه 

تولیــــد فویــــل بــــا آن مواجــــه هستیـــم تامیـــن 

افزودنی هـای اساسـی اسـت کـه بایـد از چیـن و 

آلمـان وارد کنیـم و امیدواریـم ایـن تحریم هـا بـه 

سطحـی نرســد کـه نتوانیـم این اقلام ضـروری را 

تامین کنیــم. برای تولیــد فویــل، نیــاز به مواد 

نسـوزی داریم که برای هدایت مواد مذاب از 

آن هــــا بایـــــد استفـــاده کنیـــم کــــه ایــن مــــواد 

حساسیت هـــای خاصـــی دارنـــد امـــا در سایـــر 

بـــــه   )converting( بخش هــــا مثــــــل چــــــاپ

رزین هــــایی بــــرای تولیــــد انـــواع لفـــاف هـــای 

بسته بنـــدی مـواد غذایـی و دارویی نیاز داریم 

که از آلمان وارد می شود.

وی اظهـــار کــــرد: برخـی قطعــــات را بایـد از 

آمریکـــــا و از طریــــــق واسطــــــه وارد کنیـــم کــــه 

خوشبختــــانه تحریم هـــای فلــــزات تاکنــــون بـه 

مرحله ای نرسیده است که بتواند فعالیت ما را 

متوقف کند.

مدیـر کارخانه شـرکت آلومینیوم پـارس بیان 

کـرد: میـزان ضایعـات صنعـت تولیـد فویـل از 

زمانـی کـه شـمش در کـوره ریختـه تـا زمانـی کـه 

فویـل تحویــــل مشتــــری داده می شـود، حـدود 

ضخامت هـای  در  قطعـا  کـه  اسـت  25درصـد 

بالاتـر، میـزان ضایعات کمتر و در ضخامت های 

پایین تر، ضایعات بیشتر می شود.

مقـدر خاطرنشـان کـرد: عمومـا تـا زمانـی کـه 

تقاضـای جدیـدی بـرای خریـد فویل داده نشـود، 

حـدود 50 درصـد محصـول تولیـد شـده در انبـار 

مـواد  ذخیـر  خصـوص  در  می شـود.  نگهـداری 

اولیه، با توجه به ارزش بالای شمش بیش از یک 

هفته نمی توانیم آن را در کارخانه نگه  داریم که 

دلیل اصلی آن نیز، نوسانات قیمت است.

وی مطرح کرد: بیشترین تقاضا برای انواع 

فویـل تولیـدی کارخانـه در محـدوده ضخامتی 

بیـن 10 تـا 60 میکـرون اسـت. محصـولات تولید 

شـده در کارخانـه، طیـف وسـعی از صنایـع را 

همچون خودروسـازی )رادیاتور(، صنایع لبنی، 

آبمیـــــوه،  بستـــه بنـــــدی  صنــــایــــع دارویـــــی، 

کابل سـازی، خمیردندان، آرایشـی و بهداشـتی، 

تهویـــه، لولـــه هـــای چنــدلایــــه، و.... را شامــــل 

می شـود و حدود 300 شـرکت مشـتری کارخانه 

پارس هستند.

مدیــــر کارخانـــه شرکــــت آلومینیـــوم پـارس 

مطـــرح کرد: کارخانـــه آلومینیـوم پـارس از زمان 

تاسـیس تا کنون، تنها توانسـته خطوط خود را از 

ســـه خـط بـه پنـج خــــط برسـاند؛ در حالـــی کــــه 

کارخانـه تولیـد فویلـی در ترکیـه، از سـه خـط بـه 

38خـط ارتقـا یافتـه که این نشـان دهنده عملکرد 

بسـیار ضعیـف مـــا در حـوزه صنعـت آلومینیـوم 

اسـت. البتـه برنامه هایـی تبییـن شـده کـه ایـن 

عقب ماندگی را بتوانیم جبران کنیم.

10 درصد تولید آلومینیوم دنیا در منطقه  ■

خاورمیانه است

مقتـدر توضیح داد: انرژی نفـت و گـازی کـه 

در کشـــور وجــود دارد می توانســـت بــه شمــش 

آلومینیومی تبدیل شود، دقیقا همانند اقدامی 

که در عمــان، قطـر، بحریــن، امارات و عربستان 

صــــورت گرفتــــه و در حــــال حاضــــر 10 درصــــد 

آلومینیوم دنیا در این منطقه تولید می شود.

مدیر کارخانه شرکت آلومینیوم پارس در پایان 

گفـت: اگـر سـرمایه گذاری کـه در صنعت فـولاد و 

پتروشیمی صورت می  گیرد، در حوزه آلومینیوم نیز 

انجام شود، شاید امروز آلومینیوم هم می توانست 

در زمـان تحریـم بـه اقتصـاد کشـور کمـک کنـد. 

چنانچه اگر شمش تبدیل به محصول پایین دستی و 

صـادر شـود، تحریم هـا بی اثـر خواهـد شـد؛ دقیقـا 

همانند اقدامی که در چین صورت گرفت.
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یکـی از مباحـث مهـم در حوزه ساختمان سـازی، جلوگیری از اتلاف انرژی اسـت؛ اسـتفاده از تکنولوژی در این راسـتا، باعث شـده تا 
حوزه هـای پنجره  سـازی و عایق  کاری سـاختمان تا حد زیادی پیشـرفت داشـته باشـند. علی رغم رونق بـازار در و پنجـره ، چالش های 
متعـددی بـرای تولیدکنندگان وجود دارد که مانع از پیشـرفت سـریع این صنعت می شـود. به منظـور آگاهی از این مشـکلات، با آرش 

فداکار، مدیرعامل شرکت سایتال ساخت گفت وگو کردیم که متن کامل آن به شرح زیر است:

عدم وجود دانش فنی مناسب در بین تولیدکنندگان در و پنجره

کارفرماهای دولتی و نیمه دولتی بسیار متداول 

شــــده اســــت کـــه بیشتــــرین مشکـــل را بـرای 

پیمانکاران به وجود می آورد.

در خصـوص پتانسـیل های موجـود در ایـن 

صنعـت نیـز می تـوان بـه راه اندازی انجمـن در، 

پنجـره و نمـا اشـاره کـرد؛ ایـن انجمـن می توانـد 

مقدمـه ای بـرای شـکوفایی هـر چـه بیشـتر ایـن 

ارزان  بـه  توجـه  بـا  همچنیـن  باشـد.  صنعـت 

خدمـات  مهندسـی،  و  فنـی  خدمـات  بـودن 

تولیـدی، دسـتمزد نیـروی مهندسـی و اجرایـی 

در کشـور، می تـوان امیـدوار باشـیم کـه با گذر 

از شـرایط تحریـم و افزایـش دانـش فنـی در ایـن 

زمینـه، از قطب هـای اصلـی ایـن صنعـت و از 

صادرکننـدگان محصـولات و خدمـات در ایـن 

زمینه باشیم.

آیـا در زمینـه تلفیـق معمـاری نویـن و سـنتی  ◄

اقدامی انجام داده اید؟

یکـی از معضـلات بـه وجـود آمـده در ایـن 

صنعـت، وضـع قوانیـن سـختگیرانه در طراحـی 

سـاختمان به منظور توجه به هویت اسـت. در 

وضـع ایـن قوانیـن هیـچ توجهـی بـه علـم روز و 

اسـت.  نشـده  ایرانـی  فرهنـگ  اصلـی  ماهیـت 

برخی هـا بـه اشـتباه اسـتفاده از بعضـی مصالـح 

خاص در نمای ساختمان را مترادف با در نظر 

گرفتــــن هویــــت اسلامــــی و ایــــرانی قلمــــداد 

می کننـد و اسـتفاده از برخـی دیگـر را برابـر بـا 

عـدم توجـه به ایـن موارد می دانند که نگرشـی 

کاملا غلط اسـت. هویت ایرانی همواره با علم 

و دانـش هم راسـتا بـوده و ایـن مهـم را بایـد در 

کنار وضع قوانین در نظر گرفت.

مدیرعامل شرکت سایتال ساخت مطرح کرد:

در شرایط کنونی، وضعیت بازار در و پنجره  ◄

چگونه است؟

بـا توجـه بـه رکـود اقتصـادی و تحریم هـا علیـه 

کشـور، سـرمایه گذاران مایـل بـه سـرمایه گذاری 

در داخل کشور نیستند و متاسفانه در سال های 

اخیـر، شـاهد خـروج سـرمایه از صنعـت بوده ایم. 

صنعت ساخت و ساز هم از این قاعده مستثنی 

نبـوده و علـی رغـم نیاز همیشـگی به مسـکن، در 

حال حاضر این صنعت و به دنبال آن حوزه تولید 

در و پنجره  نیز با رکود مواجه شده است. به این 

ترتیـب، بـه خاطـر نقش اساسـی کـه این حـوزه در 

ساختمان سـازی ایفا می کند، باید با برنامه ریزی 

دقیـق و اتخـاذ تدابیـر اقتصـادی، در جهت حفظ 

بازار در و پنجره گام برداشت.

مهم تریــــن چالش هــــایی که صنعـــت در و  ◄

پنجره سازی با آن مواجه است، چیست؟

چالـــش هــــای متعـــددی در صنعــــت در و 

پنجره سـازی کشـور وجـود دارد کـه مشـکلات 

بی شـماری را بـرای فعالین این حـوزه ایجاد کرده 

اسـت. عـلاوه بر نوسـانات قیمت مـواد اولیه که 

یکـی از معضلاتـی اسـت که همواره بـا آن مواجه 

بوده ایـم، توزیـع پروفیل هـا و مقاطـع تقلبـی در 

بـازار، عرضــــه محصــــولات غیـــراستانــــدارد بــــا 

برچسـب های خارجـی، عـدم وجـود دانـش فنـی 

مناسـب در بین تولیدکنندگان داخلی، از موانع 

و مشـکلاتی بـوده کـه در ایـن حوزه وجـود دارد و 

در سال های اخیر، دردسرساز شده است.

صــــورت  پرداخــــت  عــــدم  علاوه بــرایــــن، 

وضعیت هـــا توســـط کــارفرمـــاهــــا به خصـــوص 
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مـا در شـرکت سـایتال سـاخت بـر ایـن بـاور 

هستیم که استفاده از مصالح سبک و مدرن در 

کنـار Patternهـای سـنتی گام مهمی در جهت 

تلفیـق معمـاری نویـن و سـنتی اسـت. تولیـد این 

مصالـح سـبک ماننـد GFRCهـا نیـاز بـه دانـش 

بـه روزی دارد کـه مـا بـا تکیه بر نیـروی فنی جوان 

و با راه اندازی دپارتمان تحقیق و توسعه توانستیم 

این قابلیت را کسب کنیم. همچنین، استفاده از 

و  برشکــــاری  قابلیــت  بـا  مـدرن  ماشـین آلات 

اقــدامــــات دیگــــری  از  خم کــاری هـــای خــاص 

اســــت کــه بــــا واردات تجهیزات و دستگاه های 

مربوطه توانسته ایم به انجام برسانیم.

نظر شـما در مورد وجود رشـته ای تخصصی  ◄

در حوزه در، پنجره و نما چیست؟

متاسـفانه هنـوز رشـته تحصیلـی و یـا حتـی 

واحـد آکادمیکـی در ایـن خصـوص در آمـوزش 

عالی تدوین نشـده اسـت؛ در صورتی که با نگاه 

و  جهـان  معتبـر  دانشـگاه های  بـه  اجمالـی 

آیین نامه های مرتبط با این موضوع، در می یابیم 

کـه در کشـورهای پیشـرفته تـا چـه انـدازه بـه این 

حوزه اهمیت داده شده است.

در حال حاضر، شـرکتی مثل سـایتال سـاخت 

با اسـتفاده از پتانسـیل ها و نیروهای فنی که در 

اختیار دارد، اقدام به استفاده از منابع و مراجع 

از  فنـی  دانـش  انتقـال  بـا  و  نمـوده  خارجـی 

شـرکت های معتبـر اروپایـی شـروع بـه رفـع ایـن 

اعـلام  همیشـه  مـا  البتـه  اسـت.  نمـوده  نقـص 

کرده ایـم کـه می توانیـم بـا تمـام تـوان در کنـار 

اسـاتید مجـرب صنعـت سـاختمان کشـور اقدام 

به تدوین اسـتانداردهای مناسـب و متناسـب با 

قابلیت های اطمینان کشور کنیم و حتی در این 

خصـوص اقـدام به برگـزاری کارگاه های آموزشـی 

در شهرداری ها کرده ایم.

عـدم و جـود رشـته تحصیلـی در زمینـه در و 

پنجـره، بـه ایـن معنـی اسـت کـه ضـرورت توجـه 

از  اسـت.  ایـن موضـوع درک نشـده  بـه  خـاص 

طرفـی بـه علـت کمبـود دانـش فنـی در کشـور، 

از  اسـتفاده  بـه  اصـرار  کارفرمایـان  همچنـان 

مشاوران خارجی در پروژه های خود دارند.

 در درجه بعدی، به دلیل در اختیار نداشتن 

علاوه بر نوسـانات قیمت مواد اولیه 
کـه یکـی از معضلاتـی اسـت کـه 
همـواره با آن مواجـه بوده ایم، توزیع 
پروفیل هـا و مقاطع تقلبی در بـازار، 
عرضـه محصـولات غیراسـتاندارد 
بـا برچسـب های خارجـی، عـدم 
وجـود دانـش فنی مناسـب در بین 
تولیدکننـدگان داخلـی، از موانـع و 
مشـکلاتی بـوده کـه در ایـن حوزه 
اخیـر،  و در سـال های  دارد  وجـود 

دردسرسـاز شـده است

دانش فنی لازم در کشور، بازار تشنه کشورهای 

همسـایه را نیـز از دسـت می دهیـم. البته نفرات 

فنی و مهندسـی شـرکت سـایتال ساخت همگی 

صنعـت  ایـن  خصـوص  در  را  لازم  آموزش هـای 

دیده انـد امـا ایـن نیروهـا بـرای تقاضـای صنعـت 

کشور، کافی نیستند.

طراحـی و مهندسـی تـا چـه انـدازه در ایـن  ◄

حوزه اهمیت دارد؟

دنیـای امـروز، دنیای فن آوری و دانش اسـت 

و در کشورهای مدرن، طراحی و مهندسی جزو 

اولیـن اقدامـات بـه شـمار می آید. ما با بهـره وری 

از بیشـترین تعـداد مهنـدس بـا تجربـه و نیـروی 

فنـی متخصـص و آمـوزش دیـده در مقایسـه بـا 

شرکت های مشابه در مسیر اعتلای این صنعت 

در حرکت هستیم و همواره طراحی و مهندسی 

را نقطـه قـوت خـود در ایـن صنعـت و در گامـی 

فراتر در صنعت ساختمان کشور می بینیم.

نقشـه برداری، محاسـبات دقیـق سـازه ای بـر 

اسـاس بارهـای مـرده، زنده، باد، زلزله و غیره، تهیه 

طرح هـای اجرایـی با توجه به موقعیت و امکانات 

انجـام  سـبک،  متریال هـای  از  اسـتفاده  سـایت، 

محاسبات طراحی و سفارش گذاری با استفاده از 

نرم افزارهـای روز دنیـا، تهیـه روش های اجرا، تهیه 

برنامـه زمان بنـدی بـا توجـه بـه منحنـی سـود بـه 

هزینـه و محاسـبات انرژی تنها قدم هـای اولیه ای 

است که باید در طراحی و مهندسی یک پروژه در 

صنعت در و پنجره در نظر گرفته شود و گام های 

بعـدی منـوط بـه اسـتفاده از دانش هـای مـدرن و 

نگاه به مقوله تحقیق و توسعه می شود.

متاسفانه به علت عدم وجود قوانین صحیح 

در حوزه در و پنجره، شاهد این موضوع هستیم 

که بسیاری از مجریان بدون اطلاع و علم به این 

موارد، به این حوزه ورود پیدا کرده و به فعالیت 

می پردازنـد. گرچـه در ابتـدای امر به ظاهر ورود 

امـا  شـده  هزینه هـا  کاهـش  موجـب  افـراد  ایـن 

مسـلما عواقب بسیار سـنگینی را به همراه دارد 

که جبران این موارد بعضا چند برابر پروژه اصلی 

هزینه به همراه خواهد داشت.

وضع قوانین صحیح و رتبه بندی شرکت های 

فعال در این صنعت به لحاظ فنی و مهندسـی، 
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تجهیـزات و تجربـه کاری می توانـد اولیـن گام 

بـرای جلوگیـری از این هزینه های هنگفت باشـد 

کـه متاسـفانه علی رغـم تمـام تلاش هـا در ایـن 

زمینـه ظاهـرا منافعی برای بعضی ها وجـود دارد 

که هنوز این امر محقق نشده است.

آیــــا در بـــازارهــــای بیـــن المللـــی تــاکنـــون  ◄

حضــور داشتـــه ایـد؟

بله، یکی از پروژه های بزرگ و سـرآمد شـرکت 

سـایتال سـاخت در کشـور عراق است؛ زمانی که 

در مناقصـه ایـن پـروژه پیـروز شـدیم، اقـدام بـه 

تاسـیس کارخانـه دوم خـود کردیـم. در آن مقطع 

توانسـتیم گام های اساسـی در راسـتای گسترش 

شـرکت برداریـم. بـا توجـه بـه اتمـام آن پـروژه و بـه 

دست آوردن تجارب کاری مناسب، کاملا آماده 

بـه کار در بـازار بین المللـی هسـتیم. یکـی از 

اهـداف اصلـی شـرکت، حضـور در پروژه هـای 

بین المللی اسـت که در آن ها می تواند به درآمد 

بالاتری برسد.

با توجه به کاهش ارزش پول ملی و به تبع آن بالا 

رفتن ارزش ارز، قیمت ارائه خدمات در شرکت های 

ایرانـی بـه لحـاظ بین المللـی کاهـش یافتـه اسـت. 

آمـوزش نفـرات فنـی و مهندسـی، اسـتفاده از نـرم 

افزارهـای بـروز، بـه کارگیـری ماشـین آلات مـدرن و 

برنامه ریـزی صحیـح در خصـوص تولیـد، حمـل و 

نصـب المان ها تمامـا مواردی بوده کـه در انجام 

کارهای بین المللی لازم و ضروری است.

آیـا قوانیــــن فعلــــی کشـــور بـــرای صـــادرات  ◄

محصولات تولید شده، مانعی ایجاد کرده است؟

صـادرات  خصـوص  در  پیچیـده ای  قوانیـن 

مـازاد تولیـد بعد از حصول اطمینـان از عدم نیاز 

ارزی  تعهـدات  رفـع  همچنیـن  و  داخلـی  بـازار 

صادرکننـدگان وجـود دارد کـه ظاهـرا دولـت در 

حال تنظیم بخش نامه هایی است که تا حدودی 

از این محدودیت ها می کاهد.

به جز تامین مواد اولیه، انجام چه اقداماتی  ◄

بیشترین هزینه را برای شما در بر دارد؟

معمـولا هزینـه تامین مـواد اولیه، اصلی ترین 

هزینـه شـرکت اسـت؛ امـا بعضـی از هزینه هـای 

پیش بینـی نشـده ای وجـود دارد کـه در کار خلل 

و وقفـه ایجـاد می کنـد. از ایـن هزینه هـا می توان 

به حوادث کار اشـاره کرد که با تجهیز نمودن و 

رعایـت کلیـه نـکات HSE می توان حـوادث را به 

حداقــــل کاهــــش داد. از دیگــــر هزینـــه هــــای 

پیش بینی نشده نیز می توان به تغییر مدیریـــت 

پروژه ها اشـاره کرد که یکی از مشـکلات اساسـی 

در پروژه هـــای دولتـــی اســـت؛ به گونـــه ای کـــه 

همواره با تغییر مدیریت حتی نقشـه های پروژه 

نیز تغییرمی کند.

خریـداری  ◄ پروفیل هـای  کیفیـت  و  قیمـت 

شده در سال جاری تغییری کرده است؟

در سـال جـاری تنهـا از شـرکت های معتبـر، 

افزایـش  البتـه  کـه  کرده ایـم  خریـداری  پروفیـل 

قیمـــت بسیـــار زیــــادی را شـــاهد بودیـــم؛ امـــا 

شـرکت های تولیدکننده پروفیـل، به هیچ عنوان 

کاهش کیفیت نداشته اند.

پیش بینـی شـما در خصـوص میـزان فـروش  ◄

محصولات خود چیست؟

با توجه به اینکه مجموعه سایتال ساخت در 

حـال پیشـرفت اسـت و با سـرمایه گذاری کـه در 

انسـانی و تجهیـز دپارتمان هـای  نیـروی  زمینـه 

فنی و مهندسی، تحقیق و توسعه، برنامه ریزی و 

کنتـرل پـروژه و سـاخت و تولیـد انجـام داده ایـم، 

همچنیـن ماشـین آلات بسـیار مـدرن و پیشـرفته 

خریـداری کرده ایـم و بـا بهینـه کـردن هزینه هـا با 

توجـه بـه روش هـای مدیریتـی PMBOK، فکـر 

می کنیـم تقاضـا بـرای محصـولات ایـن مجموعه 

قطعا بیشتر خواهد شد.

در شـرایط رکود اقتصادی موجود در کشـور،  ◄

چنـد درصـد از واحدهـای تولیـدی در و پنجـره 

غیرفعال یا تعطیل شدند؟

آمار دقیقی در خصوص تعطیلی مجموعه های 

تولیـدی در و پنجـره نـدارم امـا می تـوان تعـداد 

آن هـا را عـدد قابـل توجهـی در نظـر گرفـت. رمـز 

موفقیـت مـا در ایـن زمینـه همانگونـه کـه اشـاره 

شـد، تقویـت هـر چـه بیشـتر نیـروی انسـانی و 

تجهیزات است.



هفتهنامه

33
 é شماره é 102 بهمن 1398

آلومینیوم



هفتهنامه

34
é 1398  بهمن é 102  شماره 

آلومینیوم

مـــس



هفتهنامه

35
 é شماره é 102 بهمن 1398

آلومینیوم

کالای قاچاق، تولید داخلی را فلج می کند

دولت باید از تولیدکنندگان داخلی بیشتر حمایت کند

تصویب آنی بخشنامه ها، باعث بی نظمی در برنامه ریزی ها شده است
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دولـت باید به شـرکت های نامـدار و قدیمی که ثبـات رویـه دارند و موجب رونـق بازار 
داخلـی و خارجـی می شـوند اعتماد کنـد و با کاهـش محدودیت های موجـود در بورس 
کالا باعـث افزایـش معامـلات در تـالار بـورس شـود. علاوه برایـن، یکـی دیگـر از 
حمایت هایـی کـه دولـت می توانـد انجـام دهـد، تسـهیل در امـر صـادرات اسـت که 
می توانـد گره گشـای مشـکلات اقتصـادی کشـور باشـد. در ایـن خصـوص بـا وحید 
اسـلامیان، مدیرعامـل شـرکت صنایع دنیـای مس کاشـان به گفت وگـو پرداختیم که 

شرح آن در ادامه آمده است:

دولت باید از تولیدکنندگان داخلی بیشتر حمایت کند 
مدیرعامل شرکت صنایع دنیای مس کاشان: 

داشـته باشنــــد. چـــراکـــه بـا افزایــــش میـــزان 

تحریم هــا  از  می تواننـد  شرکت هــا  صـــادرات، 

ارزش  افزایـــش  بـــا  عبــــور کننـــد. همچنیــــن 

افــــزوده مــــس و محصـــولات مســـی، می تــوان 

و خارجـی  داخلـی  فـروش  میـزان  افزایـــش  بـه 

کمـک کــرد.

دولـــت بـا کاهـــش قوانیـــن خلق الساعــــه و 

افزایــش بــــازه زمانـــی صــــادرات می توانـــد در 

راستـــای افزایــــش درآمــــد حاصـــل از فــــروش 

محصولات مسی گام بردارد. صادرات مستمر 

یک تا پنج سـاله برای رشـد اقتصادی یک کشـور 

مفیـد خواهـد بـود؛ بخشـی از ایـن اسـتمرار در 

صـادرات، بـه تامیـن مـواد اولیـه بسـتگی دارد. 

برنامه ریـزی  اولیـه  مـواد  تامین کننـدگان  اگـر 

درستی داشته باشند، شرکت ها با کمبود مواد 

اولیه مواجه نخواهند بــــود و می تواننــــد بـــرای 

برنامه ریــــزی  خارجـی،  بازارهــــای  در  حضـــور 

گسترده ای را انجام دهند.ایــن در حالــی اســت 

کـه بـا افــزایش قیمــت مـــواد اولیـه بـه مراتـب 

میـزان فـروش نیـز کاسـته می شـود و همچنیـن 

ثبـات نـرخ ارز نیـز بـر میـزان فـروش داخلـی و 

خارجـی موثـر اسـت. در مجمـوع بـا حمایـت و 

برنامه هـای صحیـح وزارت صمـت، اداره گمـرک 

توقـف  بـدون  و دولـت چـرخ صـادرات کشـور 

خواهد چرخید.

در موقعیـت کنونـی شـرایط بـازار داخلـی و  ◄

خارجی را چگونه ارزیابی می کنید؟

در حـــال حــــاضر، بـازار داخلـــی وضعیـــت 

مناسبی ندارد و بــرای رشد اقتصــادی کشــور، 

تولیدکننـدگان داخلـی بایـد به سـمت صادرات 

حضـور  جهانـی  بازارهـای  در  و  کـرده  حرکـت 
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شـما بـه عنـوان یـک تولیدکننـده از دولـت  ◄

چه انتظارهایی دارید؟

زیرساختــــی  برنامــــه های  بایــــد  دولــــت 

مدونـــی را در دستـــور کــــار خـــود قرار دهــــد، 

به  عنوان مثـــال، شرکت دنیای مس توانایی و 

تجهیزات تولیــــد هادی هــای مســی بالاســـری 

قطارهــای سریـــع السیـــر را دارد و ایـــن شرکـــت 

تنهــــا تولیــدکننده این نوع هادی ها در ایـــران 

اســــت؛ بنابـــرایـــن بـا حمایـــت هـــای مالـــی و 

بـه  می تـــــوان  دولــــت  برنامه ریــــزی صحیــــح 

تعـــداد ایـن نـوع قطارهــــا در کشــــور افـزود. 

افزایــــش ایـــن نـوع قطارهـــا بـــه نظـــم شهـــری 

مـــــا  همچنیــــن  می کنــــد.  بزرگـــــی  کمـک 

نیـــــاز  مــــورد  می توانیــــم محصـولات مســــی 

سـاخت نیروگاه هـای بـرق را نیـز تامیـن کنیـم 

کـــه همچنــــان به برنامــــه زیرساختــی دولـــت 

نیازمند است.

و  ◄ کاتـد  تقاضـای  و  عرضـه  کاهـش  دلیـل 

مفتول مسی در بورس کالا چیست؟

در شـرایط کنونـی بـه دلیـل ثبـات نـرخ ارز، 

محدودیتـی در عرضـه و تقاضـا کاتـد و مفتـول 

مـس در بـــــورس کالا وجـــود نـــدارد. بـا شـــروع 

ایجـاد  بـا  صمـت  وزارت  ارز،  نـرخ  نوسـانات 

محدودیت و سقف در مقـــدار عرضـــه و تقاضـا 

در بــــورس کــــالا، قصــــد کوتــــاه کــــردن دســت 

سـودجویان صنعــــت مــــس را دارد تـا از بــــروز 

احتکار در شـرایط نابسـامان اقتصادی جلوگیری 

کنـد. اگـر خریــــدار و فروشنــــده تمــــام مراحـل 

قانونی را رعایت کنند، هیچ مشـکلی در میزان 

عرضـه و تقاضـا وجـود نخواهـد داشـت. در غیـر 

ایــــن صــــورت، بــــا تعییــــن محدودیـــت بـــرای 

عرضه کننـدگان و خریـداران، بـورس کالا بـا افت 

معاملاتـی مواجـه می شـود، بـورس کالا بایـد بـاز 

پیـدا  را  یکدیگـر  و مشتــری  تـا خریـــدار  باشـد 

کننـــد و معامـــلات بــه  جــای بــازار آزاد در تــالار 

بــورس صورت گیرد.

آیـا شـرکت دنیـــای مـــس کاشـــان در حـــال  ◄

حاضـر، برنامه ای برای صادرات دارد؟

ما صــادرات را آغــاز کرده ایــم و در ادامـــه، 

افزایـش فـروش صادراتـی را در برنامـه شـرکت 

بـرای  تحریـم،  شـرایط  در  داشـت.  خواهیـم 

انتقال وجه به شـدت با مشـکل مواجه هسـتیم 

و در هـر معاملـه 4 تـا 15 درصـد هزینه برگشـت 

بـا  بایـد  دولـت  کـه  می شـویم  متحمـل  را  ارز 

تبییـن برنامه هـای زیرسـاختی، ایـن هزینه هـا را 

محدودیت هـای  از  یکـی  برسـاند.  حداقـل  بـه 

دیگـر صـادرات، عرضــــه محصــــول در بــــورس 

کــــالا اســـت کــه در صــورت عـــدم فـــروش در 

صـادر  را  خـود  محصـول  می توانیــــم  بــــورس، 

کنیـم؛ در غیـر این صـورت مجـوز صـادرات بـه 

ما داده نمی شود.

مـس  ◄ دنیـای  مجموعـه  آینـده  بـرای  شـما 

کاشان چه برنامه ای دارید؟

توسـعه همـواره در دسـتور کار شـرکت بـوده 

اسـت؛ در حـال حاضـر، ظرفیـت تولیـد مفتـول 

مسـی در ایـن مجموعـه 160 هـزار تـن اسـت کـه 

قصـد داریـم در چشـم انداز سـال آینـده کارخانـه، 

100 هزار تن افزایش ظرفیت تولید داشته باشیم. 

یکـی دیگـر از برنامه هـای آینـده شـرکت، افزایـش 

میـزان صـادرات اسـت؛ بـه  طـوری کـه 50 درصـد 

تولیـدات مجموعه را صادر و بقیه محصـولات را 

روانه بازار داخلی کنیم.

در حــــال حاضــــر، طـــرح توسعـــه صنایــــع 

پایین دسـتی مـس را در دسـت اقـدام داریـم؛ 

ایـن صنایـع شـامل تسـمه های آلیـاژی، باسـبار 

آلیـاژی و مفتـول آلیـاژی می شـود کـه تـا کنـون 

بـه  توانسـته ایم  را  آلیـاژی  مفتـول  و  باسـبار 

مرحلـه تولیـد برسـانیم و در بـازار داخلـی نیـز 

ژنراتـور  در  آلیـاژی  تسـمه های  کنیـم.  عرضـه 

دسـتگاه ها مـورد اسـتفاده قـرار می گیـرد و در 

حـال حاضـر، ایـن کالا تولیـد داخلـی نـدارد و 

سـالانه حدود 400 هزار تن از این محصول وارد 

کشـور می شـود. ایـن نـوع تسـمه ها از آلیاژهای 

مـس و نقـره یـا مـس و منیزیـم سـاخته می شـود 

کـه مـا بـا همـت پرسـنل مجـرب و اسـتفاده از 

و  کافـی  دانـش  توانسـته ایم  دنیـا،  روز  علـم 

تجهیـزات لازم بـرای تولیـد ایـن محصـول را در 

دســــت بگیریــــم و کشــــور را در تـــولیــــد ایـن 

محصول به خودکفایی برسانیم.

مسـی  مفتـول  تولیـد  ظرفیـت 
هـزار   ۱۶۰ مجموعـه  ایـن  در 
تـن اسـت کـه قصـد داریـم در 
چشـم انداز سـال آینـده کارخانه، 
۱۰۰ هـزار تـن افزایـش ظرفیت 

تولیـد داشـته باشـیم
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مدیرعامـل شـرکت کومه معدن پـارس گفت: ما به عنـوان تولیدکننده و صادرکننده کنسـانتره مس و سـنگ آهن، برای رشـد اقتصادی 
کشور و ارتقای جایگاه ایران در دنیا تلاش می کنیم اما وضع ناگهانی تعرفه های صادراتی، روند کار و برنامه های ما را مختل می کند.

مدیرعامل شرکت کومه معدن پارس: 

تصویب آنی بخشنامه ها، باعث بی نظمی در برنامه ریزی ها شده است 

بـا خبرنـگار  زادعسـگر در گفت و گـو  قاسـم 

پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلزات آنلایـن«، اظهار 

داشـت: شـرکت کومـه معـدن پـارس در حـوزه 

تولید سنگ آهن و کنسانتره مس فعالیت دارد. 

در گذشـته، ما جزو صادرکنندگان بزرگ بودیم، 

امـا بعدهـا وارد فعالیت هـای معدنی شـدیم و با 

تمام مشکلات و مصائب معدن داری شروع به 

استخراج و فرآوری کردیم.

وی در ادامه بیان کرد: دولت سـالانه فراز و 

نشیـــب هــای بسیـــاری را بـــرای معـــدن داران و 

تولیدکننـدگان مـواد معدنـی در نظـر می گیـرد 

کـه یکـی از آن هـا، میـزان نـرخ عـوارض صـادرات 

سنگ آهن و سایر مواد معدنی است. به خودی 

خــــود یافتــــن مشتریــــان خــــارجی در شرایـــــط 

تحریـمی، کـــار دشــواری محسوب می شــود امــا 

وضـــع عــــوارض صـــادراتـــی و بخشنــامه هـــای 

گونـــاگون در این رابطـــه، به نوعی به از دســـت 

رفتن بازار جهانی می انجامد.

بـا  پـارس  معـدن  کومـه  شـرکت  مدیرعامـل 

اشـاره به اشـتغال 700 نفر در این شـرکت، اذعان 

کرد: در حال حاضر سـنگ آهن و کنسـانتره مس 

در سـبد محصـولات شـرکت قـرار دارد؛ هـر دو 

معدن ما در محروم ترین نقطه کشور هستند و 

هـر کـدام از آن هـا حداقـل 30 کیلومتـر بـا اولیـن 

جاده آسفالت فاصله دارند.

زادعسگر تصریح کرد: زمانی که قیمت ها و 

اسـتخراج،  باشـد،  ثبـات داشـته  عـوارض  نـرخ 

تولیـد و صـادرات روال عـادی را طـی می کند و 

شـرکت نیـز دچـار بحـران درآمـدی نمی شـود، 

اما در مدت بسیار کوتاهی برای مواد معدنی 

عـوارض سـنگینی تعییـن شـد و میـزان آن نیـز 

بـدون کمتریـن تعللـی افزایـش یافـت. تقریبا از 

زمـــــان ورود شرکــــت کومــــه پــــارس به حــــوزه 

تولیــــد کنسانتــــره مـــس ایـــن اتفـــاق رخ داد و 

تاکنـــون بـا معضـلات ناشـــی از آن دســــت و 

پنجه نرم می کنیم.

وی بـا اشـاره بـه کاهـش تقاضـای محصولات 

صنعــــت  کــــرد:  عنــــوان  کشــــور،  در  مســـی 

مصرف کننـــده  بزرگ تــــرین  ساختمـــان ســــازی 

بـا  کـه  محصـــولات مسـی محسـوب می شـود 

رکود این صنعت، تقاضا برای مس و محصولات 

حاصـل از آن، بـه شـــدت کاهـش یافـت. بـه ایـن 

ترتیـب، تولیدکننـدگان مـس کشـور بـرای حفـظ 

وضعیــــت اقتصــــادی شرکت هــــای خــــود بــــه 

بازارهـای جهانـی روی آوردنـد و تـلاش کردنـد تا 

فروش صادراتی بیشـتری نسـبت به قبل داشته 

باشنــد، امـــا از تابستـــان امســــال بحـــث وضـــع 

عـوارض صادراتـی مطـرح شـد کـه از آن زمـــان تا 

کنــــون بـــا صـــدور بخشنــامه هـــای گونــــاگون 

صـادرات بسـیاری از شـرکت ها متوقـف شـد و 

بی نظمی ایجاد شـده در برنامه ها و اهداف این 

واحدهــــای تولیــــدی، آن هــــا را بـــا مشکــــلات 

اقتصادی شدیدی مواجه کرد.

مدیرعامـل شـرکت کومـه معـدن پـارس در 

داخلــــی  بــــازار  کنـــونی  وضعیــــت  خصـــوص 

یـک صــادرکننــــده  توضیــــح داد:  سنگ آهــــن، 

سـنگ آهن بـا وجـود تمـام مشـکلات تحریمـی و 

شرایط سخت حمل ونقل دریایی، سود بیشتری 

از فـروش ایـن مـاده معدنـی در بـازار داخلـی بـه 

دســـت مـی آورد. اگــــر در بـــازار داخلـــی نیـــز 

جهانـی  قیمـت  بـه  را  معدنـی  محصـولات 

خریـداری کننـد، دیگـر نیازی به بخشـنامه های 

آنی و عوارض بالای صادراتی نیست؛ چراکه در 

بـه  تولیدکننـده ای علاقه منـد  هیـچ  شـرایط  آن 

پذیرش شرایط سخت صادرات نخواهد بود.

زادعسـگر در پایـان خاطرنشـان کـرد: بـه طور 

و  شـده  کـم  مـس  بـرای  درکشـور  تقاضـا  کلـی 

سـنگ آهن بـا قیمت گـذاری دسـتوری در بـازار 

داخلـی بـه فـروش می رسـد. اگـر شـرایط تولید و 

پیـش  ترتیـب  همیـن  بـه  معدنـی  مـواد  فـروش 

بـرود، بسـیاری از معـادن فعـال تعطیـل خواهنـد 

شـد و تعـداد زیـادی نیـروی انسـانی نیـز بیـکار 

می شـوند. بنابرایـن بـه نظـر می رسـد پیـش از آن 

از  پـس  یکـی  شـده  غیرکاشناسـی  قوانیـن  کـه 

متولیـان  اسـت  بهتـر  شـوند،  مصـوب  دیگـری 

بخـش معدن با تولیدکنندگان معدنـی و تاجران 

این حوزه جلسـاتی را تشـکیل دهند تا توزان در 

زنجیره های تولید باقی بماند.
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مدیـر فروش شـرکت مهام گسـتر دنا گفت: تولیدکننـده ایرانی در تلاش اسـت که با 
اسـتفاده از مـواد اولیـه مرغـوب، محصول با کیفیتـی تولید و روانـه بازار کنـد و در بین 
برندهـای خارجـی بدرخشـد؛ اما بـا ورود محصولات مشـابه قاچـاق به بـازار داخلی، 
فعالیـت و فـروش تولیدکنندگان با بحـران، مواجـه و کالاهای بی کیفیـت ارزان قیمت 

قاچاق، جایگزین محصولات مرغوب ایرانی شده است.

کالای قاچاق، تولید داخلی را فلج می کند 

مـاکان نعمائـی در گفت وگو بـا خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلی »فلـزات آنلاین«، اظهار داشـت: 

شـرکت مهـام گسـتر دنـا از چهـار سـال گذشـته، 

فعالیـت خـود را در زمینـه تولیـد کلیدهـای فشـار 

ضعیـف بـا ظرفیـت بـالا بـه وسـیله خطـوط تولیـد 

مدرن آغاز کرده و تا کنون توانسته  سهم بزرگی از 

بـازار را بـه خـود اختصـاص دهـد. ایـن مجموعـه از 

همـان ابتـدای کار موفـق شـد دانـش روز دنیـا در 

حوزه کلیدهای مینیاتوری را با معرفی کلیدهای 

جدیـد وارد کشـور کنـد و فقـط در قسـمت مونتاژ 

قطعات، فعالیت خود را محدود نکرده است.

وی افـزود: ازجملـه محصـولات ایـن مجموعـه 

می تـوان به تجهیزات کنترل و حفاظـت موتوری، 

تابلوهـای بـرق و تجهیـزات فشـار ضعیـف اعـم از 

و   ACB، MCCB، MCB، RCCB، RCBO

Contactorاشاره کرد. کلیدهای MCCB را برای 

اولیـن بـار در کشـور تولیـد کردیـم؛ در حالـی کـه 

ایـن  نمی تواننـد  نیـز  غربـی  اروپـای  کشـورهای 

محصول را تولید کنند. این نوع کلیدها تکنولوژی 

نوین و منحصر به خود را دارد که در حال حاضر، 

ما به این دانش دست یافته ایم.

مدیـر فـروش شـرکت مهام گسـتر دنا تصریح 

کـــرد: محصـــولات مجمـــوعه، تحـــت لیســانس 

هونگفا کشور چین است و تمام مواد اولیه مورد 

نیــاز ما به جز مس از این کشور تامین می شود. 

از جملـه مـواد اولیـه می تـوان بـه مـس اشـاره کـرد 

و  بوبین هـــا  پلاتیــــن ها، کنتــاکت هـــا،  کــــه در 

بی متال هـا استفـــاده می شـــود. مـس بـه دلیــــل 

رسانـــایی قـــوی کـــه دارد پرمصــرف ترین فلز در 

تابلوهـای بـرق و انـواع کلیدهـای مینیاتـوری بـه 

حساب می آید؛ همچنین آهن در ساخت فنرها و 

تیغه ها کاربرد دارد.

نعمائـی بـا بیـان اینکـه کالاهـای قاچـاق، تولید 

داخلـی را نابـود می کند، بیان کرد: با وجود تولید 

محصـول بـا کیفیـت و نیـاز بـازار، همیشـه در امـر 

فـروش بـا مشـکل مواجـه هسـتیم. چراکه بـا وجود 

تحریم هـا و ممنوعیـت واردات، همچنـان سـایه 

کالای قاچـاق از بازارهـای داخلـی کوتـاه نشـده و 

را  مـا  داخلـی محصـولات  فـروش  قاچـاق  کالای 

مختـل کـرده و تولیـد داخلـی را بـه مـرز نابـودی 

کشـانده اسـت. مـا ابتـدا بایـد بـا برندهایـی کـه به 

صـورت قاچـاق وارد کشـور می شـوند، بجنگیـم و 

سپس برای معرفی محصولات خود تلاش کنیم. 

تنها تقاضای ما و سایر تولیدکنندگان این صنعت 

از دولت، جلوگیری از قاچاق کالا و ارز است. ما در 

راستای ترویج اقتصاد مقاومتی یک واحد تولیدی 

راه اندازی کردیم؛ اما به جای افزایش اشتغال زایی 

و کمـک بـه رشـد اقتصـاد کشـور، هـر روز به عقب 

بـــرمی گردیــــم و بیشتریــــن ضـــرر را از جنــــاح 

کالاهای قاچاق می بینیم.

وی در ادامــــه توضیــــح داد: تحریـــم هــــا و 

ممنوعیـت واردات تاثیـر زیـادی بـر فعالیـت مـا 

نداشـته اسـت، زیـرا مـا تبـادلات خـود را بـا کشـور 

چین انجام می دهیم. کلیدهای چینی از کیفیت 

بالایی برخوردار نیستند و در بازار ایران جایگاهی 

ندارند؛ ما فقط برای تامین برخی مواد اولیه با این 

کشـور همکاری می کنیـم. کلیدهای فرانسـوی و 

کره ای سال ها است که در بازار ایران جا افتاده اند 

و عرصـه فـروش را بـرای محصـولات بـا کیفیـت 

داخلی تنگ کرده اند. به همین منظور، در تلاش 

هسـتیم کـه بـا محصـولات اروپـای غربـی از نظـر 

فـروش  اولویـت  بـرای  کنیـم.  رقابـت  کیفیـت 

محصـولات داخلـی قانونـی وضـع شـد کـه فـروش 

کالاهـای خارجـی کـه مشـابه آن در ایـران تولیـد 

می شود را ممنوع کرده است؛ اما با وجود چنین 

قوانینی همچنان برخی آن را نقض می کنند و به 

خریــــد و فـــروش کالاهـــای خـــارجی و قاچــــاق 

می پردازنـد. مـا در میـان برندهـای داخلی، رقیب 

سرسـختی نداریـم؛ چراکه کیفیـت محصولات 

آن ها همسطح محصولات ما نیست.

مدیر فروش شـرکت مهام گسـتر دنا در رابطه 

بـا فـروش خارجـی محصـولات مجموعـه، یـادآور 

شــــد: چشم انــــداز مجموعـــه ارتقـــای کیفیـــت 

محصـــولات اســت. در حـــال حاضـــر، کیفیــت 

محصولات تولیـــدی مـــا بـــا محصـــولات مشابـــه 

اروپایی در حال رقابت هستند؛ چراکه محصولات 

مـا تحـت لیسـانس کشـوری اسـت کـه خـود بـه 

130 کشور دنیا محصول صادر می کند.

ایـن  صادراتـی  فـروش  خصـوص  در  نعمائـی 

شـرکت، اذعـان کـرد: اکنـون صـادرات محصـول 

نداریم؛ اما هدف مجموعه این اسـت که بتوانیم 

صـادرات را نیـز آغـاز کنیـم و در ابتـدا بـازار هـدف 

مجموعـه مهـام گسـتر دنـا، منطقـه خاورمیانـه و 

حتی کشورهای اروپای غربی است.

در خصوص مشکلات مجموعه مهام گستر 

دنا، خاطرنشان کرد: کیفیت محصول و ظرفیت 

تولید مجموعه به اندازه ای اسـت که بتوانیم به 

طور کامل نیازهای بازار داخلی را برطرف کنیم. 

مـا هیچ مشـکلی در تولیـد نداریم و تنها معضل، 

وجـود کالاهـای قاچـاق در بـازار اسـت. بـه هیـچ 

حمایتـی از جانـب دولـت بـه جـز جلوگیـری از 

کالای قاچـاق نیـاز نداریـم و تنهـا خواسـته مـا از 

قاچـاق  کالای  ورود  از  کـه  اسـت  ایـن  دولـت 

جلوگیـری کنـد؛ چراکـه تولیدکننـده ایرانـی کـه 

مالیـات می دهـد و اشـتغال ایجـاد می کنـد، باید 

در اولویت قرار گیرد.

مدیر فروش شرکت مهام گستر دنا: 
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مدیرعامـل شـرکت مس نیـک زنجان گفت: زمانی کـه در صنعت رابطه جایگزین علم و تخصص می شـود، رشـد و ترقی از صنعت 
فاصلـه می گیـرد. اقتصـاد هـر کشـوری وابسـته بـه صنعت اسـت و سـر کار آمـدن افـراد نابلـد و بی سـواد موجب ضعیف شـدن 

فعالیت های صنعتی و به دنبال آن، باعث نابودی اقتصاد کشور می  شود.

افراد نابلد به صنعت ظروف مسی آسیب می زنند 

بـا  در گفت وگـو  مرعشـی  فیضـی  صفی الـه 

خبرنگار پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین«، 

اظهار داشـت: شـرکت مس نیک زنجان در سـال 

1369 ثبت شد و فعالیت خود را با تولید ظروف 

آلومینیومـی آغـاز کـرد؛ امـا از 15 سـال پیـش بـا 

تغییـر مـواد اولیـه از آلومینیـوم بـه مس، سـاخت 

ظروف مسـی را در برنامه تولیدی خود قرار داد. 

در حـال حاضـر، 16 سـایز سـینی، هفـت سـایز 

قابلمـه، پنـج سـایز دیـگ، قابلمـه شـکمی در پنـج 

سـایز، قابلمه تیانچه در چهار سـایز، پارچ، ظرف 

دیـزی، انـواع کاسـه، لیـوان، شـیر و قهوه جـوش را 

تولید می کنیم.

وی افـزود: مـا بـرای سـاخت ظـروف مسـی از 

مس با خلوص  99.99 درصد اسـتفاده می کنیم. 

مس را به صورت شمش و قراضه مسی خریداری 

و در داخل کوره ذوب می کنیم. بعد از آن، مس 

مـذاب را درون قالب هـای قـوس بـا ضخامـت دو 

سـانتی متر می ریزیم. مواد بعد از سـرد شـدن از 

قالب هـــای قـــوس خـــارج و وارد مرحلـــه نـــورد 

می شوند. ورق های مسی تحت عملیات کشش 

و فشـار قـرار می  گیرنـد و ضخامـت آن هـا کاهـش 

می یابد؛ به طوری که ورق مسی دو سانتی متری 

تا ضخـــامت 0/5 میلــــی متری نـــازک می شـــود. 

ورق هـا بعـد از مرحلـه نـورد، تابیـده شـده تـا نـرم 

شوند. هدف تمام این مراحل، نازک شدن بیشتر 

ورق مسـی و رسـیدن بـه ضخامـت قابـل قبـول 

اسـت. بعـد از آمـاده شـدن ورق هـای مسـی بـا 

قیچی و گیوتین آن ها به اندازه های دلخواه برای 

ظـروف مختلـف بـرش می دهیـم و سـپس تحـت 

عملیـات پـرس قـرار می گیرنـد تـا بـه حالـت گـرد 

درآیند که به این حالت از ورق، گرده می گویند.

ساخت ظروف مسی به دو روش مدرن و سنتی ■

مدیرعامـل شـرکت مـس نیـک زنجـان اظهـار 

کـرد: قطـر گرده هایی که برای سـاخت ظروف به 

کار می گیریم از هشـت تا 53 سـانتی متر بوده و 

بـرای هـر یـک از انـواع ظـروف، ضخامـت و قطـر 

ورق و گرده هـا متفـاوت بـوده و انـدازه ضخامـت 

ورق ها با دسـتگاه نورد قابل تنظیم اسـت. تولید 

ظروف مسی به دو صورت سنتی و مدرن انجام 

می شـــود؛ در روش سنتــــی، ورق بــــه شکـــل 

شاخه شـاخه بـرش می دهنـد کـه بـه آن دندانـه 

می گوینـد و سـپس مـوادی بـه نـام بـار را بـه سـر 

کـوره  داخـل  در  را  گـرده  و  می زدنـد  شـاخه ها 

می گذارنـد تـا جـوش بخـورد و بـه حالـت گـرده 

در آیـد. بعـد از آن، بـا چکـش گـرده را می کوبند تا 

بـه شـکل دلخـواه تبدیـل شـود. بـه عنـوان مثـال، 

برای ساخت دیگ که دارای دهانه باریک و کف 

پهن است از چکش برای حالت دهی به دهانه و 

کف دیگ استفاده می کردند.

فیضـی مرعشـی در ادامـه تصریـح کـرد: برای 

مدیرعامل شرکت مس نیک زنجان: 
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تولیـد ظـروف مسـی بـه روش مـدرن، از دسـتگاه 

پـرس اسـتفاده می کنند. بـه طـوری کـه ورق را در 

داخـل قالـب قـرار داده و تحـت دسـتگاه پـرس و بـا 

اعمال فشار، ورق شکل قالب را به خود می گیرد. 

در این روش نقش نیروی انسانی به شدت کاهش 

می یابـد و اغلب امور توسـط دسـتگاه نـورد و پرس 

انجـام می گیـرد. در ایـن روش بـرای تزئیـن بعضی 

ظـروف از چکـش کاری نیـز اسـتفاده می کننـد. 

همچنیـن قلـع کاری و پرداخـت  در ادامـه سـاخت 

ظروف مسی انجام می شود.

وی بـا بیـان اینکـه صنعـت ظـروف مسـی بـه 

شـدت تحـت تاثیـر قیمـت جهانـی مـس اسـت، 

مطـرح کـرد: در دو سـال اخیـر بـه دلیـل تغییـر 

روزانـه و نوسـانات قیمـت مـس در خریـد مـواد 

اولیـه و فـروش محصـول نهایـی بـا مشـکل مواجه 

شـده ایم. با وجود این شـرایط نمی توانیم ریسـک 

تهیـه کنیـم؛ در  اولیـه زیـادی را  کنیـم و مـواد 

نتیجه، تولید محصول نهایی نیز کاهش خواهد 

روز  نـرخ  طبـق  را  خـود  محصـولات  مـا  یافـت. 

می فروشـیم و بـا افزایـش قیمـت، مشـتری های 

خـود را بـه مـرور زمـان از دسـت می دهیم. اغلب 

مشـتریان، محصـولات مـا را بـه صـورت عمـده 

خریداری می کنند و چون نقش توزیع کننده در 

بـازار را دارنـد بـا تغییـر نـرخ قیمت هـا، خریـد و 

فـروش آن هـا نیـز دچـار چالـش می شـود. در کل، 

نوسـان قیمـت در میـزان تولیـد، خریـد و فـروش 

شـرکت، بـه طـور جدی تاثیر می گـذارد. بـا وجود 

شرایط نابسامان قیمتی و اقتصادی کشور، میزان 

فـروش داخلـی بـه شـدت کاهش یافتـه و تا کنون 

نیز فروش صادراتی نداشته ایم.

در  زنجـان  نیـک  مـس  شـرکت  مدیرعامـل 

رابطـه بـا مشـکلات موجـود در صنعـت ظـروف 

مسـی، یادآور شـد: صنعت تولید ظروف مسـی 

تسـلط و  بـرای  کـه  را می طلبـد  تخصـص خـود 

یادگیـری آن، بایـد سـال ها ممارسـت کـرد؛ امـا 

متاسـفانه دولـت بـدون توجـه بـه مهـارت افـراد، 

بـه هـر کسـی کـه سـرمایه کافـی بـرای احـداث 

پروانـه کسـب می دهـد.  و  دارد مجـوز  کارگاه 

افزایـش تعـداد کارگاه های تولیدی، باعـث ورود 

محصـولات مختلفـی از لحـاظ قیمت و کیفیت 

ایـن صـورت مشـتریان  بـازار می شـود و در  بـه 

ناخـودآگاه بـدون توجـه بـه کیفیت محصـول به 

سمت کالای ارزان تر می روند.

افراد متخصص باید در راس امور قرار گیرند

فیضی مرعشـی ادامه داد: پیشـنهاد ما برای 

رشد این صنعت این است که اتحادیه متخصص 

تشـکیل شـود و مهـارت و دانـش جایگزیـن روابـط 

شـوند. اگـر افـراد غیرمتخصـص کـه در راس کار 

بـه دلیـل عـدم تشـخیص کیفیـت  قـرار گیرنـد 

بـه  فـروش  لحـاظ  از  زیـادی  ضـرر  محصـولات، 

شـرکت هایی کـه محصـولات بـا کیفیتـی تولیـد 

رشـد  از  کـه  زمانـی  می  شـود.  وارد  می کننـد، 

اقتصـادی کشـوری ماننـد چیـن حـرف می زنیم و 

به حال آن ها غبطه می خوریم، ابتدا باید ببینیم 

چینی ها چه مشکلاتی داشتند و برای حل آن ها 

توجـه  بـا  و  کردنـد  اتخـاذ  را  روش هایـی  چـه 

مشـکلات و شـرایط اقتصادی موجود در کشور و 

با اسـتفاده از راه حل های درسـت در مسـیر رشـد 

اقتصـادی گام برداریـم؛ امـا متاسـفانه مـا فقـط 

غبطه خوردن و شعار دادن را یاد گرفتیم.

وی در پایـان اضافـه کـرد: بـا شـروع شـرایط 

از  بسـیاری   ،1397 سـال  از  اقتصـادی  سـخت 

تولیدی هـای ظـروف مسـی در فـاز یـک شـهرک 

صنعتـی علی  آبـاد زنجـان تعطیـل شـده اند. در 

چنین شرایطی دولت باید به کمک تولیدکنندگان 

بیایـد و پـای حرف آن ها بنشـیند. اگـر در صورت 

می شـود  حـل  مشـکلات  تسـهیلات،  پرداخـت 

دولت از پرداخت آن دریغ نکند و اگر مشـکل با 

تسهیلات حل نمی شود، کسب و کار آن ها را در 

عمدتـا  دهـد.  قـرار  توانمندتـری  افـراد  اختیـار 

بازدیدهـای  و  بازرسـی ها  هنـگام  در  مسـئولان 

دولتـی، بـا دادن وعـده  و موکـول کـردن امـور بـه 

آینـده، از هـر گونـه حمایـت دریـغ می کننـد؛ بـه 

عنوان مثال، دو سال پیش دو مدیر ارشد دولتی 

از کارگاه مـس نیـک زنجـان بازدیـد کردنـد که در 

ایـن دیـدار از نیـاز 600 میلیـون تومانـی مـا جهـت 

گسـترش کارگاه و کارآفرینـی آگاه شـدند و قـول 

وام 600 میلیونـی بـا بهـره کـم را بـه مـا دادنـد؛ امـا 

بعد از آن، هرچه برای گرفتن وام به آن ها مراجعه 

گفتنـد  نهایـت،  در  و  نداشـت  کردیـم، سـودی 

بیشـترین مبلغـی کـه می توانیـم در اختیـار شـما 

قرار دهیم 80 میلیون تومان است!

مسـی  ظـروف  تولیـد  صنعـت 
تخصص خـود را می طلبد که برای 
تسـلط و یادگیری آن، باید سال ها 
ممارسـت کرد؛ اما متاسفانه دولت 
بـدون توجه به مهـارت افـراد، به 
هر کسـی که سـرمایه کافی برای 
احـداث کارگاه دارد مجـوز و پروانه 

می دهد کسـب 
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مـــس

مدیرعامـل شـرکت صنایع روشـنایی نورفروزان کرمانشـاه گفت: در چند سـال گذشـته به دلیـل افزایش بی رویه قیمت فلـزات و نرخ 
ارز، فعالیـت برخـی تولیدکنندگان سـیم و کابل با مشـکل مواجه شـد و ما نیز از این قضیه مسـتثنی نبودیـم و در حال حاضـر، توانایی 

مالی احیای واحد تولید سیم و کابل خود را نداریم.

افزایش قیمت مس، باعث تعطیلی واحد سیم و کابل شد

باباجان احمدیان در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلی »فلـزات آنلاین«، اظهار داشـت: 

شـرکت صنایـع روشـنایی نورفـروزان از سـال 1388 

آغاز به کار کرده و کارخانه آن از دو بخش تشکیل 

شـده اسـت؛ بخـش اول مربـوط بـه تولیـد سـیم و 

کابـل می شـود و در واحـد بعـدی تابلوهـای بـرق را 

تولیـد می  کننـد. بـرای سـه شـیفت کاری واحـد 

تولید سیم و کابل، 40 میلیون تومان سرمایه لازم 

اسـت و در ماه هـای اخیـر به دلیـل افزایش بیش از 

حد قیمت مواد اولیه و کمبود سـرمایه، فعالیت 

ایـن واحـد تولیـدی تعطیـل شـد و در حـال حاضـر، 

تنها واحد تولید تابلوهای برق فعالیت دارد.

وی افـزود: از مـواد اولیـه عمده مورد نیاز برای 

تولید تابلوهای برق می توان به ورق های روغنی و 

بـه دلیـل مقاومـت و  مـس اشـاره کـرد. از مـس 

رسـانایی بـالای بـرق، بـرای سـاخت مقـره، فیـوز 

مینیاتـوری و تسـمه در تابلوهـای بـرق  اسـتفاده 

می شـود. ایـن مـواد را نیـز از بـازار داخلـی تهیـه 

می کنیـم. بـه طـور کلـی، تابلـو بـرق در سیسـتم 

برق کشـی سـاختمان، وظیفـه کنتـرل، حفاظـت و 

اندازه گیـری میـزان آمپـر و ولتـاژ بـرق را بـر عهـده 

مـا،  محصـولات  مصرف کننـدگان  عمـده  دارد. 

شـرکت های داخلـی هسـتند و تـا کنـون صـادرات 

نداشـته ایم. لازم بـه ذکـر اسـت، تابلوهای بـرق در 

بخش مسکن کاربرد فراوانی دارد.

مدیرعامل شـرکت صنایع روشنایی نورفروزان 

در خصوص مشـکلات صنعت تابلو برق و سـیم و 

کابـل، عنـوان کـرد: صنعـت تابلـو بـرق در ایـران بـا 

مشـکل حـادی روبه رو نیسـت؛ چراکه اغلـب مواد 

اولیه آن داخلی بوده و ما نیز سـرمایه لازم جهت 

تولید این محصول را داریم اما در صنعت سیم و 

ازجملـه  دارد.  وجـود  بسـیاری  مشـکلات  کابـل 

معضل مهم این صنعت، کمبود سرمایه است که 

در این زمینه هیچ حمایتی از دولت و ارگان های 

مربوطه دریافت نکردیم.

احمدیان در رابطه با چشم انداز واحد تولیدی 

سـیم و کابـل، تصریـح کـرد: در شـرایط فعلـی و بـا 

توجـه بـه اقتصـاد کشـور، هیـچ امیـدی بـه آینـده 

صنعـت سـیم و کابـل نداریـم. ما پیش از تعطیلی 

کارخانه سـیم و کابل، انواع سـیم با ولتاژهای 1.5، 

4، 6 آمپر که در رده کابل های فشـار ضعیف قرار 

دارند را تولید می کردیم. برای تولید این محصول 

از مـس بـا درصـد خلـوص بـالا و PVC اسـتفاده 

می کردیم. مس را از شرکت دنیای مس و شرکت 

افـق البـرز در بـورس کالا، تهیه و مواد پلیمـری را از 

شـرکت ها داخلـی تامیـن می کردیـم. در دو سـال 

اخیـر بـه دلیـل افزایـش چشـمگیر قیمـت مـس، 

تولیـد مـا بـا بحـران جـدی مواجـه شـد و بـه دلیل 

کمبود سرمایه از ادامه تولید باز ماندیم.

وی در ادامه اضافه کرد: در تمام کشـورها در 

تولیدکننـده  بـه کمـک  چنیـن شـرایطی، دولـت 

می شـتابد امـا در ایـران دولـت فقـط وعـده وعیـد 

می دهد و هیچ قولی را عملی نمی کند. سیستم 

تولیدکنند ه هـا  حـق  در  را  ظلـم  بدتریـن  بانکـی 

می کنـد؛ چراکـه بهره هـای سرسـام آور تسـهیلات 

بانکی از عهده کارخانه های خصوصی برنمی آید. 

در حال حاضر، به دو میلیارد سرمایه نیاز داریم تا 

مجموعـه سـیم و کابـل را بتوانیـم بـه دوران اوج 

بازگردانیـم. ایـن میـزان سـرمایه از عهده مـا خارج 

اسـت مگر اینکه با افراد دیگری شـریک شـویم که 

این امر نیز مشکلات خاص خود را دارد.

مدیرعامل شرکت صنایع روشنایی نورفروزان 

با اشـاره به اهمیت علم و تکنولوژی در صنعت، 

تصریـح کـرد: بحـث تکنولـوژی و تجهیـزات از بـا 

اهمیت تریـن موضوعـات در امـر تولید اسـت که 

مسـتقیم  تاثیـر  محصـولات  کیفیـت  نـوع  در 

می گـذارد. تکنولـوژی و خـط تولیـد مـدرن نقـش 

موثری در صنعت سیم و کابل و در تابلو برق های 

فشار قوی دارد.

مدیرعامل شرکت صنایع روشنایی نورفروزان کرمانشاه:
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رشد تولید شرکت آلومراد در دی ماه

درآمد ایرالکو به طور چشمگیری کاهش یافت

افزایش سه میلیارد تومانی درآمد شرکت مس باهنر در دی ماه
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میـزان درآمـد شـرکت آلومینیـوم ایران در دی ماه نسـبت بـه آذر مـاه افت قابل ملاحظه ای داشـت کـه عامل اصلی کاهـش درآمد 
شـرکت، افـت میـزان تقاضـا و فروش شـمش و بیلت بوده اسـت؛ البته میـزان درآمد شـرکت ایرالکـو در دی ماه، نسـبت به مدت 

زمان مشابه در سال گذشته، افزایش داشته است.

درآمد ایرالکو به طور چشمگیری کاهش یافت

بـه گـزارش پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات 

آنلایـن«، همان طـور کـه در نمـودار 1 آمـده اسـت، 

میزان درآمد شـرکت آلومینیوم ایران در دی ماه 

نسـبت بـه آذر مـاه کاهـش چشـمگیری داشـته و 

دارای رونـد نزولـی قابـل ملاحظـه ای اسـت. بـر 

اسـاس عملکرد این شـرکت، میزان فروش شـمش 

خالـص در دی مـاه 26.7 درصـد کمتـر از آذر مـاه 

اسـت و ایـن موضـوع، علت اصلـی کاهش میزان 

درآمد ایرالکو محسوب می شود. 

محصـولات شـرکت آلومینیـوم ایـران شـامل 

شـمش خالـص، شـمش آلیـاژی و بیلـت اسـت که 

البته بخشی از شمش خالص آلومینیومی خود را 

هـر مـاه بـه منظور تهیه مـواد اولیه از طریق تهاتر 

به سایر کشورها صادر می کند.

کاهـــش چشمگیـــر تولیـــد و فـــروش ■

 بیلت آلومینیومی

شرکت آلومینیوم ایران در دی ماه، 623تن 

بیلت تولید کرده که در مقایسـه با آذر ماه که 

کاهـش  داشـته،  تولیـد  تـن   684 شـرکت  ایـن 

میزان تولید را در این زمینه شـاهد هسـتیم. با 

پاییـز،  فصـل  در  شـرکت  ایـن  فعالیـت  اینکـه 

تغییـر  شـاهد  مـاه  در دی  امـا  بـوده  صعـودی 

روند تولیدات هستیم.

ایـن میـزان از تولیـد در مقایسـه بـا مـدت زمان 

مشـابه در سـال گذشـته افزایشـی بوده اسـت؛ به 

گونه ای که در دی ماه 1397، این شرکت 437 تن 

بیلت تولید و عرضه کرد که به این ترتیب افزایش 

42.6 درصدی را در این زمینه شاهد هستیم.

کاهـش میـزان تولیـد ایـن شـرکت در حـوزه 

بیلـت آلومینیومـی بـا افت قابـل توجه تقاضـا در 

محصـول  ایـن  از  اسـتفاده  و  خریـد  بـرای  بـازار 

آلومینیومـی همـراه بـوده، بـه گونـه ای کـه میـزان 

بررسی عملکرد شرکت آلومینیوم ایران در دی ماه؛
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فـروش بیلـت در دی مـاه یـک هـزار و 217 تن بود، 

در حالی که در آذر ماه این شـرکت توانسـت یک 

ایـن  بـه  باشـد،  فـروش داشـته  تـن  و 856  هـزار 

ترتیـب، افـت 15.6 درصـدی را در زمینـه فـروش 

مشاهده می کنیم.

فروش بیلت شـرکت آلومینیوم ایران نسـبت 

گذشـته،  سـال  در  مشـابه  زمـان  مـدت  بـه 

205.8درصـد رشـد داشـته اسـت؛ بـه نحـوی کـه 

این شرکت در دی ماه 1397، تنها 398 تن فروش 

بیلت داشت.

نـرخ فـروش بیلـت آلومینیومـی در دی مـاه 

نسبت به ماه قبل از آن، 3.5 درصد و در مقایسه 

با مدت زمان مشابه در سال گذشته، 11.5درصد 

افزایش داشـته و از 21 هزار و 96 ریال به ازای هر 

کیلوگـرم بـه 23 هـزار و 531 ریـال بـه ازای هـر تـن 

رسیده است.

افزایش نرخ فروش شمش خالص ■

شـرکت آلومینیوم ایران میزان تولیدات خود 

را در زمینه شمش خالص آلومینیومی 7.1 درصد 

نسـبت بـه مـاه قبـل )آذر مـاه( کاهـش داده، بـه 

گونـه ای کـه میـزان تولیدات شـمش از 13 هـزار و 

805 تن به 12 هزار و 823 تن رسیده و روند تولید 

ایـن شـرکت نسـبت بـه مـدت زمـان مشـابه سـال 

گذشته، 0.2 درصــد افزایــش یافتــه است.

گفتنـی اســت، میـزان فـروش شـمش خالـص 

آلومینیوم در دی ماه، کمتر شـده اسـت؛ به این 

صورت کـــه از 20 هــــزار و 36 تــــن بـــه 14 هــــزار و 

ایـن  کـه  افـت(،  درصـد   26.6( رسـیده  686تـن 

کاهـش میـزان فـروش شـمش خالـص در درآمـد 

شـرکت ایرالکـو بسـیار تاثیرگذار بـوده اسـت. این 

میـزان فـروش در دی مـاه نسـبت بـه مـدت زمان 

مشـابه در سـال 1397 کـه فـروش شـرکت ایرالکـو 

13هـزار و 339 تـن بـوده، 10.1 درصد میزان فروش 

افزایش یافته است.

همچنیــــن مبلـــغ فــــروش شمــــش خالــــص 

ازای  بـه  تومـان  از 20 هـزار و 963  آلومینیومـی 

هرکیلوگـرم در آذر مـاه بـه 22 هـزار تومان بـه ازای 

هــــر کیلوگــــرم در دی مــــاه رسیـــده کـــه رشــــد 

4.9درصدی را در این زمینه شاهد هستیم، البته 

مبلـغ فـروش نسـبت بـه مـدت زمـان مشـابه در 

سـال گذشـته، رشد چشـمگیری داشته است؛ به 

گونه ای که مبلغ فروش نسـبت به دی ماه سـال 

1397، 16.7 درصد رشد را تجربه کرد.

افزایش فعالیت شرکت ایرالکو در زمینه  ■

شمش آلیاژی

شمش آلیاژی شرکت آلومینیوم ایران در آذر 

مـاه تقاضـای زیـادی داشـت و شـاهد بودیـم کـه 

میـزان فـروش شـرکت علی رغـم نداشـتن تولیـد، 

زیاد بوده است، به همین خاطر، به نظر می رسد 

مدیران این مجموعه به دلیل تقاضای بالایی که 

بـرای ایـن محصـول آلومینیومـی آلیـاژی در بـازار 

وجود داشـت، ترجیح داده اند که میزان تولید و 

فروش خود را در این ماه افزایش دهند.

شرکت ایرالکو در آذر ماه فعالیت و تولیدی در 

زمینه شـمش آلیاژی نداشت اما توانسـت 680 تن 

شمش آلیاژی خود را در بازار به فروش رساند.

شـرکت آلومینیـوم ایـران در دی مـاه 850 تـن 

شمش آلیاژی تولید کرد و توانست 656 تن آن را 

در بـازار بـه فـروش برسـاند کـه در مقایسـه بـا آذر 

مـاه، میـزان فـروش ایـن شـرکت 3.5 درصـد افـت 

داشته است اما در مقایسه با مدت زمان مشابه 

در سـال 1397 کـه 50 تـن فـروش داشـت رشـد 

چشمگیری را ملاحظه می کنیم.

نـرخ فـــروش شمـــش آلیـــاژی از 22 هـــزار و 

475تومان بــه ازای هـــر کیلوگــرم بــه 23 هــزار و 

713تومــان بــه ازای هر کیلوگــرم رسید که به این 

ترتیـب افزایـش 5.5 درصـدی را در ایـن زمینـه 

بـه مـدت زمـان  البتـه نسـبت  شـاهد هسـتیم. 

مشـابه در سـال گذشـته، نـرخ فـروش 1.9 درصـد 

کاهش داشته است.

روند فعالیت شرکت ایرالکو در دی ماه ■

کـه در  اسـت، همان طـور  پایـان گفتنـی  در 

نمـودار 2 نشـان داده شـده، ایرالکـو در دی مـاه 

1398، جمعـا حـدود 14 هـزار و 296 تن آلومینیوم 

تولید کرد که نسبت به ماه پیش از آن 1.3درصد 

کاهش داشت. این میزان نسبت به دوره مشابه 

سال گذشته 3.4 درصد رشد پیدا کرد.

 ایرالکو در دی ماه 1398، جمعا حدود 16هزار 

و 559 تـن آلومینیـوم فروخـت کـه نسـبت به ماه 

ایـن  داشـت.  کاهـش  آن 25.3 درصـد  از  پیـش 

گذشـته  سـال  مشـابه  دوره  بـه  نسـبت  میـزان 

20.1درصد رشد پیدا کرد.

ایرالکـو در دی مـاه 1398، جمعـا حـدود سـه 

هـزار و 672 میلیـارد و 789 میلیـون ریـال از محل 

فـروش آلومینیـوم درآمد کسـب کرد که نسـبت 

بـه مـاه پیـش از آن 21.5 درصـد کاهـش داشـت. 

ایـن میـزان نسـبت بـه دوره مشـابه سـال گذشـته 

40.7 درصد رشد پیدا کرد.

شـرکت آلومینیـوم ایـران در دی 
مـاه، ۶۲3تـن بیلـت تولیـد کرده 
که در مقایسـه بـا آذر مـاه که این 
شـرکت ۶84 تـن تولیـد داشـته، 
کاهـش میـزان تولیـد را در ایـن 

زمینه شـاهد هسـتیم
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بررسـی عملکرد شـرکت ملی صنایع مس ایران در دی ماه ۹8 نشـان می دهد، این شـرکت عملکرد مطلوبی را در تولید کنسـانتره 
و فروش مفتول مسـی از خود به نمایش گذاشـته و میزان درآمد کسـب شـده فملی در دی ماه سـال ۹8، نسـبت به مدت مشـابه 

سال گذشته رشد قابل توجهی داشته است.

فروش دو هزار و 722 میلیارد تومانی فملی در دی ماه
درآمد18هزارمیلیاردتومانیدر10ماه98 

پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« در این گزارش به بررسی عملکرد شرکت ملی صنایع مس ایران در دوره یک ماهه منتهی به 30 دی ماه سال 98 

پرداختـه اسـت. نمـودار 1 میـزان تولیـد و فـروش محصـولات مسـی شـرکت ملـی صنایـع مـس را نشـان می دهـد. بـر اسـاس ایـن نمـودار، ایـن شـرکت در گـروه 

محصولات مسی در ماه آبان، 102 هزار تن کنسانتره و 16 هزار تن کاتد تولید کرد. میزان تولید کنسانتره 1.9 درصد رشد نسبت به ماه گذشته و 2.6 درصد 

افت نسبت به ماه مشابه سال گذشته داشت، همچنین میزان تولید کاتد 1.2 درصد افت نسبت به آذر ماه و 25.3 درصد افت در مقایسه با دی ماه سال 

97 را به  ثبت رسانده است. لازم به ذکر است که شرکت ملی صنایع مس در دی ماه مفتول تولید نکرده است.

نمودار 1 همچنین نشان می دهد که شرکت 

ملـی صنایـع مـس ایـران در دی مـاه 60 هـزار تـن 

کنسـانتره مـس فروختـه اسـت. ایـن شـرکت بـا 

فروش 22 هزار تن کاتد مسی، 25.2 درصد افت 

نسـبت بـه آذر مـاه و 388.5 درصـد رشـد نسـبت 

بـه دی مـاه سـال گذشـته داشـته اسـت. شـرکت 

ملـی صنایـع مـس در دی مـاه 225 تـن مفتـول 

فروخـت کـه بـه ترتیـب 14.2 درصد رشـد نسـبت 

آذر ماه سال جاری و 74.4 درصد افت نسبت به 

دی ماه سال گذشته داشته است.
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نمـودار 2 عملکرد محصولات جانبی شـرکت 

ملی صنایع مس که شامل کنسانتره طلا، نقره و 

مولیبدنیـت می شـود را بازگـو می کند. طبق این 

نمودار در دی ماه سال 98 میزان تولید کنسانتره 

طلا و نقره 89 تن و کنسانتره مولیبدنیت 721 تن 

بوده است. از این میزان تولید، 66 تن کنسانتره 

طـلا و نقـره و 552 تـن کنسـانتره مولیبدنیـت بـه 

فروش رسیده است.

فـــــــروش  و  تــــولیـــــــد  میــــــزان  نمـــــودار 3 

را  مـس  ملـی صنایـع  اسید سـولفوریک شـرکت 

ایـن  براسـاس  می دهـد،  نشـان  دی  مـاه  بـرای 

نمودار میزان تولید اسـید سـولفوریک 14 هزار و 

117 تـن و میـزان فـروش ایـن محصـول 12 هـزار و 

821 تن بوده است.

کنسـانتره  فـروش  نـرخ   ،4 نمـودار  طبـق 

مولیبدن در ماه مورد بررسی نسبت به آذر ماه 

با رشـد همراه بوده اسـت، همچنین نرخ فروش 

مفتول و کاتد مسـی نیز به رشـد را تجربه کرده 

است. این محصولات، از جمله پرطرف دارترین 

ایـران  مـس  صنایـع  ملـی  شـرکت  محصـولات 

به حساب می آیند.

شـرکت ملی صنایع مس ایران در دی ماه سـال 98، دو هزار و 722 میلیارد تومان درآمد کسـب کرده که نسـبت به ماه آذر  24.3 درصد رشـد و همچنین 

561 درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال 97 داشته است.

کل مبلغ فروش شرکت ملی مس تا پایان دی ماه سال جاری، 183 هزار و 110 میلیارد و 461 میلیون است که از این میزان، 83 هزار و 803 میلیارد 

و 813 میلیـون مربـوط بـه فـروش داخلـی و 99 هـزار و 306 میلیـارد و 684 میلیـون حاصـل از فـروش خارجـی اسـت. صادرات این شـرکت شـامل 99 هزار و 

42 تن کاتد مس و 222 هزار و 638 تن کنسانتره و 874 تن اکسید مولیبدن بود.
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آمارهـا نشـان می دهـد که میـزان تولیدات شـرکت آلومراد در دی ماه نسـبت بـه ماه پیـش از آن ۵.8 درصـد و در مقایسـه با دوره 
مشابه سال گذشته، 33۶.8 درصد رشد داشته است.

نمـودار 1،  آنلایـن«، در  بـه گـزارش »فلـزات 

فعالیـت شـرکت آلومـراد در دی مـاه نسـبت بـه 

آذرمـاه، مقایسـه و بررسـی شـده و طبـق نتایـج بـه 

دسـت آمـده، میـزان تولیـدات ایـن شـرکت، روند 

افزایشی داشته است.

گفتنی است، شرکت آلومراد در زمینه تولید 

فعالیـت  ورق  و  بیلـت  راد،  چـون  محصولاتـی 

ایـن  تولیـدات  البتـه سـهم عمـده  می کنـد کـه 

شـرکت مربـوط بـه تولیـد محصـولات کارمـزدی 

است؛ به گونه ای که از یک هزار و 293 تن تولید 

این شرکت، یک هزار و 54 تن آن مربوط به تولید 

کارمزدی بود.

روند روبه رشد شرکت آلومراد در زمینه  ■

تولید راد آلومینیومی

در آذر ماه میزان تولید راد شرکت آلومراد، یک 

هزار و 137 تن بود و در دی ماه به یک هزار و 258 

تن رسید که این میزان افزایش، نشان دهنده رشد 

10.6 درصـدی فعالیـت ایـن شـرکت در ایـن حـوزه 

بوده و فروش راد نیز در دی ماه نسبت به آذر ماه، 

2.7 درصـد افزایـش داشـته اسـت. بـه ایـن صـورت 

که این شرکت در آذر ماه یک هزار و 130  تن از این 

محصول را در بازار به فروش رساند و در ماه اخیر 

توانست یک هزار و 160 تن فروش داشته باشد.

همچنین نرخ فروش شرکت آلومراد در تولید 

راد، 0.5 درصـد رشـد داشـت. بـه ایـن ترتیـب کـه 

در آذر مـاه 23 هـزار و 987 تومـان بـه ازای هـر تـن، 

نـرخ فـروش ایـن محصـول بـود کـه در دی مـاه بـه 

24 هزار و 95 تومان به ازای هرتن رسید.

افزایـش میـزان تولیـد بیلت نسـبت به  ■

سـال گذشته

شرکت آلومراد در ماه  گذشته تمرکز کمتری 

را در زمینـه تولیـد بیلـت صـرف کـرده اسـت؛ بـه 

نحوی که 35 تن بیلت در دی ماه تولید کرد که 

نسـبت بـه آذر مـاه کـه 85 تـن از ایـن محصـول 

شـاهد  را  درصـدی  افـت 58.8  داشـت،  تولیـد 

هسـتیم و نسـبت به مدت زمان مشـابه در سـال 

گذشـته کـه میـزان فـروش 25 تـن بـود، 40 درصد 

افزایش داشته است.

شـرکت آلومـراد در دی مـاه امسـال توانسـت 

بـه  ایـن میـزان نسـبت  18تـن بیلـت بفروشـد و 

مـدت زمـان مشـابه در سـال گذشـته، 80 درصـد 

افزایش داشته است. 

مـاه  دی  در  بیلـت  فـروش  نـرخ  همچنیـن 

نسـبت به مدت زمان مشـابه در سـال گذشته، 

26 درصــــد افزایـــش یــافــــت و از 21 هـــــزار و 

140تومــــان بــــه ازای هـــــر تــــن بـه 26 هــــزار و 

611تومان به ازای هر تن رسید.

ایـن میـزان تولیـد بیلـت در شـرکت آلومـراد 

موقتی است و در آینده نزدیک، میزان تولید این 

بـه دلیـل  شـرکت در حـوزه بیلـت آلومینیومـی 

راه اندازی کوره جدید، افزایش خواهد داشت.

روند صعودی تولید راد کارمزدی ■

رونـد تولیـد راد کارمـزدی شـرکت آلومـراد 

دارای سـیر صعـودی بـوده اسـت؛ بـه گونـه ای 

کـه تولیـد ایـن محصـول در دی مـاه بـه نسـبت 

آذر ماه، 92.3 درصد افزایش یافته و از 531 تن 

به یک هزار و 21 تن رسـیده اسـت که این روند 

صعودی نسـبت به مدت زمان مشـابه در سـال 

1397 افزایش 415 درصدی را نشان می دهد.

در  آلومـراد  شـرکت  فـروش  وضعیـت  البتـه 

حوزه راد کارمزدی کمی متفاوت است؛ در دی 

مـاه  ایـن شـرکت توانسـته 889 تـن راد کارمـزدی 

بفروشـد، در حالـی کـه در آذر مـاه میـزان فـروش 

رشد تولید شرکت آلومراد در دی ماه
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ایـن شـرکت 496 تـن بـود که رشـد 79 درصـدی را 

در این حوزه شاهد هستیم و روند فروش شرکت 

در زمینـه راد کارمـزدی نسـبت بـه مـدت زمـان 

مشـابه در سـال گذشـته، افزایش 349 درصدی را 

نشان می دهد.

میـزان  آلومـراد  شـرکت  اینکـه  وجـود  بـا 

افزایـش  زمینه هـا  تمـام  در  را  خـود  تولیـدات 

داده اسـت امـا همچنـان برنامـه ای در زمینـه 

تولید ورق ندارد.

افزایش 5.8 درصدی تولیدات شرکت  ■

آلومراد طی یک ماه

همان طـور  کـه در نمـودار 2 آمـده اسـت، 

شـرکت آلومـراد در دی مـاه 1398، جمعا حدود 

یــــک هــــــزار و 293 تـــــن انـــــواع محصـــــــولات 

آلومینیومـی تولیـد کـرد کـه یـک هـزار و 54 تـن 

آن کارمزدی بود. کل تولیدات این شـرکت در 

ایـن مـاه، نسـبت بـه مـاه پیـش از آن 5.8 درصد 

بـه دوره  نسـبت  میـزان  ایـن  افزایـش داشـت. 

مشـابه سـال گذشـته 336.8 درصـد رشـد پیـدا 

کرده است.

افزایش میزان تولید محصولات آلومینیومی ■

آلومـراد در دی مـاه 1398، جمعـا حـدود یـک 

انـواع محصـولات آلومینیومـی  تـن  هـزار و 178 

فروخـت کـه 898 تـن آن از محصـولات کارمـزدی 

بود. کل تولیدات این شرکت در این ماه، نسبت 

بـه مـاه پیـش از آن  3 درصـد کاهـش داشـته و 

نسبت به دوره مشابه سال گذشته 290.1 درصد 

رشد داشته است.

ایـن شـرکت در دی مـاه 1398، جمعـا حدود 

52 میلیـارد و 23 میلیـون ریـال از محـل فروش، 

درآمـد کسـب کـرد کـه نسـبت بـه مـاه پیـش از 

میـزان  ایـن  داشـت.  کاهـش  درصـد   65.8 آن 

نسبت به دوره مشابه سال گذشته 122.4درصد 

رشد یافته است.

، میـزان تولیـد راد در  در دی مـاه 
شـرکت آلومراد یک هزارو ۲۵8تن 
میـزان،  ایـن  کـه  اسـت  بـوده 
نشـان دهنده ۱۰.۶ درصد افزایش 

نسـبت بـه مـاه آذر بـو ده اسـت
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بررسـی های انجـام شـده بـر عملکرد شـرکت صنایع مس شـهید باهنر نشـان می دهد که ایـن مجموعـه در دی ماه سـال ۹8 در 
تولید محصولات مسـی آلیاژی، مسـیر رو به رشـدی را نسـبت به آذر ماه سـال جـاری در پیش گرفتـه و در این مـاه افزایش درآمد 

سه میلیاردی را تجربه کرده است.

پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در ایـن گـزارش بـه بررسـی عملکرد شـرکت صنایع مس باهنر در دی ماه سـال 98 پرداخته اسـت. نمـودار 1 میزان 

تولید و فروش محصولات مسی شرکت صنایع باهنر در دی ماه را روایت می کند. 

طبق نمودار 1، این شـرکت در ماه گذشـته به 

میزان یک هزار و پنج تن محصولات مسی تولید 

کرد که 18.7 درصد رشـد نسـبت به ماه گذشـته 

و همچنیـن 51.1 درصـد افزایـش نسـبت بـه مـاه 

مشـابه سـال گذشـته داشـته اسـت. همچنیـن 

نمـودار 1 نشـان می دهـد، شـرکت صنایـع مـس 

باهنـر در دی مـاه، 767 تـن محصـولات مسـی 

فروخته اسـت که 9.3 درصد افت نسـبت به ماه 

گذشـته و 13.4 درصد کاهش نسـبت به آذر ماه 

سال 97 داشته است.

افزایش سه میلیارد تومانی درآمد شرکت مس باهنر در دی ماه
بررسی عملکرد فباهنر؛
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طبـق نمـودار 2 شـرکت صنایـع مـس باهنـر در 

دی ماه سال جاری، یک هزار و 949 تن محصولات 

آلیاژی تولید کرد که 85.1 درصد رشـد نسـبت به 

آذر مـاه امسـال و 151.5 درصـد افزایـش نسـبت بـه 

دی ماه سـال گذشـته داشته است. همچنین این 

نمـودار گویـای آن اسـت کـه شـرکت صنایـع مـس 

باهنـر در دی مـاه، یـک هـزار و 686 تـن محصولات 

آلیـاژی فروخـت کـه 40.4 درصـد رشـد نسـبت بـه 

مـاه گذشـته و 56.4 درصـد رشـد نسـبت بـه مـاه 

مشابه سال گذشته داشته است.

مسـی  محصـولات  فـروش  نـرخ   3 نمـودار 

شـرکت صنایـع مـس شـهید باهنـر را در دی مـاه 

شـرکت  نمـودار،  ایـن  طبـق  می کنـد.  روایـت 

صنایـع مـس باهنـر در دی مـاه بـه ترتیـب هـر 

کیلوگـرم تسـمه و ورق، مقاطـع و لولـه مسـی را 

85 هـزار و 389 تومـان، 69 هـزار و 307 تومـان و 

33 هزار و 939 تومان فروخته است.

بـر اسـاس نمـودار 4 نـرخ فـروش محصـولات 

ایـن شـرکت در دی مـاه، هـر کیلوگـرم  آلیـاژی 

مقطـع برنجـی 41 هـزار و 830 تومـان، لوله برنجی 

برنجـی  و ورق  تسـمه  و  تومـان  و 360  62 هـزار 

21هزار و 105 تومان بوده است.

شـرکت صنایـع مس شـهید باهنـر در دی ماه 

سـال جـاری، 100 میلیـارد تومـان درآمـد کسـب 

کرده که 3.6 درصد رشـد نسـبت به ماه گذشـته 

و 6.1 درصد رشد نسبت به دی ماه سال گذشته 

داشته است.
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مهمترینعناوینخبری
صنایعمعدنیوفلزی



مهم ترین عناوین خبری 
صنایع معدنی و فلزی

هفتهنامه

55
 é شماره é 102 بهمن 1398

قطب جدید سرب و روی کشور متولد می شود

با راه اندازی زرین صبا، معادن کوچک منطقه فعال می شوند

تجلی ارتباط صنعت با دانشگاه در دومین جشنواره اینوماین
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بـه گـزارش  »فلـزات آنلایـن« در ایـن نشسـت 

کـه در اتـاق بازرگانـی ایـران برگـزار شـد، عزیزالـه 

عصاری مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه 

مدیرعامـل  کلانتـری  محمـد  فلـزات،  و  معـادن 

شرکت توسعه معدنی و صنعتی صبانور، شهرام 

کدخدایی مدیرعامل شرکت زرین معدن آسیا و 

ابراهیم جمیلی مدیرعامل هلدینگ زرین حضور 

داشـتند و از همـکاری ایـن شـرکت ها در احـداث 

این مجتمع در چند فاز خبر دادند و جزئیات آن 

را تشریح کردند. 

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن  ■

و فلزات: سرمایه گذاری در صنعت سرب و روی 

مطلوب است

عزیزالـه عصـاری در سـخنان ابتدایی خـود در 

ایـن نشسـت اظهـار داشـت: دلیـل اصلـی ما بـرای 

ورود بـه حـوزه سـرب و روی، اسـتراتژیک بـودن این 

فلزات در صنایع امروز ایران و جهان است. 

وی ضمـن اشـاره بـه اینکـه 9 درصـد از ذخایـر 

سـرب و روی جهـان متعلـق بـه ایران اسـت، افـزود: 

خوشبختانه منابع خوبی از این فلزات در کشور ما 

وجـود دارد ولـی متاسـفانه در طـول این سـال ها به 

دلیل غفلت از بحث اکتشافات، همواره با کاهش 

منابع برای تولید مواجه بوده ایم.

عصـاری در ایـن زمینـه یادآور شـد: در شـرایط 

کنونـی کـه در بازارهـای جهانـی بخـش عمـده 

خودروهـای  در  باتـری  تولیـد  بـرای  سـرب 

ایـن موضـوع  و  اسـتفاده می شـود  الکترونیکـی 

تقاضـا بـرای فلـزات سـرب و روی را بیش از میزان 

ایـن  اسـت، سـرمایه گذاری در  کـرده  آن  تولیـد 

بخش مطلوب خواهد بود.

توسـعه  سـرمایه گذاری  شـرکت  مدیرعامـل 

معـادن و فلـزات ادامـه داد: یکـی از دلایـل واردات 

مواد اولیه توسط برخی از کارخانه های داخلی از 

کشـور ترکیه، مغفول ماندن موضوع اکتشـافات 

در کشور است؛ به همین دلیل، از طریق شرکت 

بـرای  زریـن  هلدینـگ  بـا  را  مذاکراتـی  صبانـور 

توسعه بخش اکتشاف ذخایر سرب و روی کشور 

صورت داده ایم.

هلدینـگ  افـزود:  خصـوص  ایـن  در  عصـاری 

»ومعـادن« می توانسـت ایـن سـرمایه گذاری را بـه 

تنهایی نیز انجام دهد اما با توجه به تجربه بالای 

گروه صنعتی زرین در حوزه سرب و روی، تصمیم 

بر این شد که در این زمینه با این شرکت همکاری 

از  به کارگیـری  بـا  داریـم  و قصـد  باشـیم  داشـته 

تکنولوژی هـای ویـژه از همـه ذخایـر سـرب و روی 

کشور در مسیر توسعه استفاده کنیم.

مدیرعامل گروه صنعتی معدنی زرین: دو هزار  ■

میلیارد تومان سرمایه گذاری کردیم

ابراهیـم جمیلـی سـخنران دیگـر ایـن نشسـت 

خبـری بـود. وی گفـت: مـا بـا همـکاری شـرکت 

صبانور، شرکت توسعه معادن زرین صبا را تاسیس 

کردیـم. تیمـی از بهتریـن طراحـان، متخصصـان، 

شرکت های دانش بنیان، اساتید دانشگاه و تیمی 

از فعالان معدن و صنایع معدنی در این حوزه گرد 

هم آمده اند تا بزرگ ترین مجتمع سرب و روی در 

کشور را احداث کنیم.

جمیلـی بـا ابـراز امیـدواری از اجرایـی شـدن 

سـال  می دهیـم  قـول  گفـت:  ملـی،  طـرح  ایـن 

آینـده در همیـن تاریـخ، اولیـن گزارش پیشـرفت 

پروژه را ارائه دهیم. 

مدیرعامل گروه صنعتی معدنی زرین درباره 

فوایـد اجـرای ایـن طـرح در منطقـه نیـز گفـت: بـا 

توجـه بـه اینکـه با اجـرای این طـرح، برای یـک هزار 

نفر اشتغال زایی انجام خواهد گرفت، اولویت اول 

نشسـت خبری مشـترک شـرکت سرمایه گذاری توسـعه معادن و فلزات، شـرکت توسـعه معدنی و صنعتی صبانور و هلدینگ زرین 
بـا حضـور مدیـران عامل این شـرکت ها و اصحاب رسـانه برگزار شـد کـه مهم ترین موضـوع آن، راه انـدازی بزرگ تریـن کارخانه 

فرآوری سرب و روی در کشور بود. 

گزارش یک نشست خبری مشترک و خبرهای خوش حوزه سرب و روی؛ 

قطب جدید سرب و روی کشور متولد می شود
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به کارگیری نیروی کار در این مجتمع استفاده از 

نیروهـای بومـی خواهـد بـود و دانشـجویان ایـن 

منطقه نیز تحت حمایت قرار می گیرند تا بتوانند 

نیازهای صنعتی مجتمع را برطرف کنند.

ایـن  اجرایـی  فازهـای  خصـوص  در  جمیلـی 

مجتمـع، تصریـح کـرد: ایـن مجتمـع 300 هـزار تـن 

کنسـانتره سـرب و روی را در سـه فـاز  50، 100 و 

150هـزار تنـی اجـرا خواهـد کـرد. همچنیـن تولیـد 

30هزار تن شمش روی در دو فاز اولیه 5 و 10 هزار 

تنی خواهد بود و برای فاز سوم با توجه به بررسی 

نتایج خاک معدنی منطقه می توانیم این میزان را 

تا 30 هزار تن افزایش دهیم. کارخانه تولید شمش 

سرب نیز همزمان با این پروژه احداث خواهد شد 

کـه در فـاز اول 10هـزار و در فـاز دوم پنـج هـزار تـن 

محصول خواهد داشت. 

وی در ادامــه بـــا لـــزوم توجــــه بـــه بحـــث 

بومی سـازی و اتـکا بـه تولیـد داخلـی، یادآور شـد: 

در ایـن طـرح حــدود دو هـــزار میلیـــارد تومــــان 

سـرمایه گذاری انجـام می شـود؛ در صورتـی کـه 

اگر قـرار بود  شرکت های خارجی در این موضوع 

میــــزان  بایــــد  قطعـــا  کننـــد  سرمایـــه گـــذاری 

سرمایــه گذاری تـا ســه برابـر افزایــش می یافــت. 

طبـق برنامه ریـزی انجـام شـده، در ایـن مجتمـع 

تمـام ماشـین آلات بـه غیـر از قطعـات حسـاس 

الکترونیکـی، کنترلـی و آزمایشـگاهی بـه صـورت 

بومی سازی و مهندسی معکوس تولید می شود.

مدیرعامل شرکت صبانور: توافقات اولیه  ■

ظرف سه ماه انجام شد

محمـد کلانتری نیـز در این نشسـت خبری با 

برشمردن مراحل ابتدایی روند همکاری مشترک با 

شـرکت زرین، اظهار داشـت: زمانی که اسـتراتژی 

هلدینـگ بـرای تنـوع محصـولات ابـلاغ شـد، مـا 

ایـن  را در  فعالیت هـای مقدماتـی  و  مطالعـات 

مورد آغاز کردیم.

مدیرعامـل شـرکت صبانـور در ایـن خصـوص 

پهنـه  بزرگ تریـن   1396 سـال  در  کـرد:  عنـوان 

اکتشـافی کشـور بـا وسـعت حـدود یـک هـزار و 

200کیلومترمربـع در کرمـان را از وزارت صمـت 

تحویـل گرفتیـم و بعـد از حـدود یـک سـال و نیـم 

اکتشـافات سیسـتمیک در این پهنه، به پهنه ای 

بـا مسـاحت 250 کیلومتر مربـع کـه مقـدار قابـل 

توجهی سـرب و روی داشـت، رسـیدیم. نتایج در 

بـرای دریافـت  پنـج محـدوده و در 12 آنومالـی 

گواهی کشـف به وزارت صمت ارائه شـد و بعد 

ادامـه  بـرای  محـدوده   مطالعـات،  انجـام  از 

سـرمایه گذاری، حفـاری و دسـتیابی بـه ذخایـر 

قطعی بسیار مناسب تشخیص داده شد.

از گرفتـن  پـس  کـرد:  عنـوان  پایـان  در  وی 

توسـط  روی  و  کارخانـه سـرب  تاسـیس  مجـوز 

شـرکت صبانـور، بـرای مواجهـه تخصصی تـر بـه 

دنبال جــذب سرمایه گذار در بخش خصوصی 

رفتیــــم و بــــا معرفــــی گــــروه صنعتــــی زریـــن، 

کنسرسیــــومی تشکیــــل شـــد کـــه امیدواریـــم 

مطابق پیش بینی ها تا دو سـال آینده به نتیجه 

برسـد. ضمـن اینکـه توافقـات در ایـن زمینـه بـا 

شـرکت زریـن تنهـا ظـرف سـه مـاه بـه توافقـات 

اولیه انجامید.

در حـال حاضـر، حـدود 8۰ درصـد 
مصـرف سـرب در دنیـا در صنایـع 
باطری سـازی اسـت و پیش بینـی 
می شـود کـه ایـن فلـز با کسـری 
پنج میلیون تنی در دنیا روبه رو شـود
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مشاور عالی شرکت صبانور: تقاضا برای سرب  ■

افزایش خواهد یافت

بـا  علیخانـی  احـد  نشسـت  ایـن  ادامـه  در 

اشـاره به اسـتراتژیک بودن فلز سـرب در جهان، 

اظهـار داشـت: در دوره هایـی کم لطفـی زیادی 

بـه معـادن کشـور صـورت گرفتـه و بسـیاری از 

معـادن غنـی ایـن منطقـه بـه صـورت متروکـه 

باقی مانده است.

مشـاور عالـی شـرکت صبانـور عنوان کـرد: با 

توجـه بـه اینکـه بیشـترین مصـرف فلـز سـرب در 

صنایـع خودروسـازی اسـت و از طرفـی سیاسـت 

جهــــانی بـــه سمــــت تولیـــد خودروهـــای برقی 

می رود، لـــذا پیش بینی هـــا حکایــت از افزایــش 

مصـــرف ســـرب دارد. در حــال حاضـــر، حــدود 

80درصــــد مصـــرف ســـرب در دنیـــا در صنــایع 

باطری سـازی اسـت و پیش بینـی می شـود کـه 

این فلـــز بـــا کســـری پنج میلیـــون تنی در دنیـــا 

روبه رو شود.

علیخانی یادآور شد: با تلاش های انجام شده، 

در آینده نزدیک، یک کارخانه فرآوری سرب و روی 

در غـرب کشـور راه انـدازی می شـود کـه تعـداد 

12آنومالـی در پهنـه معدنـی آن شناسـایی و ثبـت 

شـده اسـت و با توجه به کاهش هزینه های حمل، 

سـرمایه گذاری روی فلـز سـرب و روی در آن بـه 

صرفه خواهد بود.

مدیرعامل شرکت زرین معدن آسیا: 95 درصد  ■

صنعت سرب و روی در کشور بومی است

شهرام کدخدایی در ادامه این نشست اظهار 

داشت: 95 درصد صنعت سرب و روی در کشور 

مـا بومـی اسـت و مشـکلی از ایـن نظـر در کشـور 

نخواهیم داشت.

وی در ایـن خصـوص افـزود: مـا پیـش از ایـن، 

چهار مجتمع احداث کرده ایم و هم اکنون در حال 

سـاخت پنجمیـن مجتمـع هسـتیم و امیدواریـم 

مجتمـع پنجم، بی نقـص ترین نمونه در میـان این 

پنج مجتمع باشد.

مدیرعامل شـرکت زرین معدن آسـیا با اشاره 

بـه اینکـه در ایـن مسـیر در حـال بومی سـازی و 

کاهش نقص های گذشـته هسـتیم، اضافه کرد: 

بـا توجـه بـه بومـی بـودن ایـن صنعـت در کشـور 

مـا، می تـوان گفـت کـه کیفیـت شـمش تولیـد 

شـده مـا برابـر بـا اسـتانداردهای جهانـی و قابـل 

رقابـت بـا تولیدات سـایر کشـورها در این زمینه 

خواهد بود.

مدیرعامل شرکت دانش بنیان آیرمار: قطب  ■

جدیدی در حوزه سرب و روی معرفی کرده ایم

پایان بخـش نشسـت خبـری مشـترک شـرکت 

سـرمایه گذاری توسـعه معـادن و فلـزات، شـرکت 

توسعه معدنی و صنعتی صبانور و هلدینگ زرین، 

صحبت های مهندس تاج الدین مدیرعامل شرکت 

دانش بنیان آیرمار بود.

وی در سخنان خود با اشاره به ذخایر سرب و 

روی ایـران و جهـان، اظهـار داشـت: منابـع و ذخایر 

روی شناسایی شده در جهان حدود دو میلیارد تن 

و این میزان در مورد سرب، 1.9 میلیارد تن است. 

کشور ما با دارا بودن حدود 210 میلیون تن ذخایر 

قطعی سـرب و روی، 9 درصد از ذخایر این فلزات 

را در اختیار دارد. 

تاج الدین با اشاره به اینکه در سال 2017میلادی 

حدود 4.7 میلیون تن سرب و 13.2میلیون تن روی 

در دنیا تولید شده است، خاطرنشان کرد: در سال 

1396 حدود 100 هزار تن سـرب و 140 هزار تن روی 

در ایران تولید شـده اسـت و با این حسـاب، سـهم 

ایـران در تولیـد جهانـی ایـن سـال، 2.1 درصـد در 

سرب و 1.1 درصد در روی بوده است. 

مدیرعامـل شـرکت دانـش بنیـان آیرمـار در 

مـورد اهمیـت احـداث ایـن مجتمـع بـه عنـوان 

قطب جدید سـرب و روی کشـور، یادآور شـد: در 

کشـور مـا تاکنـون تمرکـز کارخانه هـای سـرب و 

روی، بـر معادنـی مثـل انگـوران بـوده اسـت امـا 

اکنـون تولیـد سـرب و روی در غـرب کشـور نیـز 

فعال خواهد شد.

وی جایـگاه ایـران در صنعـت سـرب و روی را 

بعـد از چیـن، قزاقسـتان و هنـد در رتبـه چهـارم 

کنسرسـیوم  تشـکیل  افـزود:  و  دانسـت  آسـیا 

اکتشـافی توسـط شرکت سـرمایه گذاری توسعه 

ایـن  معـادن و فلـزات کار ارزشـمندی اسـت و 

کنسرسـیوم بـا پهنه هایـی کـه در اختیـار دارد، 

می توانـد منابـع جدیـدی از سـرب و روی را در 

کشور معرفی کند.

 بـا توجـه بـه تجربـه بـالای گروه 
صنعتـی زریـن در حـوزه سـرب و 
روی، تصمیـم بـر این شـد کـه در 
ایـن زمینه با این شـرکت همکاری 
داشـته باشـیم و قصـد داریـم بـا 
به کارگیـری از تکنولوژی های ویژه 
از همه ذخایر سـرب و روی کشـور 

در مسـیر توسعه اسـتفاده کنیم
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خبرنـگار  بـا  گفت وگـو  در  عصـاری  عزیزالـه 

در  آنلایـن«،  »فلـزات  تحلیلـی  و  خبـری  پایـگاه 

خصوص ورود این شرکت به حوزه سرب و روی و 

در  صبـا  زریـن  کارخانـه  احـداث  پـروژه  انجـام 

کرمـان اظهـار داشـت: صنعـت سـرب و روی در 

دنیا به عنوان یکی از صنایع استراتژیک شناخته 

می شـود و در عیـن حـال کشـور مـا بـا در اختیـار 

داشـتن حـدود 9 درصـد از منابـع ایـن صنعـت 

اسـتراتژیک، در بحـث اکتشـافات بسـیار عقـب 

اسـت. عـدم توسـعه یافتگـی در حـوزه سـرب و 

روی، به خصوص بخش اکتشـاف، ما را  نیازمند 

واردات خاک از کشور ترکیه کرده است. این دو 

موضوع، دلایل اصلی ورود شرکت سرمایه گذاری 

توسـعه معـادن و فلـزات بـه حـوزه سـرب و روی 

محسوب می شود.

عصــــاری در خصـــوص همکــــاری مشتــــرک 

هلدینگ توسعه معادن و فلزات با هلدینگ زرین 

در این پروژه، افزود: طبیعتا برای انجام این کار، 

نیـاز بـه همـکاری بـا یـک گـروه باسابقــــه وجـود 

داشـت و به همین دلیل، به این نتیجه رسـیدیم 

کـه می توانیـم از بخـش خصوصـی در ایـن زمینـه 

کمک بگیریم که با توجه به بررسـی های صورت 

گرفته، شرکت زرین برای این امر، انتخاب شد.

وی در خصـوص جانمایی کارخانـه این پروژه، 

بیـان کـرد: محل احـداث این کارخانـه در کرمان 

ایـن منطقـه،  اسـت و پهنـه اکتشـاف شـده در 

قابلیـت بالایـی بـرای احـداث کارخانـه فـرآوری 

سـرب و روی وجـود دارد؛ ضمـن اینکـه پیـش از 

این، کارخانه فرآوری سرب و روی دیگری در این 

محدوده وجود نداشته است.

توسـعه  سـرمایه گذاری  شـرکت  مدیرعامـل 

معـادن و فلـزات در ایـن مورد اضافه کرد: یکی از 

مزایـای احـداث این کارخانه بزرگ فرآوری سـرب 

و روی در منطقـه، فعال سـازی معـادن کوچـک 

اسـت که مورد توجه خاص دولت نیز قرار دارد. 

ایـن کارخانـه و فازهـای  بـدون شـک راه انـدازی 

تکمیلی آن، با توجه به کاهش دادن هزینه هایی 

مثـل هزینه هـای حمـل و نقـل، به معـادن کوچک 

ایـن امـکان را خواهـد داد تـا محصـول خـود را از 

طریـق فروش یا شـراکت، در اختیـار کارخانه قرار 

دهنـد و صاحبـان ایـن معـادن قطعـا از ایـن امکان 

استقبال می کنند.

ایـن  در  سـرمایه گذاری  میـزان  دربـاره  وی 

پـروژه، یادآور شـد: طبیعتا میزان سـرمایه گذاری 

در هـر طـرح، بـا توجه بـه بازده فرآیندی آن تعیین 

و  پیش بینی هـا  بـه  توجـه  بـا  ولـی  می شـود 

بررسـی های انجـام شـده، سـرمایه گذاری حـدود 

دوهزارمیلیارد تومانی برای فازهای مختلف این 

طرح مورد نیاز است.

توسـعه  سـرمایه گذاری  شـرکت  مدیرعامـل 

معادن و فلزات همچنین با اشاره به این موضوع 

کـه نیمـی از سـرمایه گذاران ایـن طـرح بورسـی 

هستند، عنوان کرد: هر مجموعه در کشور برای 

انجـام یـک پـروژه بـزرگ و موفقیت آمیزحتما باید 

نیم نگاهـی بـه بورس نیز داشـته باشـد؛ ما نیـز در 

ایـن پـروژه حتمـا حضـور در بـورس را مدنظـر قـرار 

می دهیـم تـا بتوانیـم از کلیـه امکانـات، ابزارهـا و 

مزایای بورس استفاده کنیم ولی برای تحقق این 

موضوع نیاز به زمان داریم.

بـرای  امیـدواری  ابـراز  بـا  پایـان  در  عصـاری 

جـذب سـرمایه گذاری های بیشـتر در این حـوزه، 

گفـت: قصـد داریـم بـا راه انـدازی ایـن کارخانـه و 

پروژه هـای شـبیه بـه آن و همچنیـن اکتشـافات 

بیشـتر در حوزه سـرب و روی، علاوه بر این که از 

می شـویم،  بی نیـاز  ترکیـه  از  خـاک  واردات 

سـرمایه گذارانی را کـه در معـادن سـرب و روی 

ترکیه فعالیت می کنند را نیز به سـرمایه گذاری 

داخلی در این حوزه تشویق کنیم.

مدیرعامل شـرکت سـرمایه گذاری توسـعه معادن و فلزات گفت: راه انـدازی کارخانه فرآوری سـرب و روی و فازهـای تکمیلی آن، با 
کاهـش دادن هزینه هـای حمـل و نقـل، این امـکان را به معـادن کوچک می دهد تا فعال شـوند و محصـول خـود را از طریق فروش 

یا شراکت، در اختیار کارخانه قرار دهند.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات:

با راه اندازی زرین صبا، معادن کوچک منطقه فعال می شوند
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به گزارش »فلزات آنلاین«، گفتنی است که 

این جشنواره به مدت سه روز با حمایت ایمیدرو 

و هفـت شـرکت حـوزه معـدن و صنایـع معدنـی 

برگزار شد. در این جشنوراه، مدیران شرکت های 

معدنـی نیازهـای فناورانه خود را طی نشسـت ها 

و جلساتی با نمایندگان مجموعه های دانش بنیان 

مطرح کردند.

محورهـای مسـابقه ایـده نیـز شـامل مبانـی و 

فناوری هـای نویـن معدن )اکتشـاف، اسـتخراج و 

فـرآوری( و صنایـع معدنـی، مدیریت انـرژی و آب 

در معدن و صنایع معدنی، مدیریت و بازاریابی 

)فـروش محصـولات معـدن و صنایـع معدنـی(، 

فناوری هـای نویـن پشـتیبانی از زنجیـره معـدن و 

لجسـتیک،  معـدن،  )مدیریـت  معدنـی  صنایـع 

حمل ونقـل و...(، مدیریـت ایمنـی، بهداشـت و 

معدنـی  صنایـع  و  معـدن  در  زیسـت  محیـط 

)سیستم ها، تجهیزات، خدمات و...(، کاربردهای 

جدیـد مـواد معدنـی و محصـولات نویـن حـوزه 

معدن و صنایع معدنی و مدیریت باطله معادن و 

صنایع معدنی و استحصال آن می شد.

هدف از برگزاری این جشـنواره افزایش سـهم 

اقتصـاد دانش بنیـان در بخـش معـدن و صنایـع 

نـوآوری  و  فنـاوران  ترغیـب  و  تهییـج  معدنـی، 

ارائـه  ایــده پـــردازی،  بـه  صنعــــت  و  دانشگـــاه 

توانمنـدی شـرکت های دانش بنیـان و بهره مندی 

از ظرفیت آن ها و نیز جستجو و تجمیع نیازهای 

فناورانـه بخـش معـدن و صنایـع معدنـی و ارائـه 

راهکارهـای نوآورانـه بـود. علاوه برایـن، ترغیب به 

نهادسازی در تامین منابع مالی ایده های معدن 

ظرفیت هـای  از  بهره گیـری  معدنـی،  صنایـع  و 

حمایتی موجــود در دستگاه های اجرایی مرتبط و 

سـویه  چنـد  بازیگـران  همنشـینی  و  همگرایـی 

اقتصـاد دانش بنیـان در بخـش معـدن و صنایـع 

معدنی از دیگر اهداف برگزاری دومین جشنواره 

اینوماین بود.

اتصــال شرکت هــای دانش بنیــان بــه  ■

شرکت هـای بزرگ

سـیاوش ملکی فـر، معاونـت توسـعه صنـدوق 

شکوفایی و نوآوری اولین سخنران مراسم افتتاحیه 

دومین جشنواره اینوماین بود که ضمن خیرمقدم 

و خوشامدگویی به میهمانان، اظهار داشت: سعی 

داریـم تـا مجموعه های دانش بنیـان را با ابزارهایی 

نظیـر تسـهیلات و سـرمایه گذاری کـه در اختیـار 

داریم به شرکت های بزرگ وصل کنیم.

وی بیـــان کـرد: هـــدف اصلـی ما از برگـــزاری 

چنیـن برنامه ای، توسـعه بـازار فـروش در صنعت 

اسـت کـه صنـــدوق بـرای دسـتیابی بـه چنیـــن 

بـــه شرکت هـــای  تسهیـــلات  ارائـــه  و  هـدفــــی 

دانش بنیان همکاری گسترده ای را با نظام بانکی 

شکل داده است.

روابط منسجم میان صنعت و دانشگاه ها ■

محمد رحیمیان، معاون پژوهشـی دانشگاه 

تهـران اذعـان کـرد: امیـدوارم با برگـزاری چنین 

برنامه هایـی، همکاری دوجانبه و عمیقی میان 

دومیـن جشـنواره ایده های ارزش آفرین بخش معدن و صنایع معدنی در سـه بخش اصلی مسـابقه ایده، نمایشـگاه توانمندسـازی 
شـرکت های دانش بنیـان، برگـزاری پنل هـای تخصصـی و ارائـه نیازهـای فناوارنـه به همت موسسـه یونیدرو )موسسـه مشـترک 
ایمیدرو و دانشـگاه تهران( برگزار و از 4۰۰ ایده نوآورانه رونمایی شـد. در این نمایشـگاه شـرکت های بزرگ همچون شـرکت ملی 
صنایـع مـس، معدنـی و صنعتی گل گهـر، ذوب آهـن اصفهان، فـولاد مبارکه، فولاد خوزسـتان، فولاد خراسـان و معدنـی و صنعتی 
چادرملـو بـه عنـوان حامی و همچنیـن شـرکت های دانش بنیان گـرد هم آمدنـد تا با هم اندیشـی یکدیگـر، موجب پیونـد و ارتباط 

بیشتر صنعت و شرکت های دانش بنیان  شوند.

با حمایت شرکت های بزرگ صنایع معدنی انجام شد؛ 

تجلی ارتباط صنعت با دانشگاه در دومین جشنواره اینوماین
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همیـن  بـه  بگیـرد؛  شـکل  صنعـت  و  دانشـگاه 

خاطـر، دانشـگاه بایـد خـود را موظـف بدانـد تـا 

دانشـجویان  اشـتغال  بـرای  امکاناتـی  و  فضـا 

ایجاد کند.

رحیمیـان مطرح کرد: شـکوفایی صنعتـی در 

کشـور تنهـا بـا ایجـاد روابـط منسـجم و پیوسـته 

میـــان دسـتگاه حاکمیـــت )دولـت و مجلـس(، 

از  دوری  همچنیــــــن  و  صنعــــت  و  دانشگــــاه 

مدیریت هایی جزیره ای، شکل می گیرد.

وی بیـان کـرد: صنعت گـران بایـد گام هـا و 

اقدامـات جدیـدی را در زمینـه پژوهـش انجـام 

دهنـــد و سـرمایه گذاری در ایـن حـوزه را یـک 

فرصــــت تلقـــی کننــــد، در همیـــن راستـــا باید 

درنظر داشـته باشـند دانشـگاه، یگانه راه پایدار 

بـرای پاسـخ گویی بـه نیازهـای فناورانـه صنعت 

کشـور اسـت که این ارتباط دو جانبه می تواند 

زمینه سـاز تعالـی و رسـیدن بـه اهـداف در هـر 

دو طرف شود.

معاون پژوهشی دانشگاه تهران افزود: در این 

دانشـگاه خدماتـی همچـون  ارتبـاط دو جانبـه، 

آموزش و ارتقای معلومات دانشجویان متناسب 

تحقیقاتـی  نیازهـای  شـناخت  بـازارکار،  نیـاز  بـا 

بخـش صنعـت و به روزرسـانی آن ها، به کارگیری 

نتایـج و گـزارش بازخـورد خدمـات ارائـه شـده و 

فراهم کردن بازار کار را ارائه خواهد کرد.

رحیمیان عنوان کرد: شکاف میان دانشگاه و 

صنعت به دلیل عدم توجه به الزامات و نیازهای 

بومی کشـور در انتقال دانش و فناوری به خاطر 

نبـود آشـنایی دانـش آموختگان با فضای صنعت 

کشـور ایجـاد شـده و در نتیجـه ارائـه ایده هـای 

ارزش آفرین فناورانه را دور از انتظار خواهد کرد.

وی تصریح کرد: استقرار نظام هماهنگ بین 

درآمـد  رشـد  در  می توانـد  دانشـگاه  و  صنعـت 

و  افزایـش صـادرات غیرنفتـی  و  ملـی  ناخالـص 

بهبـود تـراز تجـاری کشـور نقـش بـه سـزایی ایفـا 

کند. این درحالی اسـت که بنگاه های اقتصادی 

به تنهایی قادر به تامین قابلیت های علمی خود 

نیسـتند و نیـاز بـه حمایـت و سیاسـتگذاری در 

شـناخت  راسـتا  ایـن  در  دارنـد.  ملـی  سـطح 

نیازمندی هـا و داشـتن قـدرت در رفـع نیازهـای 

صنعت نقش بسزایی ایفا می کند.
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تفاوت اینوماین تفاوت با سایر رویدادها ■

عامـل  هیئـت  رئیـس  غریب پـور،  خـداداد 

زیـادی در زمینـه  ایمیـدرو گفـت: رویدادهـای 

معـدن و صنایـع معدنـی برگـزار می شـود امـا ایـن 

رویداد تفاوت های اساسی با سایر برنامه ها دارد 

به نحوی که ما در اینوماین به دنبال شکل گیری 

گفت وگوی استراتژیک هستیم.

غریب پـور عنـوان کرد: 70 شـرکت پیشـتاز با 

ارائـه حـدود 400 ایـده در ایـن جشـنواره حضـور 

دارنـد؛ ایـن در حالـی اسـت کـه تعـداد ایده هـای 

ارائه شده در دوره قبلی جشنواره، تنها 130عدد 

بـود. در ایـن دوره، بیـش از 20 طـرح تحقیقاتـی را 

براسـاس نیازهـای صنایـع معدنی تعریـف کردیم 

که عمدتا در زمینه زیست محیطی هستند.

وی بیـان کـرد: در تـلاش هسـتیم اینومایـن و 

یونیـدرو بـه نهادهـای مانا و پویایی تبدیل شـوند و 

همـواره بتواننـد در رشـد معـدن و صنایـع معدنـی 

نقش آفرینـی کننـد. حلقـه مفقـوده دانشـگاه و 

صنعـت، ایـن اسـت کـه علـم و دانـش در کشـور 

هیچـگاه بـه فنـاوری تبدیـل نمی شـود؛ زیـرا ما به 

ارزش آفرینی توجهی نداریم و تصور می شود که 

بایـد  دانش بنیـان  شـرکت های  شـتاب دهنده 

بخـــش خصـــوصی باشـــد، درحالـی کـه ایــن امـر 

نادرسـت اسـت و بایـد دولـت ایـن ماموریـت را 

اجرایی سازد.

رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو مطـرح کـرد: 

وقـت آن رسـیده اسـت کـه بـا سـرعت بالایـی بـه 

سـمت دانـش بومـی حرکـت کنیـم؛ بایـد در نظـر 

کشـورهای  در  موضـوع  ایـن  باشـیم،  داشـته 

پیشرفته نیز از اهمیت بالایی برخوردار است.

غریب پـور ضمـن اشـاره بـه رشـد سـه برابری 

ایده های دانش بنیان نسـبت به سـال گذشـته، 

گفـــــت: امــــروز ایــــن ســازمـــــان در اندیشـــــــه 

هم آفرینـی ارزش اسـت و در واقـع ایمیـدرو پـل 

ارتباطـی بیـن صنعـت و دانشـگاه بـوده و نقـش 

تسهیل کننده دارد.

و  همنشـینی ها  ایـن  از  هـدف  افـزود:  وی 

گفت وگوهای دوجانبه این است که شرکت های 

بـزرگ زیرمجموعـه ایمیدرو مانند فـولاد مبارکه، 

تمـام  و  شـرکت ملـی مـس، گل گهـر، چادرملـو 

بـا  معـــدنی  صنــــایع  و  معــــدنی  شرکت هــــای 

شرکت هــای دانش بنیـــان ارتبــــاط برقرار کننــد .

ایده هـای نـو و ارزش آفریـن، نیاز به تجاری سـازی، 

سرمایه گذاری و بازار دارند لذا تمام شرکت های 

و  بــــازار  ایجـــاد  زمینـــه  در  می تواننـــد  بــــزرگ 

سرمایه گذاری برای این ایده ها اقدام کنند.

بـه  ایمیـدرو  نقـش  بـه  اشـــاره  بـا  غریب پـور 

عنوان یک شتـــاب دهنده، بیـــان کــــرد: سازمان 

توسـعه ونوسـازی معـدن و صنایـع معدنـی ایران 

فضـــا را بـاز می کنـــد تـا دانش بنیـــان ها توسـط 

شـرکت های بـزرگ حمایـت شـوند؛ لـذا ایمیـدرو 

متصــدی گـــری  حاکمیتــــی  نهـــاد  عنــــوان  بـه 

نمی کند بلکه بیشـتر به عنوان متولی، زمین را 

برای بازیگران دیگر مهیا می کند.

نیاز به بومی سازی در شرایط تحریمی ■

و  پژوهـش  آمـوزش،  معـاون  قبادیـان،  بـرات 

فنـاوری وزارت صمـت اذعـان کـرد: بایـد از رابطه 

بین صنعت و دانشگاه عبور کنیم و به مشارکت 

بین این دو نهاد برسیم.

قبادیـان اظهـار کـرد: در ایـن 85 سـال کـه از 

مشـارکت  می گـذرد،  تهـران  دانشـگاه  تاسـیس 

مطلوبی بین این دانشگاه و صنعت شکل نگرفته، 
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بـه ایـن خاطـر که نیازهای متقابل ایـن دو نهاد به 

درستی شناسایی نشده است.

وی بیان کرد: یکی از دلایل اصلی نیازمندی 

صنعت به دانشگاه، وجود شرایط تحریمی است 

و صنعت گـران در ایـن شـرایط، بایـد بـرای تامیـن 

دانـش فنـی خـود بـه دانشـگاه ها توجـه بیشـتری 

داشته باشند.

وزارت  فنـاوری  و  پژوهـش  آمـوزش،  معـاون 

صمت افـــزود: در حـــال حاضـــر، در ایـــام طلایی 

مشـارکت صنعـت، معـدن و دانشـگاه هسـتیم و 

باید از این شرایط بیشترین استفاده را ببریم.

حضور شرکت های حامی ■

غلامرضـا ملاطاهری معاون آمـوزش، پژوهش 

و فنـاوری ایمیـدرو مطرح کرد: دومین جشـنواره 

اینوماین یک تفاوت اساسی با دوره قبلی دارد و 

آن هـم حضـور شـرکت های بزرگـی نظیـر شـرکت 

ملـی صنایـع مـس ایـران، فـولاد مبارکـه، معدنی و 

صنعتـی گل گهــر و... بـه عنــوان حامـی در ایـــن 

رویـــداد اسـت کـــه در نشست هـــایی بـه بیـــان 

نیازهای فناورانه خود می پردازند.

وی اظهارکرد: امیدواریم به طور سالانه برای 

پروژه هـای تقاضامحـوری کـه از جانـب صنعـت 

دریافــــت می کنیــــم نیز پاسخ هــای مطلوبـــی را 

داشته باشیم.

اختتامیه جشنواره اینوماین ■

دومیـــن جشنـــواره ایده هـــای ارزش آفریــــن 

بخـش معـدن و صنایـع معدنـی بعـــد از برگزاری 

نمایشـگاه و نشسـت ها و جلسـات فناورانـه در 

مـدت سـه روز، بـه کار خـود پایـان داد. مراسـم 

اختتامیـه دومیـن جشـنواره اینومایـن بـا حضـور 

رئیــس هیئـت عامـل ایمیـدرو، رئیـس دانشـگاه 

تهـران، مدیرعامـل فـولاد خوزسـتان، مدیرعامـل 

گل گهــر و جمعی دیگــر از مدیــران شرکت هـای 

بــــزرگ و دانش بنیــــان در سالــــن اجتمـــاعـــــات 

سـاختمان صندوق نوآوری و شـکوفایی ریاسـت 

جمهوری برگزار شد. بعد از سخنرانی مسئولین 

امــر، در پایـان ایـن مراسـم، جوایـز 15 ایـده برتـر 

دومیـن جشـنواره اینوماین توسـط بـه برگزیدگان 

اهدا شد.
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سایـررسانـهها
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تحریم ها تاثیری در تولید نداشته است

حذف الزام مصرف نهایی برای واردات گالوانیزه گرم اروپا

تکمیل چرخه تولید جزو طرح  های اولویت دار در سونگون است
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اتحادیـه اروپـا فرآینـد نظـارت بـر مصرف نهایـی ورق گالوانیـزه گرم در صنعـت خودروسـازی را اصلاح کـرده اسـت؛ این روند 
قانونی، بخشی از اقدامات محافظتی برای واردات ورق گالوانیزه گرم بود.

اصلاح اقدامات محافظتی کمیسیون اروپا برای ورق گالوانیزه بخش خودرو؛ 

حذف الزام مصرف نهایی برای واردات گالوانیزه گرم اروپا

از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

Fastmarkets MB، اقدامـات محافظتـی ورق 

گالوانیزه گرم بخشـی از قوانینی بود که شـامل 

26 دسـته محصـولات فـولادی می شـد. مطابـق 

ایـن قوانیـن، هرگونـه واردات بیشـتر از سـهمیه 

معین، مشمول تعرفه 25 درصدی می شد.

کمیسـیون اروپـا ورق هـای بـا پوشـش فلـزی 

)محصـولات دسـته 4( را بـه دو دسـته کوچک تـر 

یعنـی 4A و 4B تقسـیم کـرده اسـت کـه بخـش 

خودرو عموما از دسـته محصولات 4B اسـتفاده 

می کنـد. پـس از تجدیـد نظـر در خصـوص ایـن 

اقدامـات )کـه از ابتـدای اکتبـر سـال 2019 اجـرا 

شـده بـود(، کمیسـیون اروپـا تصمیـم گرفـت تـا 

سـهمیه دسـته 4 را طوری تنظیم کند که میزان 

دسـته ورق هـای 4B مطابـق بـا تقاضـای وارداتـی 

باشـد، البته با این پیش شـرط که مصرف نهایی 

آن در بخـش خودروسـازی قابـل اثبـات باشـد اما 

طـور  بـه  مصرف کننـده  صنعـت  کـه  آنجـا  از 

مصـرف  الـزام  مشـمول  محصـولات  مسـتقیم 

قانـون  ایـن  اجـرای  نمی کـرد،  وارد  را  نهایـی 

مستلزم همکاری نزدیک تمام عوامل درگیر در 

فرآیند واردات، از سفارش اولیه تا لحظه تحویل 

کالا به مصرف کننده نهایی خواهد بود.

اروپـا  ایـن در حالـی اسـت کـه کمیسـیون 

مطلـع شـد که همکاری نزدیک مـورد نیاز میان 

مـورد  و  مطلـوب  عملکـرد  مختلـف،  عوامـل 

انتظـار را نداشـته اسـت. انتظـار می رفـت کـه 

ایـن قانـون شـامل گسـترش مجوزهـای موجـود 

بـه صنعت خودروسـازی اتحادیـه اروپا، اعطای 

یـا  و  واردکننـدگان  نفـع  بـه  جدیـد  مجوزهـای 

انتقـال حقـوق و تعهـدات بیـن طرفین مختلف 

زنجیره تامین باشد.

از آنجـا کـه ایـن همکاری نتیجه مـورد انتظار 

را نداشـت، بخـش بزرگـی از واردات محصـولات 

انجـام  بازنگـری  ایـن  اعمـال  از  پـس   4B دسـته 

نشد. ایـــن در حالی بــــود که همکـــاری نزدیــک 

میان اتحادیه اروپا، صادرکنندگان، واردکنندگان 

فــــولاد و مسئــــولان گمــــرکی کشورهــای عضـــو 

اتحادیه اروپا و همچنین کشورهای صادرکننده 

بـرای حـل مشـکلات وجـود داشـت. بـه گفتـه 

اتحادیـه اروپـا، امـکان تسـریع فرآینـد اجرایی نیز 

وجـود  نهایـی  مصـرف  مجـوز  کسـب  بـرای 

نداشـت. بـه نظـر می رسـد کـه هرگونـه راه حلـی 

بـرای اجـرای موثـر فرآیند مصـرف نهایی نیازمند 

مـدت زمـان خاصـی بـود و هیـچ تضمینـی در 

خصـوص چـاره کافی و فوری وجود نداشـت. در 

همیـن حیـن، بخـش چشـمگیری از محصـولات 

دسـته 4B در گمـرک اتحادیـه اروپـا در انتظـار 

ترخیص اسـت. این وضعیت، وقفه شـدیدی در 

تامیـن صنایـع مصرف کننـده ایجاد کرده اسـت، 

بـه خصـوص اینکـه صنعـت خودروسـازی اروپـا 

خـاص  بسـیار  گریدهـای  بـه  زیـادی  وابسـتگی 

فولاد دارد.

در نتیجـه، کمیسـیون اروپـا این قوانیـن را به 

گونـه ای اصـلاح کـرد تـا مطابـق بـا حجـم واردات 

قبلی این صنعت باشـد که قبل از شـروع قانون 

 4B 4 وA الـزام مصـرف نهایـی محصـولات دسـته

در  کـه  گفـت  اروپـا  کمیسـیون  داشـت.  رواج 

آینـده فرآینـد مصـرف نهایـی جدیـد یـا سیسـتم 

جایگزین برای کنترل مسیر واردات گرید فولاد 

خودروسـازی دسـته 4B نیـاز خواهـد بـود. ایـن 

تغییـرات جدیـد بـه صـورت عطـف به ماسـبق از 

روز  در  شـد.  خواهـد  اعمـال   2019 اکتبـر  اول 

15ژانویـه ارزیابـی هفتگی قیمـت ورق گالوانیزه 

گـرم وارداتـی تحویـل درب کارخانـه در شـمال 

اروپـا بیـن 540 تـا 560 یـورو بـر تـن )معـادل 602 تا 

624 دلار( بود که در هفته پیش از آن بین 530تا 

540 یورو بر تن بود.
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Fastmarkets MB، نرخ بهره برداری 77.5درصد 

ظرفیـت صنعتـی چیـن در سـه ماهـه پایانـی سـال 

گذشـته  سـال  مشـابه  مـدت  بـه  نسـبت   2019

1.5درصد رشد داشت.

سازمان ملی آمار چین دلیلی برای این افزایش 

ارائـه نکـرد، امـا منابـع بـازار معتقدنـد کـه صنعت 

فـولاد در رشـد صنعتـی ایـن کشـور نقـش کلیـدی 

داشته است. افزایش قیمت فولاد از دلایل اصلی 

افزایـش نـرخ بهره بـرداری صنعـت فـولاد بـود کـه 

واحدهای فولادسازی را به افزایش نرخ بهره برداری 

تشویق کرد.

ارزیابـی هفتگـی قیمـت ورق گـرم در بـازار 

روز  طـی  انبـار  در  تحویـل  بـرای  چیـن  داخلـی 

31دسـامبر، بین 3 هزار و 900 تا 3 هزار و 920 یوان 

بـر تـن بـود کـه نسـبت بـه پایـان سـپتامبر، 280 تـا 

290یوان بر تن افزایش داشت اما پس از آن قیمت 

ایـن محصـول رو بـه کاهـش بـوده اسـت. افزایـش 

قیمـت در پایـان سـال بـا انتظـارات بیشـتر فعـالان 

ایـن در سـال 2019  از  بـود؛ پیـش  بـازار متناقـض 

پیش بینـی شـده بـود کـه قیمـت فـولاد چیـن بـا 

افزایش تولید افت داشـته باشـد. تولید فولاد خام 

چین در سال 2019 با رشد 8.3 درصدی نسبت به 

سال گذشته به 996.34 میلیون تن رسید، اما تاثیر 

این افزایش عرضه در قیمت با کاهش موجودی و 

بازیابی تقاضا خنثی شد.

نـرخ بهره بـرداری صنعت پالایـش و نورد فولاد چین در سـه ماهه پایانی سـال ۲۰۱۹ 
حـدود 8۰.۲ درصـد بـود که نسـبت به میانگیـن صنعتـی 77.۵ درصد در این کشـور 

بالاتر بود.

نقش کلیدی صنعت فولاد در رشد صنعتی چین؛ 

نرخ بهره برداری فولاد چین در سه ماهه 
پایانی 2019 بالای 80 درصد بود

قیمـت،  افزایـش  وجـود  بـا  تاجـران  بیشـتر 

موجودی خود را در سطح پایین حفظ کردند زیرا 

همچنـان معتقـد بودنـد کـه قیمـت افـت خواهد 

داشـت؛ اما افزایش قیمت ادامه داشـت و بیشتر 

فعـالان بـازار موجـودی کافـی برای پاسـخگویی به 

تقاضای خریداران پایین دستی نداشتند و این امر 

به افزایش قیمت ها کمک بیشتری کرد. تقاضا در 

پایـان سـال در مقایسـه بـا چنـد مـاه پیـش از آن 

افزایـش داشـت امـا بـا ایـن  حـال نسـبت بـه مدت 

مشـابه سـال گذشـته همچنـان ضعیـف بـود؛ بـا 

تـلاش دولـت در توسـعه صنعتـی و  زیرسـاخت، 

تقاضای فولاد رشد داشت.

سـرمایه گذاری در دارایی هـای ثابـت در چین 

در سـال 2019 بـه 55.15 تریلیـون یـوان رسـید کـه 

افزایـش  درصـد   5.4 گذشـته  سـال  بـه  نسـبت 

داشت. همچنین سرمایه گذاری صنعتی در تمام 

بخش ها رشد 4.3 درصدی داشت و نرخ رشد نیز 

از ژانویه تا نوامبر 0.6 واحد درصد بیشتر بود. نظر 

چشـم انداز  خصـوص  در  بـازار  فعـالان  بیشـتر 

اقتصـادی چیـن محافظه کارانـه اسـت امـا هنـوز 

جای امیدواری هسـت. تا زمانی که افزایش رشـد 

صنعتـی چیـن ادامـه داشـته باشـد، بازرگانـان و 

اسـتفاده  سـودده  فرصت هـای  از  فولادسـازان 

خواهند کرد.
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Fastmarkets MB، آخریـن حجـم معامله سـنگ 

آهـن پرعیـار 65 درصـد در بـورس سـنگاپور در روز 

20ژانویه به 25 هزار و 750 لات )معادل دو میلیون 

و 575 هـزار تـن( افزایـش داشـت کـه دومین حجم 

بــــزرگ از دسامبـــــر 2018 بــــود و نسبــــت بــــه 

2.26میلیون تن در سپتامبر 2019 حدود 13.9درصد 

رشـــد داشت. بیشتریـــن حجـــم معاملــه در مــاه 

اکتبر 2019 در حـــدود 38 هـــزار و 20 لات ) ســــه 

میلیون و 802 تن(  انجام شـد. گفتنی اسـت که 

در ماه گذشته 1.99میلیون تن سنگ آهن معامله 

شـد کـه نسـبت بـه مـدت مشـابه سـال گذشـته 

4.6درصد افزایش داشت.

در کل سال 2019 نزدیک به 20 میلیون تن سنگ 

آهـن 65 درصـد برزیلـی CFR چینگ دائـو مبادلـه 

شـد. قیمت میانگین ماهانه شـاخص این ماده در 

ماه نوامبر 96.10 دلار بر تن و در دسامبر 102.71 دلار 

بر تن را ثبت کرد. این قیمت در ماه ژانویه تا به روز 

20 ژانویه به میانگین 107.82 دلار بر تن رسید.

فعـالان بـازار دلیـل افزایـش قیمـت سـنگ آهـن 

و  چینـی  فولادسـازان  قـوی  تقاضـای  را  پرعیـار 

همچنین کاهش عرضه دانستند. محدودیت های 

زیسـت محیطی دولـت چیـن در فصـل زمسـتان 

باعـث افزایـش مصـرف سـنگ آهـن پرعیـار توسـط 

واحدهـای فـولادی می شـود تـا بهـره وری تولیـد را 

موجـودی  افزایـش  همچنیـن  دهنـد.  افزایـش 

واحدهـای فـولادی چین در آسـتانه تعطیلات یک 

هفتـه ای سـال نـوی چیـن از 24 تـا 30 ژانویـه در 

افزایش قیمت نقش داشته است.

همچنین گفته می شود که وضعیت نامساعد 

آب و هوایـی در بنـدر Ponta da Madeira در 

شـمال برزیـل، باعـث وقفـه در عرضـه سـنگ آهن 

برزیلـی شـده اسـت. عـلاوه بـر این، برخـی فعالان 

بـازار اشـاره کردنـد که افت 26درصـدی صادرات 

سـنگ آهـن برزیلـی در دسـامبر 2019 نسـبت بـه 

دسـامبر سـال پیـش از آن، باعـث تقویـت قیمـت 

شده است.

در ژانویه ۲۰۲۰، کل حجم معاملات آتی سـنگ آهن پرعیار ۶۵ درصد در بورس سـنگاپور افزایش داشـت و در روز ۲۰ ژانویه ۲۵ هزار 
و 7۵۰ لات )معادل دو میلیون و ۵7۵ هزار تن( معامله شد.

افزایش قیمت سنگ آهن برزیلی در اولین ماه 2020



سایـر رسانـه ها

هفتهنامه

69
 é شماره é 102 بهمن 1398

از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

کارشناسـان  برخـی   ،Aluminium Insider

معتقدنـد کـه کاهـش تقاضـا و تنش هـای تجـاری 

خارجـی دلایـل کاهـش تولیـد آلومینیـوم چیـن در 

سـال 2019 بـرای اولیـن بـار در یـک دهـه اخیـر بـوده 

اسـت. طبـق داده هـای سـازمان ملـی آمـار چیـن، 

تولیـد سـالانه آلومینیـوم در سـال 2019 بـا کاهـش 

0.9درصـدی نسـبت بـه رکـورد سـال گذشـته بـه 

35.04 میلیون تن رسید. با این کاهش تولید، روند 

مدام افزایشی تولید که پس از افت تولید در سال 

2009 آغاز شده بود در سال 2019 شکسته شد. اما 

آمار منتشر شده توسط موسسه جهانی آلومینیوم 

حاکـی از آن اسـت کـه ایـن رونـد افزایشـی از سـال 

2001 ادامه داشته است.

وقفه هـای برنامه ریـزی نشـده در واحدهـای 

ذوب بزرگ ترین شرکت های چین از عوامل موثر 

در افت تولید بودند. شرکت هونگ کیاو )یکی از 

بزرگ تریـن واحدهـای ذوب جهـان در چیـن( در 

مـاه آگوسـت بـه دلیـل سـیل مجبـور بـه کاهـش 

واحدهـای  از  یکـی  در  همچنیـن  و  شـد  تولیـد 

شرکت ژینفا در غرب چین انفجاری رخ داد. اما 

عامـل اصلـی و غیـر قابـل انـکار در افـت تولیـد 

آلومینیـوم چیـن، کاهـش رشـد اقتصـادی بـوده 

اسـت؛ در حالـی کـه چیـن در طـول چندیـن سـال 

گذشـته، رشـد اقتصادی قابل توجهی را رقم زده 

بـود. جالـب توجـه اسـت کـه مصـرف آلومینیـوم 

این کشور نیز برای اولین بار در سه دهه اخیر در 

سال گذشته کاهش داشت.

بـا وجـود کاهـش کل تولیـد سـالانه، در مـاه 

دسامبر تولید آلومینیوم چین 4.9 درصد نسبت 

بـه مـاه پیـش از آن افزایـش داشـت که دلیل اصلی 

مجـدد  فعالیـت  بـه  آغـاز  از  مـورد  چندیـن  آن 

واحدهای ذوب در آن ماه بود. تولید ماه دسامبر 

نسـبت به رکورد دسـامبر سال گذشـته 0.7 درصد 

کاهـش داشـت، بـا ایـن حـال ایـن میـزان، دومیـن 

حجـم تولیـد آلومینیـوم چیـن در طـول یـک مـاه 

بـود. در مـاه دسـامبر، حـدود یـک میلیـون تـن از 

مجـددا  آلومینیـوم  ذوب  سـالانه  ظرفیـت 

راه انـدازی شـد کـه باعث افزایش تولیـد روزانه از 

96 هـزار و 600 تـن بـه 98 هـزار تـن شـد. اتمـام 

تعمیـرات و نگهـداری و همچنین افزایش قیمت 

نیـز از عوامـل اصلـی آغـاز مجـدد فعالیـت ایـن 

ظرفیت هـا بودنـد. انتظـار مـی رود کـه در سـال 

از ظرفیـت ذوب  دیگـر  تـن  میلیـون  دو  جـاری 

آلومینیوم در چین مجددا فعال شوند.

بـا وجـود آغـاز مجدد فعالیت برخـی از واحدهای ذوب چین در سـال ۲۰۱۹، تولید آلومینیوم این کشـور کاهش داشـت. کاهش رشـد 
اقتصادی عامل اصلی این افت تولید بود.

کاهش رشد 
اقتصادی، عامل 
اصلی کاهش 

تولید آلومینیوم 
در چین
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بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« و بـه نقـل از روابط 

عمومـی شـرکت فـولاد خوزسـتان، علـی محمـدی 

اظهـار داشـت: رسـانه  ها در سـال رونـق تولیـد و در 

در  موثـر  عوامـل  از  تولیـدی  شـرکت های  کنـار 

صنعـت  حـوزه  آمـده  دسـت  بـه  موفقیت هـای 

بوده اند؛ امید است بتوانیم با تعامل هر چه بیشتر 

با رسانه ها این مسیر را به نحو مطلوب ادامه دهیم.

مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان با بیان اینکه 

ایـن شـرکت در دو حـوزه تولیـد و مسـئولیت های 

اجتماعی تاکنون فعالیت های خوبی داشته است 

تصریح کرد: در بخش تولید اکنون با تمام ظرفیت 

مطابـق بـا سـند چشـم انـداز پیـش می رویـم و در 

نیـز خدمـات  اجتماعـی  زمینـه مسـئولیت های 

خوبی را در مناطق محروم ارائه کرده ایم.

وی بـا اشـاره بـه اینکـه شـرکت فولاد خوزسـتان 

همچنیـن در حـوزه صـادرات مطابـق با برنامه های 

خود موفق عمل کرده و طرح های توسعه ای را نیز 

بـه خوبی پیش برده اسـت، افـزود: اکنون با کمک 

موفقیت هـای  توانسـته ایم  متخصـص  نیروهـای 

بزرگـی را بـه دسـت آورده و بـه عنـوان صادرکننـده 

نمونه سال 98 و شرکت برتر در حوزه خدمت رسانی 

و مسـئولیت های اجتماعـی در کشـور شـناخته 

بیـن  نیـز  محصـول  کیفیـت  زمینـه  در  و  شـده 

شـرکت های تولیـدی فـولاد بـه عنـوان شـرکت برتر 

قرار گرفته ایم.

محمدی تاکید داشت: در حال حاضر بیش از 

80 درصد مواد اولیه خود را از داخل کشور تامین 

می کنیـم؛ تحریم  هـا تاثیـری در تولیـد این شـرکت 

نداشته و گلوگاه تحریم را تبدیل به فرصت کردیم؛ 

اما در بحث صادرات در بعضی حوزه  ها با مشکل 

مواجه هستیم.

وی برخی از موانع تولید را در داخل دانست و 

اضافـه کـرد: ایـن موضـوع بـه تنهایـی بـه معضلـی 

برای ما تبدیل شده که امیدواریم مسئولان همت 

کنند تا این موانع داخلی نیز برطرف شود.

مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان با تاکید بر 

فرصـت  بـه  را  تحریم  هـا  فـولاد  اینکـه مجموعـه 

تبدیـل کـرده یـادآور شـد: بـا تشـکیل کمیته  هـای 

بومی سـازی و مبـارزه بـا تحریـم، سـرمایه گذاری 

خوبـی در زمینـه رونـق تولیـد داشـته ایم؛ امسـال 

اولین نمایشگاه بومی سازی قطعات، تجهیزات و 

مـواد بـا حضـور 65 شـرکت داخلـی برپـا شـد و 20 

تفاهم نامه همکاری با شرکت های داخلی منعقد 

شـد. این موضوع کمک شـایانی به رونق اقتصاد 

استان می کند.

تقویـت   و  حمایـت  بـه  اشـاره  بـا  محمـدی 

ظرفیت های علمی و دانشگاهی در حوزه صنعت، 

گفـت: بـه تازگـی قراردادهایـی بـا مراکـز علمـی، 

دانشـگاهی و به خصوص دانشـگاه شـهید چمران 

اهـواز و دانشـگاه آزاد اسـلامی خوزسـتان منعقـد 

شـده که در بخش بومی سـازی قطعات و حمایت 

از پروژه هـا و پایـان نامه های دانشـجویی منطبق با 

حـوزه فـولاد و تقویـت ارتبـاط صنعـت بـا دانشـگاه 

بسیار تاثیرگذار است.

وی اقدامـات شـرکت فـولاد خوزسـتان را در 

حوزه مسـئولیت های اجتماعی مثبت دانست و 

اظهـار داشـت: تفکـر خدمـت رسـانی به مـردم در 

این شرکت نهادینه شده و بسیاری از کارکنان این 

شرکت در گروه های جهادی ثبت نام کرده اند.

مدیـر عامـل شـرکت فـولاد خوزسـتان بـا بیـان 

اینکـه قرارگاه محرومیت زدایی شـهدای فـولاد در 

سـه حـوزه بهداشـت و درمـان، فرهنگـی و عمرانی 

تشـکیل شـده و در ایـن سـه شـاخه کارکنـان فـولاد 

فعالیـت خوبـی دارنـد، تاکیـد داشـت: بیـش از 

یک هـزار دانش آمـوز در مناطـق محـروم در زمینـه 

تامیـن البسـه و نوشـت افزار از سـوی ایـن شـرکت 

مورد حمایت قرار گرفته اند.

وی بـا اشـاره بـه اینکـه در زمینـه راهسـازی و 

ترمیـم جاده هـا، دفـع فاضلاب و آب های سـطحی 

در بارندگی هـای اخیـر اقدامـات خوبـی صـورت 

گرفته است، اضافه کرد: در بارندگی اخیر 15پمپ 

کـوت  منطقـه  فاضـلاب در  و  آب  تخلیـه  بـرای 

عبدالله، قلعه چنعان و کوی مهدیس نصب شد.

مدیرعامـل فـولاد خوزسـتان با اشـاره به تامین بیـش از 8۰ درصد مـواد اولیه از داخل کشـور، گفت: تحریم  ها تاثیـری در تولید این 
شرکت نداشته و گلوگاه تحریم را تبدیل به فرصت کردیم؛ اما در بحث صادرات در بعضی حوزه  ها با مشکل مواجه هستیم.

مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان: 

تحریم ها تاثیری در تولید نداشته است 
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محمـدی بـه اقدامات این شـرکت در سـیلاب 

فروردیـن مـاه سـال جـاری اشـاره کـرد و گفـت: در 

سیلاب اخیر 280 میلیارد ریال به صورت نقدی و 

غیرنقدی هزینه شده و علاوه بر تامین کلیه اقلام 

ضروری و بهداشـتی، بیش از سـه هزار بسـته مواد 

غذایی نیز بین نیازمندان توزیع شده است.

وی به سیل اخیر استان سیستان و بلوچستان 

اشاره کرد و با بیان اینکه پنج کامیون آب معدنی، 

پتـو، مـواد غذایـی و لوازم بهداشـتی به این اسـتان 

ارسـال شـده اسـت، اظهـار داشـت: شـرکت فـولاد 

خوزسـتان بـا توجـه بـه ظرفیت هـای خـود در هـر 

نقطه که مردم نیازمند کمک باشند حضور فعال 

خواهد داشت.

مدیـر عامـل شـرکت فـولاد خوزسـتان در پایان 

سـخنان خـود بـا اشـاره بـه اینکـه شـرکت فـولاد 

خوزسـتان بزرگترین عرضه کننده شـمش فولاد و 

دومین قطب تولید فولاد خام در کشور و یکی از 

بنگاه های پیشروی اقتصادی در عرصه های ملی 

و منطقـه ای صنعـت فـولاد اسـت، افـزود: طـی 

30سـال تـلاش کارکنـان و متخصصـان زبردسـت 

ایـن صنعـت، فـولاد خوزسـتان طرح هـای توسـعه 

تـا  دوم  فـاز  در  و   2.4 تـا  اول  فـاز  در  را  خـود 

3.2میلیـون تـن و هم اکنـون بـالای سـه میلیـون و 

800هزارتـن محقـق سـاخته و در پایـان فـاز چهـارم 

توسعه، ظرفیت تولید این شرکت به 5.2 میلیون 

تـن در سـال خواهـد رسـید و ایـن نویـد را بـه مردم 

عزیز استـــان می دهیـــم در کنـــار تولیـــد پایـــدار و 

حـــــوزه  در  جـــوانـــــان،  بـــــرای  اشتغــــال زایـــــی 

بـه  کمک رسـانی  و  اجتماعـی  مسـئولیت های 

مردم نیز از هیچ تلاشی دریغ نکنیم.

رئیـس واحـد متالـورژی ثانویه فـولاد مبارکه، گفت: با تولید بیـش از 73 هزار و ۵۰8 تن تختال با سـیکل گاززدایی تحـت خلأ در واحد 
RH ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم، رکورد جدیدی در دی ماه سال جاری به ثبت رسید.

از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

فـولاد مبارکـه، دانیـال  روابـط عمومـی شـرکت 

نظری، ضمن اعلام این خبر، رکورد قبلی تولید 

در ایـن واحـد را بـه میـزان 55 هـزار و 283 تـن و 

مربـوط بـه شـهریور مـاه سـال جـاری دانسـت و 

قـرار  به دلیـل   )RH( زدایـی  گاز  واحـد  گفـت: 

از  ویـژه  فولادهـای  تولیـد  سـیکل  در  گرفتـن 

اهمیت بسزایی برخوردار است.

وی از کاهـش توقفـات، افزایـش عمـر نسـوز و 

تـلاش  از  همچنیـن  و  مناسـب  برنامه ریـزی 

مضاعف کارکنان ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری 

مـداوم به عنـوان مهم تریـن عوامـل کسـب ایـن 

موفقیـت نـام بـرد و گفـت: ایـن رکـورد نسـبت به 

میـزان تولیـد قبـل، 33 درصـد افزایـش در تولیـد 

فولادهای خاص را نشان می دهد.

ریخته گـری  و  فولادسـازی  ناحیـۀ  کارکنـان 

مـداوم فـولاد مبارکـه در همین ماه نیز به افتخار 

دیگری دست یافتند.

رئیـس گـروه فنـی تولید ناحیه فولادسـازی و 

ریخته گـری مـداوم در ایـن خصـوص گفـت: در 

فـولاد  ماهانـۀ  تولیـد  رکـورد  همچنیـن  دی مـاه 

گازتـرش  و  نفـت  انتقـال  لوله هـای  مخصـوص 

گریـد API X60 نیـز بـا تولیـد 43 هـزار و 79 تـن 

بـه  و  آبان مـاه  در  کـه  قبلـی  رکـورد  بـه  نسـبت 

میـزان 21 هـزار و 531 تـن بـه ثبت رسـیده بود، با 

100 درصد رشد، بهبود یافت.

 محمدعلی شفیعی تصریح کرد: با توجه به 

بی نیـاز شـدن کشـور از واردات ایـن نـوع فـولاد، 

ایـن رکـورد بـرای پروژه هـای نفـت و گاز کشـور و 

اهمیـت  از  مبارکـه  فـولاد  ذی نفعـان  همچنیـن 

بسزایی برخوردار است.

وی ثبـت ایـن دو رکـورد ارزشـمند را مرهـون 

ناحیـه،  تـلاش مضاعـف کارکنـان سـخت کوش 

مرکـز نسـوز، کنتـرل کیفـی، برنامه ریـزی تولیـد، 

متالـورژی و روش هـای تولیـد، آزمایشـگاه و سـایر 

واحدهای پشـتیبانی کننده دانست و صمیمانه 

از آن ها قدردانی کرد.

ثبت دو رکورد جدید در ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه
رئیس واحد متالورژی ثانویه فولاد مبارکه مطرح کرد:
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در دیدار نایب رئیس مجلس شـورای اسـلامی با اردشـیر سـعدمحمدی مدیرعامل شـرکت مس بر تکمیل چرخه تولید در سـونگون 
و لزوم استفاده از ظرفیت نخبگان برای جلوگیری از خام فروشی در صنعت مس و تبدیل آن به کالای نهایی تاکید شد.

تکمیل چرخه تولید جزو طرح  های اولویت دار در سونگون است

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« و به نقل از مس 

ایـن  جریـان  در  سـعدمحمدی  اردشـیر  پـرس، 

دیـدار بـر توسـعه مجتمع سـونگون تاکیـد کرد و 

سـال  ابتـدای  از  مـس  شـرکت  داشـت:  اظهـار 

جـاری تاکنـون رکوردهـای خوبـی در حوزه تولید 

و فروش ثبت کرده است و تنها در حوزه فروش 

9 ماهه نسـبت به مدت مشـابه سـال قبل رشـد 

128درصدی داشته ایم.

از  قدردانـی  بـا  مـس  شـرکت  مدیرعامـل 

حمایت هـای وزارت محتـرم صمـت و ریاسـت 

محتـرم هیئـت عامل ایمیـدرو از رویکرد توسـعه 

صنعـت مـس کشـور افـزود: در حـال حاضـر، بـا 

افزایـش سـرمایه  30 درصـدی کـه انجـام دادیـم 

تمرکـز شـرکت مـس بر پیشـبرد طرح های توسـعه 

سـایر  و  کرمـان  شـرقی،  آذربایجـان  اسـتان  در 

قـرار  پتانسـیل معدنـی مـس  اسـتان های دارای 

گرفته است.

سعدمحمدی با بیان این که  شرکت مس در 

مسیــــر رشــــد و توسعـــه قـرار دارد، توضیـح داد: 

خوشبختانــــه با نتایــــج جدیــــد اکتشــــافی کـــه 

بیشـتر معـدن  توسـعه  بـرای  راه  به دسـت آمده، 

سونگون هموار شده است و شرکت ملی صنایع 

مس از توسعه این مجتمع حمایت می کند.

مدیرعامـل شـرکت مـس بـا اشـاره به سـفر ماه 

گذشـته وزیـر محترم صنعت و معـدن و تجارت 

بـه مجتمـع سـونگون و آغـاز اجرایـی طرح تکمیل 

چرخـه تولیـد در مجتمـع مـس سـونگون مطـرح 

کـرد: در جریـان ایـن سـفر عملیات احـداث فاز 3 

تـن  بـا هـدف تولیـد 150 هـزار  تغلیـظ سـونگون 

کنسـانتره در سـال آغـاز شـد کـه با بهره بـرداری از 

آن در سال های آینده ظرفیت تولید کنسانتره در 

سونگون به 450 هزار تن در سال خواهد رسید.

سعد محمدی با شاره به افزایش 2،5 میلیون 

تنـی تقاضـای جهانـی مـس تـا چهـار سـال آینـده 

ادامـه داد: همچنیـن برنامه ریزی شـده اسـت بـا 

تکمیـل چرخـه تولیـد در مجتمع مس سـونگون و 

تولید 100 هزار تن محصول نهایی بخشـی از نیاز 

از طریـق مجتمـع مـس  را  کشـورهای همسـایه 

سونگون تامین کنیم.

وی بـا بیــــان این کـــه سـرمایه گذاری خوبی 

در مجتمـع مـس سـونگون برنامه ریزی شـده و 

در حال انجام اسـت، بیان کرد: نیازمند کمک 

و همراهـی مسـئولان اسـتانی هسـتیم تـا بـا رفع 

موانـع اجرایـی عملیـات توسـعه در این مجتمع 

سرعت یابد.

مسعود پزشکیان نایب رئیس مجلس شورای 

اسلامی در این دیدار با بیان اینکه مشکل ما در 

کشـور نبـود نگاه هـای علمـی و کارشناسـی بـرای 

توسـعه متـوازن اسـت، اضافه کرد: یکـی از دلایل 

توسـعه ناهمگـون در کشـور، نـگاه نامتـوازن بـه 

بـا  اگـر  مناطـق  به عنـوان مثـال  مناطـق اسـت، 

برنامه ریزی توسعه پیدا می کردند،  تهران تا این 

حد بزرگ نمی شد.

در  اسـکو  و  آذرشـهر  تبریـز،  مـردم  نماینـده 

مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید به جای 

فـروش مـس به صـورت خـام بایـد آن را بـه کالایـی 

نهایی تبدیل کرد، افزود: برای تولید کالای نهایی 

باید از ظرفیت نخبگان کشور استفاده شود و در 

این راستا شرکت مس باید با طراحی سیاست های 

صحیح نخبگان را جذب کند.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:
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انجمـن جهانی آلومینیوم، آلومینیوم اروپا و انجمن آلومینیوم 
ژاپـن در روز ۱۶ ژانویـه طـی یک بیانیه مشـترک از توافق 
دولت هـای خود برای همـکاری در تقویت قوانین سـازمان 

تجارت جهانی در خصوص یارانه صنعتی استقبال کردند.

رسیدگی به مازاد ظرفیت 
ناعادلانه آلومینیوم

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« و بـه نقـل از Aluminium Insider، وزرای 

تجـارت آمریـکا، اروپـا و ژاپـن با اشـاره به الزام اصلاح توافـق یارانه و اقدامات 

ضد دامپینگ سازمان تجارت جهانی برای رسیدگی به اختلال یارانه برخی 

کشورها در تجارت و بازار جهانی، اعلام کردند که این توافق گام بزرگی به 

جلو خواهد بود.

مـازاد  خصـوص  در  کشـورها  ایـن  آلومینیـوم  انجمن هـای  مدیـران 

ظرفیـت ناعادلانـه آلومینیـوم که عموما تحـت حمایت یارانه ها فعالیت 

می کننـد، ابـراز نگرانـی کردنـد و از ایـن گام مهـم کـه بـرای رسـیدگی بـه 

اختلال هـای تجـاری کـه منجـر به مشـکلات مزمـن بـرای تولیدکنندگان 

آلومینیـوم شـده اسـت، اسـتقبال کردنـد. ایـن مدیـران همچنیـن انتظـار 

دارند که وزرای تجارت این اقدام مهم را ادامه دهند.

ایـن انجمن هـا بـه پژوهـش »سـازمان همـکاری و توسـعه اقتصـادی« 

)OECD( اشاره کردند که نشان می داد عوامل خارج از بازار باعث تشویق 

توسـعه ظرفیت هـای غیرسـودده آلومینیـوم و تاثیر منفـی بر زنجیـره ارزش 

آلومینیوم شـده اسـت. طبق گزارش OECD، شـرکت های آلومینیومی در 

سراسر جهان بین سال های 2013 تا 2017 حمایت کاذب به ارزش 70 میلیارد 

دلار دریافت کرده اند که بیشتر این حمایت به پنج شرکت آلومینیومی در 

چین پرداخت شده است.

شواهد سازمان OECD بر نیاز به اقدام فوری برای برقراری عدالت 

در تجارت جهانی آلومینیوم تاکید می کند. این سـازمان از بهبودهای 

پیشـنهاد شـده بـرای طراحـی قوانیـن تجاری سـازمان تجـارت جهانی در 

خصـوص یارانـه، حمایـت کـرد و اعـلام کـرد کـه بـا در نظـر گرفتـن نقـش 

حمایت هـای  ارائـه  و  دریافـت  در  دولتـی  شـرکت های  برخـی  دوگانـه 

کاذب، باید به میزان نفوذ عوامل دولتی رسیدگی شود.

استقبال آلومینیومی ها از مقابله سازمان 

تجارت جهانی با یارانه ها؛

جلسـه تصمیم گیـری در رابطه با معادن مس اسـتان کرمان 
بـا حضـور نایـب رئیـس هیئـت مدیـره ایمپاسـکو، رئیس 
سـازمان صنعت، معدن و تجارت اسـتان فارس، معاون فنی 
صنـدوق بیمـه سـرمایه گذاری فعالیت های معدنـی، مجری 
طـرح احیـای معـادن کوچـک مقیاس شـرکت ملـی مس، 
مسئول سرمایه گذاری ایمپاسکو و نماینده شرکت در استان، 
کارشـناس طـرح و بهره بـرداران و سـرمایه گذاران معـادن 

استان و نماینده خانه معدن استان کرمان برگزار شد.

فعال سازی معادن مس کرمان

به گزارش »فلزات آنلاین« و به نقل از  روابط عمومی شرکت تهیه و تولید 

مـواد معدنـی ایـران، در ایـن جلسـه پـس از بررسـی های کلینیکـی، جلسـات 

بی تو بی با تمام بهره برداران و سرمایه پذیران برگزار شد که با انعقاد تفاهم نامه 

تشکیل کنسرسیوم میان بهره برداران هفت معدن جهت انجام مشارکت و 

تضمین خوراک با هدف احداث کارخانه فرآوری، زمینه فعال سازی و توسعه 

این هفت معدن در منطقه بردسیر کرمان فراهم شد.

بر اساس این گزارش با احداث کارخانه فرآوری شاهد افزایش ارزش ماده 

معدنـی خواهیـم بـود کـه زمینه سـاز ایجاد انگیزه بـرای معـادن با ذخیره 

کم و اقتصادی شدن آن ها خواهد شد.

همچنیـن بـا امضای صورت جلسـه میـان صندوق بیمـه سـرمایه گذاری 

فعالیت های معدنی و بهره برداران، چهار معدن جهت دریافت وام معرفی 

شد که پس از دریافت وام مشکلات تامین سرمایه در گردش مرتفع شود و 

در این راستا شاهد احیا و فعال سازی آن معادن خواهیم بود.

از موارد قابل توجه این جلسـه حضور مجری فعال سـازی معادن کوچک 

مقیاس شرکت ملی مس ایران و انعقاد صورت جلسه ای با یکی از بهره برداران 

معادن مس و مهیا کردن زمینه سرمایه گذاری و فعال سازی آن معادن بود.

همچنین توافق نامه اولیه ای جهت خرید تضمینی با یکی از معدن داران 

توسط سرمایه گذار بخش خصوصی منعقد شد.

نبـود کارخانـه فـرآوری و کمبـود نقدینگـی در معـادن کوچک مقیاس به 

جهت تکمیل اکتشاف، سرمایه گذاری در بخش احداث کارخانه فرآوری و 

تکمیل اطلاعات پایه از جمله مشکلات مطرح شده در این جلسه بود.

در روز دوم جلسـه بررسـی های کلینیکی معادن کوچک مقیاس سـنگ 

آهن استان کرمان با حضور نماینده انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

سنگ آهن برگزار شد، در ادامه نبود نقدینگی و مشکلات مالی، مشکلات 

میان بهره برداران و سـازمان محیط زیسـت و منابع طبیعی و نیز مشـکلات 

ناشی از پروانه های پایان اکتشاف از سوی معدنکاران استان مطرح شد.

در پایان نیز نماینده شرکت معدنی و صنعتی گل گهر اعلام آمادگی 

آهـن  سـنگ  معـادن  محصـولات  خریـد  و  سـرمایه گذاری  جهـت 

کوچک مقیاس را با توجه به نیاز این مجموعه، اعلام کرد.
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شـرکت بی اچ پـی بزرگ تریـن شـرکت معدنـی دنیـا در روز ۲۰ ژانویـه گـزارش خوبـی از تولید مـس خود ارائـه کـرد، در حالی که 
بزرگ تریـن معـدن مـس دنیـا یعنی اسـکوندیدا که تحـت بهره برداری این شـرکت اسـت در شـیلی قـرار دارد، این کشـور اخیرا 

صحنه ناآرامی های سیاسی بوده است.

تولید مس BHP در نیمه نخست سال مالی 7 درصد رشد داشت

از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

MINING.COM، تولیـد مـس شـرکت بی اچ پـی 

در سـه ماهه پایانی سـال 2019 با رشـد 6 درصدی 

بـه 445 هـزار تن رسـید. افزایش 9 درصدی حجم 

تولید در معدن اسکوندیدا و 32 درصدی معدن 

Olympic Dam در استرالیا عامل اصلی افزایش 

تولید این شرکت بود.

در نیمـه نخسـت سـال مالـی بی اچ پـی، تولیـد 

مس با افزایش 7 درصدی نسبت به مدت مشابه 

سـال پیـش از آن بـه 885 هـزار تـن رسـید کـه سـهم 

اسکوندیدا در این میزان از تولید بیش از 600هزارتن 

انگلیسی-اسـترالیایی  بـزرگ  شـرکت  ایـن  بـود. 

برنامه ریـزی تولیـد مـس را بـرای سـال مالـی 2020 

بدون تغییر در بازه 1.705 تا 1.820 میلیون تن حفظ 

کرد. این شرکت در یک نشست خبری اعلام کرد 

که افت عیار پیش بینی شده و کاهش پنج هزارتنی 

تولیـد ناشـی از ناآرامی ها در شـیلی با ثبـت رکورد 

در تولید کنسانتره جبران شد.

انتظـار مـی رود کـه در اثـر وقفه های ناشـی از 

ناآرامـی در ایـن کشـور، کل تولیـد )شـامل کاتـد( 

بـرای سـال مالـی 2020 حـدود 7 هـزار تـن کاهـش 

داشته باشد. طبق یک تحقیق جدید، ناآرامی در 

بـه  دلاری  میلیـارد   4.6 زیـان  باعـث  شـیلی 

زیرسـاخت و ضربه سـه میلیارد دلاری به اقتصاد 

این کشور شد.

پروژه های نوپای مس ■

هزینه اکتشافات معدنی در 6 ماهه منتهی 

بـه دسـامبر 2019 حـدود 84 میلیـون دلار بـود. 

پروژه هـای  کـه  کـرد  اعـلام  بی اچ پـی  شـرکت 

اکتشـافی نوپـا عمدتـا بـر توسـعه ذخایـر مـس در 

شـیلی، اکـوادور، مکزیـک، پـرو، کانـادا، جنـوب 

اسـترالیا و جنـوب غـرب ایـالات متحـده متمرکـز 

شده است.

پس از نتایج مثبت از فازهای قبلی حفاری و 

تایید ذخایر پرعیار مس به همراه طلا، اورانیوم و 

نقـره، انتظـار مـی رود کـه فـاز سـوم حفـاری پـروژه 

Oak Dam در جنوب استرالیا در سه ماهه دوم 

سـال 2020 تکمیل شـود. همچنین هزینه توسـعه 

معـدن مـس Spence حـدود 2.5 میلیـارد دلار 

برآورد شده است که باعث افزایش 185 هزارتنی 

تولید مس در سال خواهد شد و عمر معدن را تا 

50 سال افزایش خواهد داد؛ میزان پیشرفت این 

پروژه 81 درصد عنوان شده است.

کاهش تولید سنگ آهن و زغال سنگ ■

برنامه ریـزی  نگهـداری  و  تعمیـر  دلیـل  بـه 

شـده، تولید سـنگ آهن بی اچ پی در سـه ماهه 

دوم سـال مالـی نسـبت بـه سـه ماهـه پیـش از 

آلـوده  از  پـس  همچنیـن  داشـت.  کاهـش  آن 

شـدن هوا ناشـی از آتش سـوزی در استرالیا، از 

تولید زغال سنگ حرارتی نیز کاسته شد.

تـــولیـــــد زغـــال سنــــگ حرارتـــــی ایـــالـــــت 

New South Wales در نیمـــه نخســـت ســــال 

11درصــــد کاهــــش داشـــت؛ در مـــاه دسامبــــر 

آتش سـوزی اسـترالیا را به اندازه مساحتی برابر با 

یک سوم کشور آلمان، سوزاند و تولید زغال سنگ 

را تحـت تاثیـر قرار داد. شـرکت بی اچ پـی در حال 

نظـارت آلودگـی در اسـترالیا اسـت و اگـر اوضـاع 

بدتـر شـود، ممکـن اسـت محدودیـت تولیـد در 

نیمه دوم سال بیشتر شود.

تولید سنگ آهن منطقه استرالیای غربی در 

3ماهه منتهی به 30 دسـامبر 68 میلیون تن بود 

کـه نسـبت بـه مـدت مشـابه سـال گذشـته دو 

میلیون تن افزایش داشـت اما در مقایسـه با سـه 

ماهـه پیـش از آن 2 درصـد کمتر بود. این شـرکت 

انتظـار دارد کل تولیـد سـنگ آهـن در سـال مالـی 

جاری تا پایان ژوئن 2020 به 273 تا 286 میلیون تن 

افزایش یابد که این میزان نسبت به برنامه تولید 

قبلی، بدون تغییر مانده است.

تاثیر کم ناآرامی شیلی بر عملکرد BHP؛
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به گزارش »فلزات آنلاین«، ابراهیم جمیلی در 

خصـوص عـوارض صادراتـی و ابهامـات آن اظهـار 

کـرد: عـوارض صـادرات مـواد معدنی از قبـل بوده 

ولـی بـه صورت پلکانـی و دولـت در اقدامی بدون 

مشورت با بخش خصوصی آن را افزایش داد.

وی افـزود: اینکـه تصمیـم دولـت مبنـی بـر 

افزایـش تعرفـه خوب اسـت یـا بد را خـود دولت و 

وزارت صنعت، معدن و تجارت باید پاسخ دهد.

مدیرعامل هلدینگ زرین یکی از دلایل دولت 

بـرای افزایـش عـوارض صادراتـی را جلوگیـری از 

خام فروشـی عنـوان و یـادآور شـد: بایـد بـا ایجـاد 

ارزش افـزوده بیشـتر بتوانیم مشـکلات صنعـت را 

برطـرف کنیـم. در مـورد معنـی خام فروشـی بیـن 

فعـالان ایـن حـوزه اختـلاف نظـر وجـود دارد، در 

و  اسـتخراج  معـدن  از  مـاده  وقتـی  آمـده  قانـون 

خردایش صورت می گیرد، فرآوری شـده اسـت اما 

اینکه چقدر می توان این ماده را به محصول جدید 

با ارزش افزوده بیشـتر تبدیل کنیم مورد اختلاف 

نظر کارشناسان است.

جمیلــــی بیـــان کـــرد: میـــزان عــــوارض بـــه 

تصمیـــم شـورای اقتصاد بسـتگی دارد. به نظـــر 

مـن شــــورای اقتصــاد قبـــل از گرفتـــن هـر نـــوع 

تصمیمــی بایـــد بــا بخــش خصـــوصی مشــورت 

می کـــرد کـــه متاسفانـــه ایـن اتفـــاق نیفتـــاد و 

شاهــد این افزایــش بی سابقــه بودیــم کــه مــورد 

اعتراض اهالی صنعت و معدن واقع شد.

وی ادامه داد: اینکه برخی از دوستان با هیاهو 

اعتراض می کنند مورد قبول نیست.

رئیس خانه اقتصاد ایران به ثبت اختراع گروه 

زریـن و تهیـه شـمش از کنسـانتره سـرب سـولفوره 

اشاره کرد و اظهار کرد: تعدادی از تولیدکنندگان 

سـرب سـولفوره از طـرح مـا اسـتقبال کردنـد و در 

جلسات اتاق بازرگانی ایران هم اعلام شد که این 

طـرح در مراحـل اولیـه اسـت و راندمـان آن حـدود 

90درصـد اسـت و بایـد بـه 96 درصـد برسـد کـه 

نیازمند عزم ملی و تداوم مسیر است.

شـرکت زریـن یـک گـروه دانش بنیـان اسـت و 

پژوهشکده ای دارد که با حمایت از دانشجویان در 

این حوزه پیشرو است.

افـزود: همـه وظیفـه دارنـد معنـای  جمیلـی 

واقعـی ارزش افـزوده بیشـتر رو در کشـور محقـق 

کننـد. وقتـی مجموعـه ای تحقیقـات پژوهشـی 

انجام می دهد و منجر به نتیجه و سپس به تولید 

صنعتـی می شـود، از سـوی مسـئولان بایـد مـورد 

تشویق قرار گیرد.

وی بـــــه قوانیــــن سخــــت خـــام فروشـــی در 

کشـورهای معدنـی ماننـد کانـادا و اسـترالیا نیـز 

اشــاره کــرد و گفــت: در ایــن کشورهــا اگر قــرار 

اســت بـــه مـــاده ارزش افــــزوده بیشتــری تعلــق 

گیـرد، قطعا مورد حمایـت ویژه دولت های خود 

قرار می گیرند.

مدیرعامل هلدینگ زرین مطرح کرد: به نظر 

من در شرایط سختی که کشور در آن است، اولین 

موردی که باید به آن فکر شود اشتغال است و هر 

طرحی که منجر به اشتغال زایی بیشتر شود باید 

بخـش  و  دولـت  مجلـس،  ویـژه  حمایـت  مـورد 

خصوصی قرار گیرد.

جمیلی یادآور شـد: گروه زرین پژوهشـکده ای 

بـه  علاقه منـد  دانشـجویان  کـه  کـرده  تاسـیس 

پژوهـش را در یک جـا جمـع کـرده و بـا دادن طـرح و 

امکانـات بـه نخبـگان جـوان اجـرای آن را برعهـده 

آن هـا می گـذارد. ایـن پژوهشـکده در آینـده قطعـا 

موفقیت بیشتری کسب خواهد کرد و آینده برای 

کسانی است که از خلاقیت های جوانان استفاده 

برنامه هـای  از  یکـی  داد:  ادامـه  وی  می کننـد. 

شـرکت ما ارتباط با دانشـگاه، پژوهشـگران جوان و 

جلوگیری از مهاجرت نخبگان است.

وی بـا انتقـاد بـه نـگاه دولـت در مـورد وضـع 

عـوارض و حقـوق دولتـی بـه تمـام مـواد معدنـی با 

یـک دیـد بیـان داشـت: مـن معتـرض بـه ایـن نـوع 

وضـع حقـوق و عـوارض دولتـی هسـتم ولـی بدیـن 

معنـا کـه نباید معـادن متفـاوت از نظر نوع مـاده، 

کیفیـت و هزینه هـای تمـام شـده بـه یـک شـکل 

عـوارض و حقـوق دولتی را پرداخت کنند. فعالان 

بخش خصوصی پرداخت حقوق و عوارض دولتی 

را وظیفـه می داننـد ولـی آیـا ایـن حقـوق و عـوارض 

دولتی باعث تعطیلی معادن می شود؟

رئیـس خانـه اقتصـاد ایـران گفـت: در رابطه با 

عــــوارض بـــر سنگ هــــای تزیینــــی، کرومیــــت، 

مس و... دولت باید سیاست ها را دوباره بررسی 

کنـد کـه بعـد از ایجـاد ارزش افـزوده و درصـورت 

مـازاد محصـول، بـه چـه شـکل می تـوان صـادرات 

کـرد کـه نیازمنـد یـک برنامه ریـزی دقیـق اسـت. 

خوشـبختانه نظام مهندسـی معـدن ایران نقشـه 

راه معـدن بـرای ایـن بخـش طراحـی کـرد، لذا باید 

دیـد ایـن نقشـه را می تـوان ادامـه داد یا بایـد آن را 

تخصصی تر کند. در کشـور حدود 52 نوع ماده 

معدنی اسـتخراج می شـود که باید برای هرکدام 

یک برنامه تعریف کرد.

بر اساس گزارشی از اقتصاد آنلاین، جمیلی در 

پایان خاطرنشان کرد: باید بخش خصوصی تقویت 

شود و دولت و مجلس باید از آن حمایت ویژه تری 

داشته باشد.

مدیرعامـل هلدینـگ زریـن به ثبت اختراع گروه زرین و تهیه شـمش از کنسـانتره سـرب سـولفوره اشـاره کـرد و گفت: تعـدادی از 
تولیدکننـدگان سـرب سـولفوره از طـرح ما اسـتقبال کردند و در جلسـات اتاق بازرگانـی ایران هم اعلام شـد که این طـرح در مراحل 

اولیه و راندمان آن حدود ۹۰ درصد است و باید به ۹۶ درصد برسد که نیازمند عزم ملی و تداوم مسیر است.

در تهیه شمش از کنسانتره سرب سولفوره یک ابداع ملی رخ 
داده است

مدیرعامل هلدینگ زرین:
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رئیـس خانـه معدن اسـتان زنجـان گفت: زنجـان به لحاظ ظرفیـت در سـرب و روی در کشـور ذخایر خوبـی دارد و این اسـتان به 
عنوان قلب سرب و روی در خاورمیانه در زمینه تولید و صادرات شناخته می شود.

زنجان، مرکز سرب و روی خاورمیانه است

بـه گـزارش »فلـزات آنلاین«، آرمین سلسـانی 

به ظرفیت های معدنی استان اشاره کرد و اظهار 

کـرد: اسـتان زنجـان بـه لحـاظ ظرفیـت و ترتیـب 

مـواد معدنـی در سـرب و روی، سـنگ آهن های 

هماتیتـی و مگنتیتـی، سـیلیس، تراورتـن و مـس 

واحدهـــــای  همچنیــــن  دارد،  خوبــــی  ذخایــــر 

شیشه سازی، چینی و بلور در استان وجود دارد. 

این ها معادنی هستند که ذخایر قابل توجهی در 

اسـتان زنجـان دارنـد. تـا حـدودی ذخایـر منگنـز 

داریـم. از نظـر تنـوع مـاده معدنـی زنجـان جـزو 

استان های متنوع در ماده های معدنی است.

وی در پاسـخ بـه نقـش معـادن و ذخایـر اشـاره 

شـده در صادرات افزود: همان طور که می دانید 

لـذا  اسـت  کشـور  روی  و  سـرب  قلـب  زنجـان 

صـادرات فوق العـاده ای در ایـن بخـش دارد. در 

آهـن، مگنتیـت و  سـنگ آهن و کنسـتانتره های 

هماتیت هم صادرات جریان دارد که بخش قابل 

توجهی از این مواد صادر می شود.

رئیـس خانـه معدن اسـتان زنجان بـه عوارض 

وضـع شـده بـر صـادرات مـواد معدنـی و تاثیر آن 

بـر صـادرات بیـان داشـت: طبـق قـول معاونـت 

معدنــــی عــــوارض ســــرب و روی به 12 درصـــد 

کاهـش پیـدا کـرد، بـرای سـنگ آهن هـم درحـال 

مذاکـره هسـتیم و تـلاش داریـم  که معـادن آهن 

را در طـرح احیـا و فعال سـازی معـادن کوچـک و 

متوسـط مقیـاس کـه توسـط سـازمان ایمیـدرو و 

شـرکت تهیـه و تولیـد مـواد معدنـی ایـران انجام 

می  شـــود، قـــرار دهیــــم. همچنیـــن واحدهـــای 

فـرآوری پرتابـل یـا سـیار در معـادن مختلـف بـه 

شـده  نهایـی  و  شناسـایی  زون بنـدی  صـورت 

اسـت، انجـام بدهیـم. در مـورد سـرمایه گذاری 

صحبت هایی انجام شده است.

سلسـانی به برگزاری سـومین جلسـه کارگروه 

احیـاء معـادن اشـاره داشـت و گفـت: در سـرب و 

روی شـمش، در مـس کاتـد کـه زنجیـره نهایـی آن 

اسـت را تولیـد می کنیـم. در سـنگ آهن، مشـکل 

خام فروشـی معادن را داریم که سیاسـت گذاری 

این است که اقدام به احداث واحدهای فراوری 

کـه  زون هایـی  یـا  منطقه هـا  در  تـا  کنیـم  سـیار 

مشخـــص شــــده، فــــرآوری شونـــد سپـــــس در 

کارخانه های مختلف و ذوب آهن پخش شود.

وی مشـکلات موجـود در تهیـه ماشـین آلات 

روز دنیـا و حمـل و نقـل ریلـی را از چالش هـای 

سـاختارهای  افـزود:  و  دانسـت  اسـتان  اساسـی 

اسـت.  ضعیـف  بسـیار  زنجـان  در  حمل ونقـل 

حمل ونقل ریلی در استان قابلیت اتصال معادن 

نـدارد.  را  جهانـی  حمل ونقـل  شـاه راه های  بـه 

همچنیـن افزایـش کرایه هـای حمـل، بخشـی از 

معادن را دچار مشکل کرد. در هزینه  تمام شده 

معادن کرایه حمل، سودی نمی رساند و حتی در 

سـود و زیـان سربه سـر هسـتند. امـکان تغییـر بـر 

روی قیمت هـا و کرایه هـا از سـوی معـادن وجـود 

نـدارد. البتـه در کمیتـه حمل ونقـل خانـه معـدن 

ایران در حال پیگیری و رسیدگی به این موضوع 

هسـتیم امـا بـه لحـاظ اسـتانی تصمیـم گرفتیم تا 

موضـوع را بـه ایـن صـورت پیش ببریـم که قبل از 

حمل یک ارزش افزوده ای روی خاک ایجاد شـود 

بـه  قیمـت حمل ونقـل  یـا  افزایـش کرایـه  بـا  کـه 

مشکل برنخوریم.

سلسـانی بـا اشـاره بـه کم عیـار شـدن معـادن 

اسـتان زنجـان بیـان داشـت: هـر چـه میـزان عیـار 

مـاده معدنـی پایین تـر باشـد قیمـت تمـام شـده، 

رئیس خانه معدن استان زنجان:
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هزینه هـای اسـتخراج بالاتـر مـی رود و هزینه های 

تعمیر و نگهداری نیز بیشـتر می شـود همچنین 

قیمـت حمل ونقـل بـالا نیـز اضافـه می شـود و در 

نتیجـه عـدد و ارقامـی بـه دسـت می آیـد کـه بـا 

عیـار پاییـن، قابلیـت حمـل آن محقـق نمی شـود. 

حداقـل کاری کـه می تـوان انجـام داد ایـن اسـت 

کـــــه هزینــه هــــای حمــــل و نگهــــداری را روی 

ارزش افـزوده ایجـاد شـده، سرشـکن کـرد و اجـازه 

نداد که ارزش افزوده از افزایش قیمت تمام شده 

و قیمـت حمل ونقـل از فـروش مـاده معدنـی و 

حمل آن جلوگیری کند.

وی شناسـایی معـادن تعطیـل یـا نیمـه فعـال 

شده در استان با حضور اعضای کارگروه احیا را 

از کارهــــای خـوب دانســـت و یـــادآور شـــد: بـه 

مبحـث  ایـن  در  کـه  فراوانـی  زحمـات  واسـطه 

کشـیده تشـکر ویـژه ای از آقـای عظیمـی مجری 

طـرح احیـا و فعال سـازی معـادن کوچـک دارم. 

اسـتان زنجان جزو معدود اسـتان هایی است که 

طـرح احیـا و فعال سـازی را بـه خوبـی بـه انجـام 

رسـانده اسـت. اطلاعـات معـادن فلـزی احصـا و 

در نشست ها و جلسات مختلف به کارشناسان 

تهیـــه و تولیـــد ارائـه شــــده اسـت. مخصوصـا 

آهـن کـه  بـرای ذخایـر سـنگ  اقدامـات خوبـی 

انجام شده است و برنامه بعدی بر روی معادن 

مـس اسـت کـه اطلاعـات آن اسـتخراج شـده و 

تنـاژ معادنی که می توانند یـک واحد فراوری را 

چـه  اینکـه  و  فعـال  زون  هـر  در  کـرده،  تامیـن 

ظرفیتی خواهد داشت، مشخص شده است.

رئیس خانه معدن استان زنجان ادامه داد: با 

معدنـکاران نیز جلسـات مختلفـی برگزار شـده تا 

مشخص شود تمایل به سرمایه گذاری در معادن 

و  سـرمایه پذیرند  معـادن  کـدام  یـا  دارنـد؟  را 

معادنشـان  تـا  دارنـد  سـرمایه گذار  درخواسـت 

فعال شود. این اطلاعات مشخص و لیستی تهیه 

و  تهیـه  شـرکت  بـا  جلسـه ای  در  کـه  شـد  

تولید،بررسـی شـد کـه سـرمایه گذاران را بـه چـه 

طریق می توان کنار هم آورد.

تـا  شـد  تصمیم گیـری  داد:  ادامـه  سلسـانی 

آن  طبـق  کـه  شـود  تشـکیل  کنسرسـیوم هایی 

و  سـرمایه گذاری  بـه  اقـدام  سـرمایه گذاران 

واحدهـای فـراوری را در مناطـق احـداث کننـد. 

این واحدها باید پرتابل بوده و قابلیت جابه جایی 

را داشـته باشـند تـا مـاده معدنـی پرعیـار شـود و 

بـرای فـروش یـا ارائـه به کارخانه ها با مـواد با عیار 

بالاتر پخش شود.

وی بـه هجمه هـای اخیر طی دوسـال اخیر به 

بخـش معـدن عنـوان کرد: کسـانی کـه در معدن 

کار می کننـد و از فعالیـت معدنـی آگاه هسـتند 

می داننـد معـدن کاری جزو مشـاغل سـخت دنیا 

طبقه بندی شـده اسـت. همچنین اشخاصی که 

در معدن سرمایه گذاری می کنند هیچ امکاناتی 

ماننـد داشـتن سـند بـرای گرفتـن تسـهیلات را 

ندارند. وقتی فردی سرمایه گذاری میلیاردی در 

معدنی در بیابان انجام می دهد و با تصمیمات 

خلق الساعه و بروکراسی های اداری در برهه هایی 

از زمان، معدن را غیراقتصادی می کند.

رئیـس خانـه معـدن اسـتان زنجـان ادامـه داد: 

معدن کاری و فعالیت های معدنی در برهه  ای از 

زمان هـای  ایـن  اگـر  اسـت.  بـوده  سـودده  زمـان 

تاثیـر  تحـت  و  دهیـم  دسـت  از  را  طلایـی 

بروکراسی ها، درگیر مشکلات قضایی و معارضین 

محلـی و مشـکلات مربـوط بـه محیـط زیسـت و 

منابـع طبیعـی شـود،زمانی بـرای حـل شـدن ایـن 

مشـکلات طی می شـود لذا زمانی که معدن می 

توانسـته رونـق پیـدا کنـد، هیـچ رشـدی نکـرده و 

معـدن  در  سـرمایه گذاری  پـروژه  شـده  باعـث 

زیان ده شود.

بر اساس گزارشی از اقتصاد آنلاین، سلسانی 

از دیگـر مشـکلات معـادن را نبـود بـازار فـروش و 

پایین بودن قیمت های داخلی نسبت به قیمت 

جهانی دانست و گفت: معدن متاثر از همه این 

پارامترهـا اسـت، اگـر پارامترهـا تغییر کند ممکن 

اسـت معدنی که در برهه زمانی پنج تا ده سـاله 

می توانسـته سـودده باشـد قطعـا در بـازه 10 سـال 

آینـده زیـان ده می شـود. بـا توجـه بـه پاییـن آمـدن 

عیار ماده معدنی در معادن، حاشیه های سود و 

زیانشان روی لبه پرتگاه است.

وی در پایان بیان کرد: اگر پروسه استخراج یا 

ثبـت طولانـی شـود ممکن اسـت فعالیـت معدن 

بـه راحتـی غیراقتصـادی شـود و بازه هـای طلایـی 

بـرای فـروش ماده هـای معدنـی و حضـور در بـازار 

جهانی از دست دهیم.

سـاختارهای حمل ونقـل در زنجان 
بسـیار ضعیـف اسـت. حمل ونقـل 
ریلـی در اسـتان قابلیـت اتصـال 
معـادن بـه شـاه راه های حمل ونقل 
جهانی را نـدارد. همچنین افزایش 
کرایه هـای حمل، بخشـی از معادن 

را دچـار مشـکل کرد
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تولیـد مـس ریـو تینتو در سـه ماهه پایانـی ۲۰۱۹ به دلیل افت عیار کانسـنگ به ویـژه در معـدن Kennecott کاهش داشـت، در 
حالی که تولید آلومینیوم نیز با وقفه تولید غیرمنتظره در ایسلند و کانادا در نیمه دوم سال ۲۰۱۹ با کاهش مواجه شد.

از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

Fastmarkets MB، تولید معدنی مس ریو تینتو 

در سال 2019 با کاهش 5 درصدی نسبت به سال 

پیـش از آن بـه 577 هـزار و 400 تـن رسـید کـه دلیل 

اصلـی آن کاهـش عیـار کانسـنگ مـس بـود. افـت 

عیـار بـه ویـژه در تولیدسـه ماهـه پایانـی سـال 2019 

معدن Kennecott در یوتا تاثیر زیادی داشت.

انتظـار مـی رود کـه مشـکل افـت عیـار تـا زمـان 

دسترسـی بـه عیـار بالاتـر از پایـان سـال 2020 ادامـه 

داشته باشد که نتیجه اجرای فاز اول پروژه گسترش 

دیـوار جنوبـی معـدن Kennecott خواهد بود. این 

پـروژه بـا سـرمایه گذاری 1.5 میلیـارد دلاری باعـث 

ادامه عملیات معدنی تا سال 2032 خواهد شد.

پیـش از ایـن نیـز ریـو تینتـو بـرای اسـتخراج 

کانسـنگ بـا عیـار بالاتـر در اسـکوندیدا بزرگ ترین 

معـدن مـس دنیـا اقـدام کـرده بـود. شَـفت )تونـل( 

اولیه پروژه زیرزمینی Oyu Tolgoi در مغولستان 

در اکتبـر 2019 تکمیـل شـد و ریـو تینتو اعـلام کرد 

کـه از نظـر هزینـه و برنامه ریـزی در همـان بـازه ای 

بـود.  بـود کـه در مـاه جـولای 2019 اعـلام شـده 

ریوتینتـو انتظـار دارد کـه طراحـی معـدن در نیمه 

و  هزینـه  نهایـی  تخمیـن  و  سـال 2020  نخسـت 

برنامه ریزی در نیمه دوم همین سال تکمیل شود.

مالکیـت معـدن Oyu Tolgoi در بیابـان گبـی 

66درصد در اختیـار  

)THR( و 34 درصـد در اختیـار دولـت مغولسـتان 

اسـت؛ ریـو تینتـو نیـز دارای سـهام اکثریتـی در 

شرکت THR است.

ریــــو تینتــــو همچنیـــن بـه پیشـــرفت پـروژه 

Resolution Copper در آریزونا اشـاره کرد که با 

تاثیــــرات  پیـــش نــــویس  مستقـــــل  گـــــزارش 

زیسـت محیطی در آگوسـت 2019، از مانـع اخـذ 

مجـوز عبـور کـرد. سـرمایه گذاری مشـترک ریـو 

تینتـو )55 درصـد( و BHP Billiton )45 درصـد( 

پـروژه، بخـش اعظـم هزینـه اکتشـاف و  ایـن  در 

ارزیابـی ریـو تینتـو را بـه خود اختصـاص می دهد. 

 Resolution Copper ریـو تینتـو عـلاوه بـر پـروژه

در پروژه های Winu و Falcon در استرالیا و کانادا 

نیز فعالیت می کند و مجموع سرمایه گذاری این 

سه پروژه به 624 میلیون دلار می رسد که نسبت 

بـه هزینـه اکتشـاف و ارزیابـی در سـال 2018 رشـد 

28درصدی داشته است.

افزایش تولید سالانه بوکسیت و افت تولید  ■

سالانه آلومینیوم

تولید بوکسیت ریو تینتو در سال 2019 با رشد 

9 درصـدی بـه 55.1 میلیـون تـن رسـید کـه دلیـل 

در   Amrun معـدن  تولیـد  افزایـش  آن  اصلـی 

کویینزلنـد اسـترالیا بود. اما تولید آلومینیـوم این 

بـه سـال  بـا کاهـش 2 درصـدی نسـبت  شـرکت 

گذشته به 3.17 میلیون تن رسید. تعطیلی یکی از 

سـه پات لاین ISAL در ایسـلند برای پیشـگیری از 

مشکلات ایمنی و تعمیرات زودتر از موعد واحد 

ذوب Kitimat در کانـادا در نیمـه دوم سـال از 

بررسـی  بودنـد.  تولیـد  کاهـش  اصلـی  دلایـل 

 Tiwai Point اسـتراتژیک واحـد ذوب آلومینیـوم

در نیوزیلند در 3ماهه نخست سال 2020 تکمیل 

خواهد شد. آلکوا نیز در سال 2019 اعلام کرده بود 

بازبینـی حـدود نیمـی از ظرفیـت  کـه در حـال 

جهانی ذوب آلومینیوم خود است.

برنامه های ریو تینتو برای بهبود عیار کانسنگ مس
کاهش تولید مس ریو تینتو با افت عیار کانسنگ؛

Turquoise Hill Resources 
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اهداف بزرگ هند برای تبدیل شدن به قطب جهانی تولید خودروهای برقی با مانع بزرگ کمبود دسترسی به لیتیم مواجه است.

ذخایر اندک لیتیم هند برای تولید باتری کافی نیست

از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

Bloomberg، کشـور هنـد بـا برخی از آلوده ترین 

شـهرهای جهـان بـرای تمیـز کـردن هـوای آلـوده 

خـود بـه سـراغ خودورهـای انـرژی نویـن حرکـت 

کرده اسـت. این در حالی اسـت که منابع اندک 

لیتیـم کـه بـرای تولیـد باتـری خودروهـای برقـی 

الزامـی اسـت، این کشـور را مجبور سـاخته تـا در 

خـارج از مرزهـا بـه دنبـال تامیـن لیتیم مـورد نیاز 

خود باشد.

تولید خودروهای برقی هند وابستگی زیادی 

به واردات مواد شیمیایی لیتیم از چین دارد که 

بـرای تولیـد کاتد و پیل باتری اسـتفاده می شـود. 

چیـن دارای زنجیـره تامیـن قـوی مـواد شـیمیایی 

و خودروهـای  باتـری  پیـل  باتـری،  کاتـد  لیتیـم، 

الکتریکی است، اما هند از این موارد بی نصیب 

مانده است.

دولـت نارنـدرا مودی، نخسـت وزیر هنـد، در 

سـال 2019 از اقداماتـی بـرای ترویـج خودروهـای 

انرژی پاک پرده برداری کرد؛ این اقدامات شـامل 

برنامـه 1.4 میلیـارد دلاری بـرای تبدیـل هنـد بـه 

قطـب تولیـد خودروهـای برقـی و کاهـش مالیات 

برای تشویق خرید این نوع از خودروها می شود. 

در سـال 2018 تنهـا سـه هـزار خـودروی الکتریکـی 

فـروش  کـه  حالـی  در  شـد،  فروختـه  هنـد  در 

خودروهای سوخت فسیلی در همان سال حدود 

بـود. اگرچـه خودروهـای  3.4 میلیـون دسـتگاه 

الکتریکـی هنوز سـهم ناچیـزی در بازار خـودروی 

این کشـور دارند، اما پیش بینی می شـود که این 

بـزرگ  بـازار  بـه چهارمیـن  تـا سـال 2040  کشـور 

خودروهای الکتریکی تبدیل شود و این خودروها 

حدود یک سوم کل فروش انواع خودرو را در این 

کشور به خود اختصاص دهند.

وابستگی به واردات ■

چندیـن برنامـه بـرای احـداث کارخانـه تولیـد 

اقـدام  دسـت  در  هنـد  در  لیتیم-یونـی  باتـری 

خودروهـای  بـازار  )بزرگ تریـن  چیـن  امـا  اسـت. 

تامیـن  زنجیـره  الکتریکـی در جهـان( طلایـه دار 

باتری است. حدود سه چهارم ظرفیت تولید پیل 

باتری دنیا در چین قرار دارد و شرکت های چینی 

کنتـرل زیـادی در مـواد اولیـه داخلـی و خارجـی 

باتـری و واحدهـای فـرآوری دارنـد. ایـن در حالـی 

بـرای  تـلاش  در  هنـدی  شـرکت های  کـه  اسـت 

سـرمایه گذاری بـرای تامین مـواد اولیـه از داخل یا 

بـازار خارجـی هسـتند، امـا هنـوز موفقیـت زیادی 

نداشته اند زیرا ظرفیت بالادستی زیادی در تولید 

قطعات باتری برای هند تعریف نشده است.

 Khanij Bidesh سرمایه گـــذاری مشتــرک

نالکـو،  دولتـی  شـرکت  ســـه  بیـن   .India Ltd

شـرکت مـس هندوسـتان و شـرکت اکتشـافات 

معدنی با هدف اکتساب معادن لیتیم و کبالت 

در خـارج از هنـد تشـکیل شـده اسـت. شـرکت 

دومیـــــن   .Amara Raja Batteries Ltd

تولیدکننـده بزرگ باتـری در هند کارخانه مونتاژ 

باتری لیتیم-یونی تاسـیس خواهد کرد و شـرکت 

 Toshiba همـراه  بـه   .Suzuki Motor Corp

احـداث  حـال  در   .Denso Corp و   .Corp

کارخانه تولید باتری لیتیم-یونی هستند.

شرکت Manikaran هند برای تامین مالی 

مشـترک ارزیابی ایجاد پالایشـگاه لیتیم در هند 

بـا ظرفیـت 10 تـا 15 هـزار تـن محصـول نهایـی 

کـرده  امضـا  اسـترالیا   Neometals بـا  توافقـی 

است. اما این ظرفیت نسبت به نیاز پیش بینی 

شـده 200 هـزار تـن هیدروکسـید لیتیـم تـا سـال 

2030 کافی نیست.

بـازار خودروهـای برقـی بـه آهسـتگی در حـال 

رشد است؛ سرعت این رشد نسبت به انتظارات 

دولت کمتر است، اما بازار در آینده نسبتا بزرگ 

خواهد شد.

مشکل کمبود لیتیم مانعی در راه اهداف هند برای خودروهای الکتریکی؛




